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وطن امروز

گلجامچهارم

تحلیل

 پاتولوژی برجام
 از منظر سياست داخلی

س�يده فاطمه حسينی: 5 س��ال از انعقاد توافق 
هس��ته ای میان ایران و اعض��ای 1+5 می گذرد. 
هم اکنون با برجامی مواجه هستیم که دچار مرگ 
مغزی شده و علائم حیاتی حداقلی خود را نیز از 
دست داده است. البته هنوز همه  اتصالات مربوط 
به این »توافق جوانمرگ« کشیده نشده و بانیان 
انعقاد آن نسبت به اعلام رسمی مرگ آن رضایت 
نداده ان��د. تا اینجا بماند! فارغ از تحلیل هایی که 
درباره آسیب های حقوقی سند برجام و فراتر از آن،  
خوشبینی کاذب طرفداران »گفتمان مذاکره با 
غرب« و بانیان شکل گیری »اقتصاد تحریم محور« 
مطرح شده است، در بازخوانی سلسله رفتارهای 
تاثیرگذار بر حوزه سیاس��ت داخلی کش��ور )در 
پروسه برگزاری مذاکرات هسته ای و انعقاد برجام 
از سال 92( لازم است نکاتی را مدنظر قرار دهیم.

 )Labeling Theory( ي�ک: نظریه برچس��ب زنی 
یکی از تئوری های  کاربردی در توجیه »اقلیت سازی« 
یا »ایجاد هراس کاذب« در یک ساختار سیاسی- 
اجتماعی محسوب می شود. این نظریه که توسط 
»هاوارد سول بکر« و دیگر جامعه شناسان مشهور ارائه 
و تشریح شده است، بخوبی نشان می دهد چگونه 
عده ای با چسباندن »برچسب منفی« به منتقدان، 
به اهداف کوتاه مدت خود دست پیدا می کنند. به 
نظر می رسد این تئوری قابلیت زیادی برای تشریح 
فضای داخلی کش��ور در دوران انعقاد برجام دارد! 
دولت یازدهم، در همان آغاز شکل گیری انتقادات 
دلس��وزانه و هشداردهنده ای که معطوف به سند 
برجام و آس��یب های بالقوه و بالفعل حقوقی آن 
بود، از منتقدان، تحت عنوان »دلواپس« یاد کرد! 
متعاقبا، دولت با تصویرس��ازی کاذب از کس��انی 
که آنها را »دلواپس« می خواند، آنها را »کاس��بان 
تحریم«، »دروغگویان«، »افراد تندرو«، »افراطیون« 
و... نامید. این »برچس��ب ها« به اندازه ای از سوی 
جریان طرفدار برجام و دولت تکرار ش��د تا کلمه 
»دلواپس« به یک »کلید واژه سلبی« و »بازدارنده« 

در جامعه تبدیل شد. 
در این تصویر مجازی، دلواپسان کسانی بودند 
که چشم دیدن بهبود اوضاع اقتصادی و روانه شدن 
میلیاردها دلار)!( پول و برقراری دوباره »سوئیفت« 
و »همکاری صدها بانک آمریکایی« و اروپا با ایران 
را نداشتند! هیاهو و هیجان کاذب ناشی از »انعقاد 
توافق هسته ای« به عنوان تنها راهکار خروج کشور 
از بن بست، به اندازه ای در فضای داخلی جامعه از 
سوی دولت و حامیانش طنین انداز شد که هشدار 
منتقدان مبنی بر اینکه میان »واقعیت برجام« و 
آنچه در عمل تبلیغ شده سنخیتی وجود ندارد به 
گوش نمی رسید. »تمسخر«، »سکوت« و »خشم« 
۳ مؤلفه اصلی پاسخ هایی بودند که طرفداران برجام 

خطاب به منتقدان مطرح می کردند. 
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 توجه به وحدت  و دولت را مسؤولیت پذیر کنید

همزیستی اقوام

 گزارش »وطن امروز«  درباره لزوم احيای جايگاه نظارتی مجلس 
برای پاسخگو ساختن دولت و بسامان کردن مديريت اجرايی

 چرا »دخترم نرگس« پربيننده ترين سريال 
تيرماه رسانه ملی شد؟

ميثم مهرپور: بدون شک، تورم 
یکی از مش��کلات س��اختاری 
اقتص��اد ایران اس��ت؛ مش��کلی که در هی��چ اقتصاد 
توسعه یافته ای دیده نمی شود و  شاید در بدبینانه ترین 
حالت بتوان گفت چیزی حدود 10 کشور دنیا گرفتار 
تورم ساختاری اند. کنترل و مهار تورم را می توان یکی از 
پیش شرط ها و الزامات توسعه و پیشرفت اقتصادی در 
کشورها دانست به نحوی که هیچ کشور پیشرفته ای در 
حوزه اقتصاد، شاهد تورم های ساختاری و 2 رقمی نیست. 
با این حال اگر چه سال هاست دولتمردان ایرانی از مهار و 
تک رقمی کردن تورم سخن گفته و این موضوع در تمام 
برنامه های توسعه به عنوان هدف گذاری تورمی مطرح 
شده است اما در نیم قرن اخیر این هدف گذاری یا هرگز 
محقق نش��ده و در صورت تحقق هم، یا معلول رکود و 
بی تحرکی دولت ها در اقتصاد و یا موقت و گذرا بوده است.

با این حال اگر چه اصلاح ساختاری اقتصاد که منجر 
به کنترل و مهار تورم خواهد شد باید به یک اصل در 
اقتصاد ایران تبدیل ش��ود ام��ا واقعیت های اقتصادی 
ایران مانند کاهش ق��درت خرید، کاهش ارزش پول 
ملی، تغییرات گروه ه��ای کالایی برای تخصیص ارز، 
افزایش نرخ ارز و... نش��انگر این است که تورم حداقل 
طی یکی دو س��ال آینده آن هم با ش��دتی بیشتر از 
س��ال های قبل میهمان سفره ما ایرانی ها خواهد بود. 
موضوع تورم و کاهش قدرت خرید مردم در سال های 
اخی��ر و عدم جب��ران آن از طریق افزایش درآمدها  و 
حمایت های دولتی، موجب ش��ده دایره فقر در ایران 
افزایش یافته و شاهد یک جابه جایی و تغییر محسوس 
در دهک بندی های درآمدی جامعه باشیم، به طوری 
که در س��ال های گذش��ته دهک های درآمدی 1 تا ۳ 
»اقشار فقیر و کم درآمد جامعه« و دهک های 8 تا 10 
»دهک های برخوردار جامعه« به شمار می رفتند و در 
این میان جمعیت حاضر در دهک های 4 تا 7 عموما 
»اقشار و جمعیت متوسط جامعه« بودند؛ موضوعی که 
با توجه به نوسانات شدید نرخ ارز و کاهش ارزش پول 
و  قدرت خرید یارانه های حمایتی دولت از جمله یارانه  
نقدی و یارانه معیشتی، باعث شده گستره افراد فقیر 
در جامعه افزایش یابد. از سوی دیگر اگرچه بدون شک 
تورم های شدید و کاهش ارزش پول ملی برای اقتصاد 
مخرب و زیان آور است اما  همواره 2 گروه از این موضوع 
)افزایش تورم( منتفع می ش��وند: گروه اول بدهکاران 

هستند. بدهکاران کلان به نظام بانکی کشور و حتی خود 
دولت به عنوان بزرگ ترین بدهکار به بخش های مختلف 
را می توان منتفعان بزرگ افزایش تورم در کشور دانست 
چرا که با کاهش ارزش پول ملی عملا ارزش بدهی آنها 
بشدت کاهش می یابد. گروه دوم نیز ثروتمندان و افراد 
دارای سرمایه های کلان و کالاهای بادوام هستند که 
با افزایش نرخ ارز  و نرخ تورم بر میزان ارزش و قیمت 
دارایی های آنها افزوده می شود. همه ما بارها این جمله 
را شنیده ایم که افزایش تورم، ثروتمندان را ثروتمندتر 
کرده و فقرا را فقیرتر می کند. دلیل اصلی این موضوع 
وجود ثروت و دارایی بسیار در اختیار ثروتمندان و عدم 
مالکیت یا دارای��ی برای خانوارهای فقیر و دهک های 
پایین درآمدی است. به بیان دیگر تورم بیشترین فشار 
را به گروهی از جامعه وارد می کند که کمترین دارایی 

و سرمایه را در اختیار دارند. 
در ماه های اخیر برخی افراد و خانوارها که در طبقه 
متوس��ط جامعه یعنی دهک های 4 تا 7 دسته بندی 
می شوند، اگر چه از این نوسانات ارزی و کاهش ارزش 
پول ملی بشدت آسیب دیده و گاه بخش قابل توجهی 
از توانایی و قدرت خرید خود را از دس��ت داده اند اما با 
این حال به واسطه تملک دارایی هایی چون اوراق بهادار، 
خودرو، طلا، زمین و... دارایی های آنها نیز متناسب با 
افزای��ش تورم افزایش یافته و همین موضوع به لحاظ 
روانی تا حدودی موجب آرامش و احساس رضایت این 
دهک ها ش��ده است. در مقابل گروهی از جامعه که از 
کمترین دارایی برخوردارند بیشترین آسیب را از کاهش 
ارزش پول ملی خواهند دید، چرا که هیچ دارایی قابل 
ذک��ری ندارند تا ارزش آن متناس��ب با کاهش ارزش 
پول ملی افزایش یابد. در واقع با افزایش ش��دید تورم 
دهک ه��ای پایین جامعه از آنج��ا که کمترین کالای 
سرمایه ای را در اختیار دارند کمترین منفعت را از تورم 
برده و به واس��طه کاهش قدرت خرید خود بیشترین 
آس��یب را از این موضوع خواهند دید. برای همین در 
سال های اخیر به دلیل افزایش تورم و کاهش هر ساله 
قدرت خرید شهروندان، دایره فقر در کشور گسترش 
یافته و ش��کاف طبقاتی موجود عمیق تر ش��ده است. 
ای��ن موضوع در ص��ورت بی توجهی دولتمردان منتج 
به افزایش حاشیه نشینی در شهرهای بزرگ، افزایش 
تعداد افراد زیر خط فقر و گسترش پدیده شاغلان فقیر 
به دلیل کاهش قدرت خرید حقوق بگیران شده و تبعات 

فرااقتصادی خواهد داشت چنانکه در شرایط فعلی نیز 
شاهد این مسأله هستیم. در این شرایط دولت و مجلس 
برای کاهش تبعات این موضوع باید شرایطی را فراهم 
کنند که دهک های پایین درآمدی نیز مانند بخشی از 
دهک های متوسط از برخی منافع تورم بهره مند شوند، 
اگر چه این قبی��ل اقدامات درمان اقتصاد بیمار ایران 
نیست اما بی شک مسکنی است که بیمار برای کاهش 
دردهای خود و حتی ادامه حیات به آن نیازمند است. 
تنها راه منتفع کردن دهک های پایین از وضعیت تورمی 
امروز، افزایش ثروت و درآمدهای این دهک هاست. در 
این راستا و با توجه به وضعیت فعلی کشور 2 پیشنهاد 

عمده وجود دارد.
ی��ک: تخصیص بنزی��ن به افراد به ج��ای خودرو، 
می توان��د هر ف��رد دارای کد ملی در ای��ران را ماهانه، 
مالک حجم مشخصی از بنزین کند. تفاوت این طرح با 
اجرای هدفمندی یارانه ها این است که با گذشت زمان 
از ارزش پول پرداختی کاسته نشده و تمام شهروندان 
به جای دریافت میزان مشخصی از یارانه نقدی ماهانه، 
حجم مش��خصی از بنزین در کارت های اعتباری شان 
ش��ارژ خواهد شد. طبیعی است در این شرایط میزان 
قدرت خرید ناشی از فروش بنزین برای این افراد طی 
س��ال های آینده با کاهش مواجه نخواهد شد، چرا که 
ارزش یا به عبارتی قدرت خرید بنزین ماهیانه این افراد 
متناسب با شرایط تورمی کشور افزایش خواهد یافت. از 
این طرح می توان به عنوان یکی از راه های ایجاد درآمد 

پایدار برای دهک های پایین درآمدی نام برد. 
دو: واگذاری مرحله دوم سهام عدالت- فارغ از تکمیل 
مرحله نخس��ت به معنای دریافت س��هام از س��وی 
جاماندگان یا افرادی ک��ه ثبت نام نکرده اند- صرفا به 
دهک های پایین و افراد تحت حمایت نهادهای حمایتی، 
می تواند به عنوان راهکاری برای توزیع ثروت و حتی به 
محلی برای ایجاد درآمدهای پایدار این دهک ها تبدیل 
شود. با توجه به رونق بازار سرمایه و افزایش ارزش سهام 
یک میلیون تومانی این دهک ها به بیش از ۳0 میلیون 
تومان، توزیع مرحله دوم سهام برخی شرکت های دولتی 
تحت عنوان »سهام عدالت« می تواند در راستای افزایش 
ثروت این دهک ها، نه تنها کیفیت زندگی آنها را تغییر 
دهد، بلکه با افزایش ثروت شان سهم این اقشار از اقتصاد 
ملی را نیز افزایش داده و مانع ایجاد برخی نارضایتی های 

اجتماعی و تبعات آن شود. 

محمدکاظم انبارلويی: رهبر 
حکیم انقلاب درباره مجلس 
یازدهم از عنوان »قوی ترین 
و انقلابی ترین مجلس پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی« 
استفاده کردند که این مسأله 
در چند زمینه حائز اهمیت 

است. 
1- مشخصه این مجلس این است که جوانان پرانگیزه، 
باایم��ان، تحصیلک��رده و کارآمد به مجلس راه پیدا 
کرده اند که می توانند موتور حرکت مجلس به سوی 

اهداف انقلابی باشند. 
2- شماری از مردان انقلابی و دارای سوابق اجرایی 
که از اس��تانداران و وزرای دولت های سابق بودند به 

مجلس راه پیدا کرده اند. 
3- پیشکسوتانی از نمایندگان مجلس که در ادوار 

گذشته بودند در این مجلس حضور دارند. 
این نخستین بار است که رهبر بزرگوار انقلاب از 
کلیات یک مجلس با این مشخصات یاد می کنند و 
همین است که امید مردم به نمایندگان انقلابی، قوی 
و جوانان پرانگیزه و مدیرانی که قبلا در چند وچون 
اج��را بودند و الان در مقام تقنی��ن برآمده اند، برای 

اصلاح امور زیاد است. 
رهبر انقلاب 6 توصیه فوق العاده مهم به نمایندگان 
انقلابی داشتند و فرمودند: »باید نیت خود را خالص 
کنید، فقط برای مردم کار کنید، از جو زدگی پرهیز 
کنید، به سوگند نمایندگی خود فکر کنید؛ بویژه درباره 
پاسداری از اسلام و دستاوردهای نظام، روی مسائل 
کلیدی و اصلی تمرکز کنید و از حاشیه  پردازی پرهیز 
کنید، اولویت بندی نس��بت به مسائل کشور داشته 
باش��ید و مسائل کش��ور را بشناسید«.  اولویت های 
مجلس از نگاه رهبر حکیم انقلاب هم اهتمام به تولید 

در کشور، اهتمام به اشتغال، مهار تورم، ارائه راهکار 
برای خم نشدن پشت مردم زیر بار تورم افسارگسیخته 

و یافتن راه حل برای افزایش ارزش پول ملی بود.
نظام مالی و پولی کشور نیاز به مدیریت فنی دارد، 
مرکز قانون گذاری کشور باید در این مدیریت سهم 
تقنین را ادا کند، صدور نفت امروز به کمترین میزان 
خود رسیده و مجلس باید ترتیبی اتخاذ کند که بودجه 
آینده بدون اتکا به نفت باشد، مسکن، ازدواج و تسهیل 
مسیر آن، مسأله فرزند آوری و جلوگیری از حرکت 
کشور به سمت پیری و مدیریت فضای مجازی که 
اکنون دشمن از طریق مدیریت آن در حال طراحی 
فتنه سوم علیه جمهوری اسلامی ایران است و رسانه ها 
از آن به عنوان تابس��تان داغ یاد می کنند که عمدتا 
تمرکز دش��من بر روی فضای مجازی است، نکات 
مهمی است که باید توسط مجلس برای شان فوری 

چاره اندیشی شود. 
نقطه فوق الع��اده مهمی که مقام معظم رهبری 
فرمودند اشاره به ظرفیت های مهم کشور بود. اولین 
ظرفیت کشور که توانسته تولید ملی را ارتقا ببخشد، 
هزاران ش��رکت  دانش بنیان اس��ت، مجلس باید بر 
تقویت شرکت های دانش بنیان اهتمام ویژه داشته 
باش��د. دومین ظرفیت کش��ور اجرای صد ها طرح 
زیربنایی اس��ت که به  رغم عنصر تحریم ها در حال 
انجام است. سومین ظرفیت، بهره برداری مستمر از 
طرح های جدید است؛ طرح هایی که جدید اجرا شده 
و به بهره برداری رسیده است. چهارمین ظرفیت کشور 
پیشرفت های حیرت انگیزی است که در صنایع نظامی 
داریم و به سلاح هایی در زمین، هوا و دریا دست پیدا 
کرده ایم که کش��ور را در مقام بازدارندگی قرار داده 
است به طوری که هیچ قدرت منطقه ای و فرامنطقه ای 

نمی تواند حتی فکر حمله به ایران را داشته باشد.
ادامه در صفحه 3 

لزوم پرهيز از شرطی کردن اقتصاد کشورچگونه دهک های پايين از تورم بهره مند شوند
یادداشتنگاه

 پرونده ای درباره مهدی ترابی، هافبک پرسپوليس که کارشناسان
 او را مؤثرترين بازيكن ليگ برتر نوزدهم فوتبال ايران می دانند

مهدی ترابی در گفت وگو  با »وطن امروز«:

ور  شویم   مغر

فوتبال تنبیه مان می کند
با يادداشت هايی از مجيد جلالی، ابراهيم صادقی 

و روزبه شاه عليدوست
صفحه   6

 »وطن امروز« گزارش می دهد
  در سال هفتم رياست جمهوری روحانی

  نرخ هر دلار آمريكا  به 25 هزار تومان رسيد
يعنی 7 برابر نرخ دلار سال ۹2!

7    دلار   
   يک روز مانده به پايان مهلت صادرکنندگان 

 برای بازگرداندن ارز،  دلار   در بالاترين 
سطح قيمتی خود قرار گرفت
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پرونده ۳ محکوم به اعدام اعتراضات 
آبان ۹۸ دوباره رسیدگی می شود

درخواس��ت بررس��ی مجدد پرونده ۳ محکوم به اعدام 
اعتراضات آبان ماه س��ال ۹۸ از س��وی دیوان عالی کش��ور 
پذیرفته ش��د. به گزارش فارس، غلامحس��ین اسماعیلی، 
سخنگوی قوه قضائیه روز سه شنبه هفته گذشته )۲۴ تیرماه( 
در بیست و  نهمین نشست خبری خود در پاسخ به سوالی درباره 
تأیی��د حکم اعدام ۳ نفر از محکومان اعتراضات آبان ماه ۹۸ 
اظهار کرد: این حکم بعد از فرجام خواهی متهمان و وکلای 
مدافع آنها به تأیید دیوان عالی کشور رسیده و به دادسرا اعاده 
شده است. وی افزود: اجرای احکام، یک فرآیند کاملا قانونی 
دارد که باید طی شود و ممکن است در این فرآیند قانونی، باز 
دادرسی های فوق العاده مانند اعاده دادرسی یا اعمال ماده ۴۷۷ 
یا هر موجب قانونی دیگری چه در این پرونده و چه در سایر 
پرونده ها نتیجه پرونده را توأم با تغییر کند. دیروز در همین 
زمینه ۴ وکیل محکومان این پرونده در متنی اعلام کردند: »با 
توجه به اظهارات سخنگوی قوه قضائیه درباره احتمال پذیرش 
درخواست اعاده دادرسی در این پرونده، امید به نقض رأی 
بدوی داریم و بر همین اساس درخواست اعمال ماده ۴۷۴ را 
تقدیم رئیس دیوان عالی کشور کردیم. حسب اطلاع واصله، 
خوشبختانه این درخواست توسط رئیس دیوان عالی کشور 
پذیرفته شده و پرونده جهت بررسی مجدد به یکی از شعب 
دیوان عالی ارجاع ش��ده است و با توجه به موازین قانونی و 
رویه جاری قضایی، در حال حاضر اجرای حکم اعدام موکلان 
تا زمان تعیین تکلیف نهایی قضایی در این پرونده، متوقف 
می باش��د و از آنجا که یکی از قضات دیوان عالی کش��ور در 
شعبه رسیدگی کننده هم قبلا مخالف رأی صادره بوده، بسیار 
امیدواریم با توجه به رویکردهای امید برانگیز دوران تحول در 
دستگاه قضا و در چارچوب عدل و انصاف، این پرونده مورد 

بررسی مجدد قرار گرفته و رأی قبلی نقض شود«.

 تصویب یک فوریت
طرح تأمین کالاهای اساسی

محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی روز 
گذشته در جلسه علنی و بعد از تصویب یک فوریت طرح 
تأمین کالاهای اساسی اظهار داشت: بحثی که در جلسه 
امروز مجلس مطرح شد آن بود که پیشنهاددهندگان این 
طرح درخواست دوفوریتی طرح را داشتند اما بعدا آن را 
به یک فوریت تبدیل کردند. وی افزود: طرح های مشابهی 
هم درباره تأمین کالاهای اساسی وجود دارد و حتی آقای 
نادران و کمیسیون برنامه و بودجه هم طرحی در این رابطه 
داشتند که قطعا از نظرات آنها استفاده خواهد شد، ضمن 
اینکه طرح حمایت داروی��ی هم در مجلس وجود دارد. 
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت:  معنای طرح، تأمین 
کالاهای اساسی در جامعه نیست، بلکه عدالت و دسترسی 
جامعه به کالاهای اساسی مشکل دارد. قالیباف خاطرنشان 
کرد: ارز ترجیحی برای کالاهای اساسی در مجلس تصویب 
شده است اما این کالاها به دست مردم نمی رسد و به نظر 
می رسد شبکه توزیع باید کار خود را درست انجام دهد تا 

کالاهای اساسی به دست نیازمندان واقعی برسد.

تعطیلات تابستانی مجلس معلق شد
با تصمیم هیأت رئیس��ه مجلس تعطیلات تابستانی 
مجلس به صورت موقت معلق ش��د. بر اس��اس تصمیم 
هیأت رئیسه مجلس تعطیلات تابستانی مجلس معلق شد. 
حجت الاسلام علیرضا سلیمی، عضو هیأت رئیسه مجلس 
در ضم��ن اعلام این خبر افزود: البته این تصمیم موقت 

است و دائمی نیست.

پاتولوژی برجام از منظر سیاست داخلی
ادامه از صفحه اول

در این میان، کافی بود منتقدی هشدار دهد »ممکن 
اس��ت رئیس جمه��ور بعدی آمری��کا )پ��س از اوباما( از 
برجام خارج ش��ود« تا درباره انواع کژ فهمی ها، نادانی ها 
و س��نگ اندازی ها در مسیر بهبود جریان اقتصاد کشور 

متهم شود!
دو: فارغ از آسیب شناس��ی بین المللی و حقوقی برجام- 
که معلول پش��ت پا زدن آمریکا )اع��م از دموکرات ها و 
جمهوری خواهان( به این توافق و بازی مستقیم تروئیکای 
اروپایی در زمین واشنگتن بوده- لازم است آسیب شناسی 
داخلی برجام و خلق دوگانه های کاذب مانند »دلواپس/ 
روش��نفکر«، »متحجر/ مدرن« و »دلسوز/ خائن« مورد 
بازخوان��ی و تحلیل قرار گیرد. براس��تی چه اتفاقی رخ 
داد تا این دوگانه های هدفمند ایجاد ش��د و روانه سازی 
منتق��دان برج��ام به س��مت »تاریک ماجرا« از س��وی 
طرف��داران دیروز و ام��روز مذاکره با آمریکا چگونه قابل 
تحلیل بود؟ اگر این آسیب شناسی )متناظر با تکنیک ها 
و تاکتیک های دولت در برچسب زنی به منتقدان دلسوز 
برجام( بررسی نشود، قطعا ممکن است در آینده چنین 
صحنه رقت باری تکرار ش��ود. اینکه امروز برخی اعضای 
دولت و حت��ی عده ای از مدافعان دی��روز برجام، همان 
 سخنان منتقدان اولیه توافق هسته ای را تکرار می کنند

نه تنها نکوهیده نیست، بلکه نشان دهنده رصد هوشمندانه 
اوضاع )آن هم در اوج هیجانات ناشی از بزرگنمایی برجام( 
است. اگر بزک کنندگان توافق با غرب و کسانی که تامین 
آب آش��امیدنی مردم را نیز به توافق هس��ته ای نسبت 
می دادن��د، به جای خلق دوگانه »دلواپس/ روش��نفکر« 
اندکی توجه خود را معطوف به دوگانه واقعی »تعهدپذیری 
کام��ل ایران/ بی تعه��دی مطلق غ��رب« می کردند و با 
تعجی��ل خود در اعلام برجام و تبدیل کردن آن به تنها 
دس��تاورد دولت، کش��ور را به نقطه فعلی نمی رساندند، 
اکن��ون اوض��اع اقتصاد ای��ران تا این ح��د رقت بار نبود.

س�ه: بزرگ ترین درس برجام در حوزه سیاست داخلی، 
»پرهیز از برچسب  زنی به منتقدان دلسوز« است. به نظر 
می رسد طرفداران گفتمان »سازش با غرب« این بار نیز 
چشم امید به انتخابات ریاست جمهوری آمریکا دوخته اند 
و در صدد احیای بازی قبلی خود هستند! این بار حتی اگر 
آنها بخواهند »دوگانه های کاذب« دوران انعقاد برجام را 
بازتولید کنند، مردم انقلابی و فهیم جامعه که از ماهیت 
آمریکا، اتحادیه اروپایی و متحدان آنها آگاه شده اند اجازه 
چنین کاری را به آنها نخواهند داد. آری! دوران برچسب 
زدن به منتقدان برجام مدت هاس��ت به پایان رس��یده!

اخبار

سیاسی

گروه سیاسی: رویکرد نظارتی مجلس شورای اسلامی در قبال 
دولت، آن هم در موقعیتی که دولت روحانی آخرین سال خود 
را سپری می کند تبدیل به یکی از مهم ترین معماهای بهارستان 
شده است؛ معمایی که یافتن پاسخ صحیح آن باید در قالبی باشد 
که در عین تغییر دادن مسیر معادلات، ثبات سیاسی کشور را 

با بحران مواجه نکند.
به گزارش »وطن امروز«، رابطه متقابل میان ۲ قوه مجریه 
و مقننه به عنوان عالی ترین نهادهای اجرایی و نظارتی کشور 
همواره از مهم ترین عوامل در ش��کل دادن به مسیر کلی امور 
کلان اس��ت، بر همین اس��اس در یک سر این طیف می توان 
همراهی حداکثری و در سوی دیگر ستیز حداکثری را شاهد 
بود. رواج کلماتی همچون »وکیل الدوله« یا خلق عباراتی همچون 
»نماینده تندرو« را می توان واکنشی به همین نسبت نمایندگان 
مجلس و کلیت ساختار پارلمانی با قوه مجریه دانست. تجربه ۴0 
ساله روابط دولت و مجلس شورای اسلامی در دوران حکمرانی 
جمهوری اسلامی نیز موید وجود چنین رابطه متغیری است. 
با این حال زمان بندی برگزاری انتخابات ها به گونه ای است که 
عملا آغاز به کار هر دوره مجلس با سال پایانی دولت مستقر 
همزمان می شود و همین امر رابطه مجلس تازه نفس را با دولتی 
که آخرین روزهای سکانداری اش را- بویژه در پایان دوره دوم 

خود- تجربه می کند در شرایطی خاص قرار می دهد.
مجلس هفتم خرداد امسال با وضعیتی استثنایی تر از مجالس 
پیشین کار خود را آغاز کرد، به گونه ای که علاوه بر روبه رو بودن با 
دولتی که سال پایانی خود را تجربه می کرد، در موقعیت بیرونی 
نیز با انباشت گسترده ای از نارضایتی های اقتصادی و اجتماعی 
روبه رو بود که لزوم برخورد سریع مجلس با دولت و آغاز تغییرات 
جدی با نیت گره گشایی از مطالبات عمومی را ایجاب می کرد. 
مضاف بر اینها روی کارآمدن بدنه غالب مجلس از سمت نیروهایی 
که عمدتا از منتقدان دولت نیز به شمار می روند، باعث تشدید 
مطالبات عمومی در زمینه اصلاح روابط میان قوه ای )مجریه و 
مقننه( شد. در چنین فضایی حل این معادله چندوجهی تبدیل 
به نخستین آزمون کلان بهارستان در مواجهه با پاستور شده است.

نمایندگان مجلس از سویی سعی می کنند تمایل به تغییرات 
گسترده و آغاز عملیات ترمیم اقتصادی را به جامعه نشان دهند 
و از سوی دیگر با دولتی در آخر راه مواجهند که نتایج عملکرد 
آن نارضایتی های گسترده ای را به وجود آورده است. دولت نیز 
در عمل آنطور که نش��ان داده اس��ت تمایل چندانی به تغییر 
مسیر گذشته در سال پایانی ندارد و سعی می کند با چرخاندن 
در روی پاشنه سابق یک سال باقیمانده را با تغییرات جزئی در 
سیاس��ت های کلانش پی بگیرد. در این شرایط طبیعی است 
نمایندگان ملت همراهی با مسیر تحمیلی از سوی دولت را امری 
مغایر مطالبات عمومی می پندارند که نهایتا به کارنامه آنها نیز 
نمره مطلوبی نخواهد داد، پس چگونگی مهندسی مواجهه خود 
با این دولت را به عنوان بخش��ی از کارویژه اصلی ماه های آخر 

فعالیت خود به حساب می آورند.
پروژه پایان روحانی ■

یکی از نخستین واکنش ها از سوی برخی نمایندگان مجلس 
ک��ه البته قابل پیش بینی نیز بود، ط��رح پایان دولت و رای به 

عدم کفایت سیاس��ی رئیس دولت به عنوان سریع ترین و در 
عین حال تندترین راهکار مجلس بود. این طرح که از س��وی 
برخی نمایندگان مجلس مطرح شد نه با همراهی در میان سایر 
نمایندگان مواجه شد و نه در میان افکار عمومی مورد استقبال 
چندانی قرار گرفت؛ طرحی که در ابتدای امر نیز می شد آن را 
ناشی از هیجانات سیاسی و ساده سازی وضعیت موجود دانست. 
هزینه بالای جابه جایی دولت آن هم در شرایطی که دولت مستقر 
آخرین ماه های عمر خود را سپری می کند و شرایط ویژه کشور 
که طرح مقوله »بی دولتی« حتی در یک مقطع زمانی چندماهه 
نیز با مصلحت هایش نسبتی نداشت از جمله مهم ترین نقدهایی 
بود که مخالفان این ایده آن را طرح کردند. با این حال این طرح 
در سخنان رهبر حکیم انقلاب در نشست مجازی با نمایندگان 
مجلس نیز بازخورد پیدا کرد و ایش��ان با اشاره به لزوم حفظ 
متانت و خردمندی و دوری از حاشیه در اجرای وظیفه نظارتی 
نمایندگان مردم، گفتند: سال آخر دولت ها معمولا سال حساسی 
است و باید مراقبت شود پیگیری امور به  هیچ  وجه سست نشود و 
بر همین اساس اعتقاد راسخ دارم دولت ها باید تا روز آخر وظایف 
خود را انجام دهند و بعد از پایان دوره  قانونی خود، امانت را با 
ارائه  صورت وضعیت، به دولت بعدی تحویل دهند. رهبر حکیم 
انقلاب در ادامه نیز تاکید کردند: در شرایط حساس سال آخر 
دولت و همچنین سال اول مجلس، باید ۲ قوه فضا را به گونه ای 

مدیریت کنند که به کار مهم کشور لطمه نخورد.
با موضع روشن رهبر انقلاب در مردود دانستن طرح پایان 

دولت، در شرایطی که عمده کارشناسان نیز این طرح را راهبردی 
صحیح نمی خواندند، این طرح نهایتا به پایان خود رسید.

معمای نظارتی بهارستان ■
با کنار رفتن گزینه برکناری روحانی و پایان پیش از موعد 
دول��ت دوازدهم، نوع مواجهه مجلس با دولت بار دیگر تبدیل 
به یکی از مهم ترین پرس��ش های نمایندگان ملت شده است، 
به گونه ای که بیم آن می رود اطمینان دولت از ادامه فعالیتش 
و از س��ویی در آستانه از نصاب افتادن کابینه، باعث شود سال 
پایانی خود را با کمترین اعتنا نسبت به قوه مقننه پیگیری کند.

رویکرد انعطاف ناپذی��ر دولت روحانی در مواجهه با صورت 
مساله اقتصادی و اجتماعی کشور از یک سو و بی عملی نهادینه 
در بافت اجرایی این دولت از سوی دیگر می تواند باعث ناکامی 
طرح ها و ایده هایی شود که نمایندگان مردم در همین آغاز به 
کار خود روی آن سرمایه گذاری کرده اند. در یک نمونه می توان 
به مسأله اجرایی شدن طرح مالیات بر خانه های خالی به عنوان 
یکی از مهم ترین طرح هایی که نمایندگان مجلس یازدهم اهتمام 
به عملیاتی کردن آن دارند اشاره کرد که در سایه تعلل وزارت 
راه و شهرسازی در ساماندهی سامانه ملی املاک و اسکان کشور 
با بن بست روبه رو خواهد شد. در نمونه ای دیگر، تعلل دولت در 
معرفی وزی��ر صمت به مجلس، آنچنان که برخی نمایندگان 
می گویند باعث محدود شدن توان و امکان نظارتی قوه مقننه 
شده است و بیم آن می رود که این تعلل ناشی از میل دولت به 
تفکیک این وزارتخانه به ۲ وزارتخانه و راه اندازی مجدد وزارت 

بازرگانی باشد.
در این فضا تعلل بیش از پیش نمایندگان مجلس در مواجهه 
ب��ا دولت باع��ث تقویت فرضیه تغییرناپذی��ری منش و روش 
مدیریتی دولت روحانی در سال پایانی و به رغم روی کار آمدن 
نمایندگان جدیدی می شود که وعده تغییر در ریل مدیریتی 

کشور را داده بودند.
احیای مقتدرانه جایگاه نظارتی ■

تجربه ن��اکام مجلس دهم که یکی از سیاس��ت زده ترین 
مجال��س پ��س از انق��لاب به ش��مار می رف��ت و همراهی و 
هم سرنوش��تی تعریف شده میان دولت روحانی با بخش قابل 
توجهی از نمایندگان آن باعث شد افکار عمومی کشور شاهد 
ی��ک افول تدریجی برای قوه مقننه به عنوان عالی ترین رکن 
نظارتی کش��ور نسبت به عملکرد دولتمردان باشد؛ امری که 
نتیج��ه آن را می توان تا حدودی در کاهش نرخ مش��ارکت 
انتخاباتی در اسفند سال گذشته نیز یافت. در چنین موقعیتی 
نوع مواجهه مجلس یازدهم با دولت دوازدهم به عنوان یکی از 
آزمون های سیاسی نمایندگان مجلس به شمار می رود که در 
صورت تثبیت شدن رویکردی سست و عدم مواجهه مقتدرانه 
باعث امتداد یافتن این افول جایگاه نظارتی نمایندگان مردم 
می ش��ود. تبلور عقلانیت و مصلحت س��نجی در کنار حفظ 
موقعیت مقتدرانه مجلس می تواند به تقویت و تثبیت جایگاه 
نظارت��ی این قوه منج��ر و در کوتاه مدت ب��ه افزایش انگیزه 

مشارکت سیاسی مردم نیز منتهی شود.

تحلیل

گزارش »وطن امروز«  درباره لزوم احیای جایگاه نظارتی مجلس برای پاسخگو ساختن دولت و بسامان کردن مدیریت اجرایی

دولت را مسؤولیت پذیر کنید

سیدنظام الدین موسوی، رئیس فراکسیون رسانه و فضای مجازی شد
اعضای هیأت رئیسه فراکسیون رسانه و فضای مجازی با رأی نمایندگان مشخص شدند. سیدنظام الدین موسوی، نماینده تهران به عنوان 
رئیس فراکسیون و لطف الله سیاهکلی، نماینده قزوین به عنوان نایب رئیس انتخاب شدند. معین الدین سعیدی، نماینده چابهار و محمد 
رشیدی، نماینده کرمانشاه به عنوان دبیران و محمد سرگزی، نماینده زابل به عنوان سخنگوی این فراکسیون تعیین شدند.

گ�روه سیاس�ی: وزی��ر ام��ور خارجه 
کشورمان روز گذشته برای انجام سفر 
یک روزه به بغداد و س��پس به اربیل عراق رفت. به گزارش 
»وطن امروز«، در حالی که قرار اس��ت سه شنبه این هفته 
نخست وزیر عراق نخستین سفر خود به ایران را انجام دهد، 

محمد جواد ظریف روز گذشته به عراق سفر کرد. 
ظریف در بدو ورود به بغداد با اش��اره به سفر نخست وزیر 
عراق به تهران، درباره اهداف سفر خود گفت: سفر من به عراق 
از قبل هماهنگ ش��ده بود. این سفر فرصت خوبی را فراهم 
می کند که با توجه به سفر نخست وزیر عراق به تهران در روز 
سه شنبه، هماهنگی های لازم برای این سفر را انجام دهیم. 

ظریف با بیان اینکه در جریان سفر به این کشور همسایه 
با تعدادی از مقامات عالی رتبه عراقی، مسؤولان سیاسی این 
کشور و همچنین رئیس حشد الشعبی رایزنی و گفت وگو 
می کن��م، گفت: در جریان این س��فر درباره همکاری های 
۲ کش��ور که در س��فر آق��ای روحانی به ع��راق درباره آن 
تصمیم گیری شده بود و همچنین پیرامون مسائل منطقه و 
جنایت های آمریکا از جمله به شهادت رساندن شهید قاسم 
سلیمانی و شهید ابومهدی المهندس و سایر همراهان شان 

و همچنین دیگر مسائل منطقه گفت وگو خواهیم کرد. 
وی افزود: بعد از  ظهر  امروز )دیروز( به دعوت آقای نیچروان 
بارزانی به اربیل س��فر می کنم تا با وی و تعدادی دیگر از 

مقامات اقلیم نیز رایزنی و گفت وگو کنم. 
در همی��ن حال یکی از رهبران ائتلاف فتح عراق گفت 
ظریف در سفرش به بغداد می خواهد پیامی به کشورهای 
حاش��یه خلیج  فارس و خصوصا عربستان برساند. غضنفر 
البطیخ، یکی از رهبران ائتلاف فتح عراق که ریاس��ت آن 
را هادی العامری بر عهده دارد، در گفت وگو با ش��فق نیوز 

گفت: هدف ظریف از سفر به 
عراق و دیدار با مسؤولان این 
کشور تاکید بر روابط ایران و 
عراق و تقوی��ت این روابط و 
همچنین برطرف کردن برخی 
شک و ش��بهه ها مبنی بر دور 
شدن عراق از محور ایران بعد 
از رسیدن مصطفی الکاظمی 

به نخست وزیری است. 
وی تأکید کرد: هدف دیگر 

این سفر رساندن پیام به کشورهای حاشیه خلیج فارس و 
خصوصا عربستان است، مبنی بر اینکه تهران آماده ایجاد 
برخی تفاهم ها به واسطه عراق است. سفر ظریف خالی از 
این مسأله نیست که عراق این امکان را دارد که این نقش 
را ایفا کند و به نفع عراق نیست که در یک محور علیه محور 
دیگر قرار بگیرد. البطیخ همچنین خاطرنشان کرد سفر وزیر 
امور خارجه ایران به عراق در راستای پیگیری مسأله ترور 

سردار سلیمانی نیز هست. 
با این حال فاضل جابر، یکی دیگر از نمایندگان ائتلاف 
فتح در پارلمان عراق با رد خبر ارائه پیشنهاد جدید ایران 
به کشورهای عربی از طریق بغداد گفت: سفر محمد جواد 
ظریف، وزیر امور خارجه ایران به عراق روتین بوده و ارتباطی 
با هر گونه درخواس��ت از عراق برای وس��اطت بین تهران، 
واشنگتن و ریاض ندارد و هیچ گونه پیامی از سوی ایران در 
این رابطه وجود ندارد. وی در ادامه تأکید کرد: عراق روابط 
قوی با همسایه خود یعنی ایران دارد؛ روابطی گسترده و در 
تمام سطوح امنیتی و اقتصادی. بنابراین انجام چنین سفری 

و دیدار با اعضای دولت جدید امری طبیعی است. 

اما مهم ترین برنامه س��فر 
ظری��ف به بغ��داد دی��دار و 
گفت وگو با نخست وزیر این 
کشور بود. در این دیدار که در 
۲ جلسه خصوصی و جمعی 
انجام ش��د، درب��اره آخرین 
دو جانبه،  رواب��ط  تح��ولات 
سفر قریب الوقوع نخست وزیر 
ع��راق به ای��ران و مهم ترین 
مسائل منطقه ای و بین المللی 

گفت وگو و تبادل نظر شد. 
وزیر امور خارجه در این س��فر همچنین با برهم صالح، 
رئیس جمهور عراق دیدار کرد. طرفین در این دیدار ضمن 
تأکید بر روابط دیرینه و تاریخی ۲ کشور، توسعه و تعمیق آن 
را به نفع ۲ ملت و کشورهای منطقه خواندند. همچنین درباره 
آخرین تحولات روابط دوجانبه و برخی موضوعات مهم برای 
گسترش روابط اقتصادی و تجاری ۲ کشور، پیگیری شهادت 
سرداران مقاومت، مهم ترین مسائل منطقه ای و بین المللی و 

سایر موضوعات مورد علاقه رایزنی و تبادل نظر شد. 
یکی دیگر از برنامه های روز گذشته ظریف در سفر به بغداد 
گفت وگو با همتای عراقی اش بود. پس از انجام گفت وگوها، 
وزرای خارجه ایران و عراق در نشست خبری مشترک خود 
در بغداد بر مستحکم بودن روابط ۲ کشور و لزوم تقویت و 

گسترش آن تأکید کردند. 
فؤاد حسین وزیر خارجه عراق در این نشست خبری با 
بیان اینکه ما بر ضرورت حمایت از حاکمیت عراق تاکید 
کردیم، گفت: با وزیر امور خارجه ایران در رابطه با مسائل 
اقتصادی و تأثیر آنها در مقابله با کرونا بحث و رایزنی کردیم. 

از سوی دیگر محمد جواد ظریف گفت: روابط میان ایران و 
عراق بر اساس احترام متقابل و احترام به حاکمیت ۲ کشور 
است و ما از نقش عراق در منطقه خلیج  فارس استقبال می کنیم. 
ظریف همچنین با تأکید بر اینکه باید در رابطه با تهدیدات مداوم 
داعش هوشیاری کامل داشته باشیم، خاطرنشان کرد: شهادت 
سردار سلیمانی و ابو مهدی المهندس خسارتی بزرگ در جنگ 
با تروریسم در منطقه و عراق به شمار می رود و ما پرونده این 

جنایت آمریکا را با قدرت پیگیری خواهیم کرد. 
وزیر امور خارجه ادام��ه داد: همان گونه که اعلام کرده 
بودم پیگیری ماجرای ترور شهید سلیمانی یکی از اهداف 

این سفر است.
وزیر امور خارجه همچنین با فائق زیدان، رئیس شورای 
عالی قضایی عراق دیدار و گفت وگو کرد. همکاری و هم افزایی 
۲ کشور در پیگیری حقوقی ترور سرداران مقاومت حاج قاسم 
سلیمانی و ابومهدی المهندس محور اصلی گفت وگو در این 
دیدار بود. پس از این دیدار ش��ورای عالی قضایی عراق در 
بیانیه ای اعلام کرد تحقیقات در رابطه با جنایت آمریکا در 
فرودگاه بغداد از همان ابتدا آغاز شد و شورای عالی قضایی 
عراق با آن به عنوان یک اقدام جنایی برخورد کرد؛ جنایتی 
که در خاک عراق رخ داد و بخشی از کسانی که علیه آنها 
جنایت شده است عراقی هستند. شورای عالی قضایی عراق 
تأکید کرد تحقیقات در رابطه با این ترور بر اساس قوانین 
حقوقی و قضایی عراق انجام شد و اظهارات نماینده رسمی 
س��فارت ای��ران در عراق در رابطه با این اقدام ثبت ش��ده 
اس��ت. این ش��ورا اعلام کرد: جزئیات جدیدی در رابطه با 
این حادثه به وزارت خارجه و دبیرخانه هیأت وزیران اعلام 
کردیم و تحقیقات از همان ابتدا بر اساس قوانین عراق در 

حال اجراست. 

دوازدهمین جلس��ه رس��یدگی به اتهامات اکبر طبری و سایر 
متهمان صبح دیروز به ریاست قاضی  بابایی برگزار شد. در ابتدای 
دوازدهمین جلسه رسیدگی به اتهامات اکبر طبری و سایر متهمان، 
قاضی بابایی )رئیس دادگاه( رسمی و علنی بودن دادگاه را خطاب 

به حاضران در جلسه متذکر شد. 
قاضی از متهم مهدی زاهدیان خواست در جایگاه حاضر شود 
و ضمن تفهیم اتهام به وی از او پرسید آیا اتهامات را قبول دارید؟

متهم ضمن رد اتهامات مطرح شده در کیفرخواست، درباره رابطه 
با دانیال زاده گفت: وکیل دانیال زاده بودم. پس از تعیین حق الوکاله، 
او ۷ میلیارد تومان برای هزینه های دادرسی و قانونی و ۳ میلیارد 
تومان برای حق الوکاله به من پرداخت کرد. قاضی خطاب به این 

متهم گفت: چه مبلغی به بازپرس س��ابق علیزاده، متهم پرونده 
پرداخت کردید؟

متهم زاهدیان گفت: من پولی ندادم. 
قاضی گفت: شما در چند مرحله اظهار کرده اید پول به علیزاده 
داده اید. گفته اید ۳ میلیارد تومان به بازپرس علیزاده داده ام و این را 
در مواجهه حضوری اظهار داشته اید. گفته اید این مبلغ را در ۲ مرحله 
به صورت یورو پرداخت کرده اید، یک مرحله در شمال و یک مرحله 
در تهران این پول را داده اید. قاضی از وکیل متهم زاهدیان خواست 
در جایگاه حاضر شود. وکیل متهم زاهدیان با حضور در جایگاه از 
موکل خود دفاعیاتی در موضوعات مختلف کیفرخواست مطرح کرد. 
در ادامه جلسه دادگاه، قاضی بابایی خطاب به متهم قاسم زاده 

گفت: در جایگاه قرار بگیرید. 
قاضی خطاب به متهم قاس��م زاده گفت: اتهام شما تأثیر دادن 
نفوذ اشخاص دولتی در تصمیمات قضایی و دریافت رشوه از آقایان 
حاج رضا و شریف نجار بالغ بر مبلغ ۲۸ میلیارد ریال است، آیا این 

۲ اتهام را قبول دارید؟
متهم قاسم زاده گفت: نمی پذیرم. 

قاضی بیان کرد: شما به چه پرونده هایی رسیدگی می کردید؟
متهم پاسخ داد: بسیاری از پرونده ها به من ارجاع می شد. 

رئیس دادگاه س��وال کرد: موضوع شکایت در حدود صلاحیت 
شما نبوده است. 

در ادامه قاضی از وکیل متهم قاسم زاده خواست در جایگاه قرار 

گیرد و توضیحات خود را ارائه دهد. سپس مرتضی ناجی، وکیل 
قاسم زاده در جایگاه قرار گرفت و درباره ۲ اتهام منتسب به موکل 
خ��ود دفاعیاتی را بیان کرد. در ادامه قاضی از نماینده دادس��تان 

خواست در جایگاه قرار گیرد و توضیحات خود را بیان کند. 
وی افزود: مهدی زاهدیان  فردی است مازندرانی که همشهری 
قاسم زاده و علیزاده بوده و دوست صمیمی این دو است. وی خطاب 
به متهم زاهدیان گفت: شما مشغول کار چاق کنی در قوه قضائیه 
بودید؛ ما از درون تان شما را کشف کردیم و فردی از درون، شما را 
افشا کرد. در ادامه جلسه دادگاه فیلم اقرارهای دانیال زاده نمایش 
داده شد. قاضی  بابایی با اعلام ختم جلسه گفت: زمان برگزاری جلسه 

بعدی دادگاه متعاقبا اعلام می شود. 

وزیر امور خارجه در سفری از پیش برنامه ریزی شده به بغداد سفر کرد

توصیه  برادرانه

در دوازدهمین جلسه دادگاه اکبر طبری و سایر متهمان به اتهامات یک قاضی و یک وکیل رسیدگی شد

فرمول کارچاق کنی!

حقوق

دوشنبه ۳0 تیر 1۳۹۹
وطن امروز     شماره 2۹7۸



گروه اقتصادی: یک روز مانده به پایان مهلت تعیین شده بانک 
مرکزی برای بازگرداندن ارز صادرکنندگان، نرخ هر دلار آمریکا 
در محدوده 25 هزار تومان قرار گرفت. ذخایر دلاری بانک مرکزی 
که پیش از این برای اهداف سیاسی حسن روحانی خرج شد حالا 
دیگر وجود ندارد تا در تنگنای ارزی فعلی کشور، کمک حال مردم 
ایران باشد. بی اعتنایی دولت به گسترش روابط تجاری غیرنفتی 
بویژه با همسایگان برای افزایش سطح درآمدهای ارزی از دیگر 
غفلت های موثر دولت روحانی در تقویت منابع ارزی است. حالا 
دیگر تهدید صادرکنندگان به بازگرداندن ارز هم جوابگوی التهاب 

رخ داده در بازار ارز نیست. 
7 س��ال پس از وعده معروف حس��ن روحان��ی برای احیای 
ارزش پ��ول ملی، قیمت هر دلار آمریکا در روزهای گذش��ته از 
مرز تاریخی 25 هزار تومان فراتر رفت و به 7 برابر نرخ روزهای 
آغاز به کار دولت حسن روحانی رسید. صعود بی وقفه نرخ دلار 
در حالی است که فردا آخرین مهلت تعیین شده از سوی بانک 
مرکزی ب��رای صادرکنندگان جهت بازگردان��دن ارز حاصل از 
صادرات اس��ت. بانک مرکزی اعلام کرده اس��ت صادرکنندگان 
در مجموع 27 میلیارد دلار ارز حاصل از صادرات را به کش��ور 
بازنگردانده اند اما اتاق بازرگانی ایران این رقم را 8/7 میلیارد دلار 
اعلام کرده است و در این میان بانک مرکزی با اصرار بر مواضع 
خود، صادرکنندگان را تهدید به اقدام قضایی کرده است. دولت 
البته علاوه بر تهدید قضایی صادرکنندگان، اقدامات دیگری از 
قبیل ابطال کارت بازرگانی، لغو معافیت های مالیاتی، عدم صدور 
یا تمدید ثبت سفارش، عدم اعطای تسهیلات و ضمانتنامه های 
ارزی و ریال��ی، اعمال محدودیت در صدور بارنامه های داخلی و 
خارجی، عدم صدور هرگونه مجوزهای واردات و صادرات، تولیدی 
و صنفی و عدم استرداد حقوق و عوارض گمرکی و... را برای تنبیه 

صادرکنندگانی که ارز را بازنگردانند، در نظر گرفته است. 
بانک مرکزی البته چند روش را برای بازگرداندن ارز معرفی 
کرده است. طبق اعلام بانک مرکزی صادرکنندگان می توانند ارز 
صادراتی سال 98 خود را به  روش هایی همچون بازگشت به  صورت 
اسکناس و به  میزان حداکثر 20 درصد، ارائه ارز به سامانه نیما به 
 میزان 60 درصد و نیز به  کارگیری روش ارز حاصل از صادرات 
برای واردات خود یا شخص دیگری به  میزان حداکثر 20 درصد، 

به کشور بازگردانند. 
آثار تصمیم روحانی برای چوب حراج زدن به ذخایر دلاری 
بانک مرکزی و اتخاذ تصمیم هایی همچون دلار 4200 تومانی 
با هدف س��رکوب نرخ ارز و کس��ب اعتبار سیاسی و انتخاباتی، 
حالا در حال رخ نمایاندن است. غفلت 7 ساله دولت در استفاده 
از ظرفیت کش��ورهای همسایه برای توسعه تجارت غیرنفتی و 
تقوی��ت درآمدهای ارزی هم عامل دیگ��ر روزگار فعلی بازار ارز 
اس��ت. برنامه های اخیر دولت برای افزایش هر چه بیشتر منابع 
ارزی و کاهش تقاضای ارز در مجموع به اندازه نیمی از ذخایر بر 
باد رفته بانک مرکزی برای پایین نگه داشتن مصنوعی نرخ ارز 
هم نمی شود. در همین راستا تقلای دولت و بانک مرکزی برای 
احیای منابع بر باد رفته ارزی همچنان ادامه دارد. بازگرداندن پول 

فروش نفت از کره جنوبی، یکی از همین اقدامات است. 
کره پول مان را ندهد، از مراجع بین المللی پیگیری می کنیم ■

س��خنگوی وزارت امور خارجه از اخطار به کره جنوبی درباره 
پول های بلوکه ایران خبر داد. س��یدعباس موس��وی به تشریح 
وضعی��ت دارایی های ای��ران در کره جنوبی پرداخت و گفت: در 
صورت ع��دم نتیجه گیری از فعالیت های دیپلماس��ی و تداوم 
حمایت )کره جنوبی( از یاغی گری های آمریکا، ضمن احضار سفیر 
کره جنوبی، مطالبات قانونی ایران را از طریق مراجع بین المللی 
پیگیری خواهیم کرد. سخنگوی وزارت امور خارجه به موضع گیری 
دولت درباره اقدام اخیر کره جنوبی و مسدود کردن دارایی های 
ایران در این کشور اشاره کرد و گفت: آنچه برای جمهوری اسلامی 
ایران مهم است، آزادسازی دارایی های ملت ایران در کره جنوبی 
اس��ت که به  واسطه فروش نفت حاصل ش��ده است و مقامات 
کره جنوبی باید هر چه سریع تر نسبت به آزادسازی دارایی های 
ملت ایران اقدام کنند. موس��وی با اشاره به اقدامات وزارت امور 
خارجه درباره دارایی های بلوکه   شده ایران در کره جنوبی گفت: 
مقامات 2 کشور از سفرا و وزرا گرفته تا رؤسای بانک های مرکزی، 

همه مقامات درگیر این موضوع هستند و اخیرا هم رئیس جمهور 
دستور صریح دادند برای اعاده پول های ایران از کره جنوبی، راه های 
قانونی و حقوقی دولت به  کار گرفته شود تا با رایزنی های انجام شده، 

نتایج لازم حاصل شود. 
سیاست بانک مرکزی به ضد خود تبدیل شد! ■

عضو هیأت رئیسه مشترک بازرگانی ایران و عراق درباره علت 
افزایش قیمت ارز در روزهای اخیر می گوید: آنچه سبب شده است 
قیمت دلار این روز ها بی محابا افزایش یابد، نه عدم بازگشت ارز 
صادراتی، بلکه ورود صادرکنندگان به بازار و خرید ارز برای تسویه 
پیمان های ارزی صادراتی است و به نظر می رسد تا هفتم مرداد که 
موعد تسویه پیمان هاست، این وضعیت ادامه داشته باشد. حمید 
حسینی افزود: صادر کنندگان برای تسویه پیمان ارزی این اقدام 
را انج��ام می دهند و باید گفت اجرای این مصوبه یعنی الزام به 
بازگرداندن ارز های صادراتی خود فشاری را متوجه بازار ارز کرده 
است که نمی توان آن را نادیده گرفت. حسینی تاکید کرد: بالاخره 

در تسویه ارز های صادراتی مشکلاتی وجود دارد؛ ساد ه ترین راه 
را برخی صادرکنندگان که میان شان هم صادرکنندگان حرفه ای 
وجود دارد و هم غیرحرفه ای در این دیدند که ارز بخرند و بگویند 
ارزهای شان را آورده اند، چون 20 درصد از ارز صادراتی را می توانند 

به صورت اسکناس تحویل بدهند. 
حسینی افزایش سرمایه گذاری مردم در بازار ارز را نیز تایید 
کرد و گفت: افزایش خرید ارز توسط مردم عادی و صادرکنندگان 
2 دلیل مهم فشار بر بازار ارز است. البته وی دلایلی چهارگانه را 
عامل ایجاد وضعیت کنونی می داند و به این سوال که قیمت ها تا 

کجا افزایش می یابد، پاسخی صریح نمی دهد. 
حسینی در بخش دیگری از این گفت وگو دلیل سوم فشار را 
کسانی می داند که چمدان سفری بی بازگشت را بسته اند. وی گفت: 
سیاست گذاران باید موج جدید مهاجرت را مدنظر قرار بدهند، با 
شدت هر چه بیشتر این روز ها شاهدیم بسیاری از مردم در حال 
مهاجرت هستند و دوست نزدیک من که در این حوزه فعالیت 

دارد می گوی��د به طرز غریبی مراجعات برای مهاجرت افزایش 
یافته و مردم حاضرند هزینه های گزافی را برای رفتن بپردازند. 
حسینی افزود: این موج جدید از ورزشکار و دانشجو و سلبریتی 
و هنرمند و استاد دانشگاه تا کارمند و بازنشسته و مردم عادی را 
در برمی گیرد و باید بررسی کرد چرا مردم درصدند از ایران بروند. 
مهاجرت این افراد فشار زیادی را متوجه اقتصاد می کند، چرا که 
این افراد دارایی شان را تبدیل به ارز می کنند تا بتوانند با خود ببرند. 
عضو هیأت رئیسه مشترک بازرگانی ایران و عراق تاکید کرد: این 
موج عجیب درست وقتی کرونا سفر ها را لغو کرده عجیب است. 
تعداد کسانی که در حال آماده سازی برای مهاجرت هستند بشدت 
افزایش یافته است. با یک آمارگیری ساده می توان دریافت شرایط 
در این حوزه بشدت عجیب و تمایل برای خروج از ایران بالاست. 
از نظ��ر این فعال اقتصادی آخرین و چهارمین دلیل رش��د 
قیمت ها در بازار ارز به افزایش حجم قاچاق درس��ت در ۱0 روز 
اخیر بازمی گردد، چرا که مرز های امارات باز شده و لنج ها برای 
وارد کردن کالا های قاچاق به حرکت درآمده اند. حسینی گفت: 
طبیعی است قاچاق، ارز می خواهد و همین تقاضای غیرمعمول 
در کنار ۳ عامل پیش گفته، سبب شده است بازار ارز با وضعیتی 

غیرقابل پیش بینی روبه رو شود. 

 تسهیلات یک میلیون تومانی
به خانوارهای 5 نفره و جاماندگان

س��خنگوی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: 
تس��هیلات یک میلی��ون تومان��ی دوران کرون��ا برای 
سرپرستان خانوار 5 نفره و بیشتر و نیز جاماندگان مرحله 

قبلی، پایان شهریور پرداخت می شود.
 7 تیرماه س��ال جاری پیامکی از سرش��ماره وزارت 
رفاه ) v.refah ( برای برخی سرپرستان خانوار یارانه بگیر 
ارسال شد با این مضمون که »سرپرست محترم خانوار! 
تسهیلات یک میلیون تومانی دوران کرونا قبلا به حساب 
یارانه ش��ما واریز شده اس��ت، اگر متقاضی تسهیلات 
تکمیلی به مبلغ یک میلیون تومان بر اس��اس شرایط 
اعلامی دولت هس��تید، لطفا از طریق همین خط تلفن 
هم��راه حداکث��ر تا 5 روز آینده عدد ی��ک را به 6۳69 

ارسال نمایید«. 
حامد ش��مس، س��خنگوی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در پاسخ این سوال که وام یک میلیون تومانی 
مجدد برای یارانه بگیران 5 نفر و بالاتر و برای کسانی که 
در مرحله اول پیامک زدند اما چون تلفن به نام نداشتند و 
نتوانستند وام بگیرند، کی واریز می شود؟ گفت: تسهیلات 
یک میلیون تومانی دوران کرونا در پایان شهریورماه به 

حساب افراد مشمول واریز می شود.

 اراضی فرودگاه امام
 مزرعه بیت کوین می شود

مدیرعامل ش��هر فرودگاه��ی امام خمین��ی )ره( از 
آمادگی این ش��رکت برای اس��تخراج ارزهای دیجیتال 
خبر داد. اجاره زمین در ش��هر فرودگاهی امام خمینی 
برای استخراج ارزهای دیجیتال موضوعی بود که سال 
گذشته از سوی شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی )ره( 

مطرح شد. 
محمد مهدی کربلایی در پاسخ به اینکه این پروژه در 
حال حاضر در چه وضیعتی قرار دارد، گفت: مذاکراتی 
در این باره انجام ش��ده و شرکت های بخش خصوصی 
اع��لام آمادگی کرده اند و اکنون منتظر اخذ مجوزهای 

لازم هستند.
وی افزود: چنانچه مجوزهای لازم اخذ ش��ود ش��هر 
فرودگاهی ام��ام خمینی)ره( آمادگی ای��ن را دارد که 
س��رمایه گذاری در این منطقه را تسهیل کند. کربلایی 
ادامه داد: البته مشکل تأمین برق این شرکت ها نیز وجود 

دارد که به دنبال رفع این مشکل هستیم. 
مدیرعامل شهر فرودگاهی امام خمینی)ره( در پاسخ 
به اینکه این پروژه چه زمانی آغاز می ش��ود، گفت: این 
بستگی دارد شرکتی که اعلام آمادگی کرده است تا چه 
اندازه موضوع را پیگیری کند، در هر هر صورت ما آمادگی 

این را داریم و زیرساخت ها فراهم است. 

 تعطیلی کارخانه واگن سازی تهران 
در سال جهش تولید جای تأسف دارد

محس��ن هاشمی، رئیس شورای اسلامی شهر تهران 
درباره تعطیلی ش��رکت واگن س��ازی مترو با بیان اینکه 
این شرکت ۱00 درصد تعطیل نمی شود، گفت: نیمی از 
پرسنل این کارخانه در حوزه نگهداری واگن های موجود 
فعال هس��تند و یکی از قراردادهای جاری شهرداری نیز 
با این کارخانه تعمیر و اورهال قطارهای موجود اس��ت و 
می دانی��د برخی از واگن های فعلی بیش از ۱/5  میلیون 

کیلومتر حرکت داشتند که حالا باید اورهال شوند.
 بخشی از این کارکنان در قسمت تولید قطارها فعال 
بودند و س��الانه ۱00 واگن تولید می کردند اما حالا روز 
گذشته آخرین سفارش��ات نیز تحویل شهرداری شد و 
آنها فعلا قرارداد فعالی ندارند و لازم است هر چه سریع تر 
شهرداری قراردادهای مختلف در حوزه واگن را فعال کند و 
حتی پیشنهاد کردیم منتظر تأمین اعتبار و خرید تجهیزات 
خارجی نماند و فکری به حال داخلی سازی تجهیزات کند 

تا این 250 نفر کارگر نیز فعال شوند. 

 لزوم پرهیز از شرطی کردن
 اقتصاد کشور

ادامه از صفحه اول
پنجمین ظرفیت کشور موفقیت های فضایی ماست. در 
حال حاضر در باشگاه فضایی جهان تنه به تنه قدرت های 
بزرگ دنیا در حال حرکت هس��تیم. شش��مین ظرفیت 
کشور در حوزه پدیده های طبیعی، جغرافیایی و تاریخی 
است. ملتی با سابقه 7 هزار سال تمدن بشری روی زمین 

هستیم و از یک پشتوانه تاریخی برخورداریم. 
و هفتمین ظرفیت کشور، ظرفیت معنوی مردم است. 
م��ا در دوران اوج گیری کرونا دیدیم که ملت با »جنبش 
مواسات« و حرکت مؤمنانه ای که از ماه رمضان آغاز شد هم 
دولت و هم ملت در کنار هم توانستند ظرفیتی ایجاد کنند 
که به  4-۳ دهک آسیب دیده جامعه کمک مؤمنانه شود. 
رهبر انقلاب 5 ویژگی هم به عنوان فرمول حل مشکلات 
اقتصادی ارائه دادند؛ دشمن اینگونه القا می کند که مشکلات 
ملت ایران راه حل ندارد و راهی جز مذاکره و در نهایت تسلیم 

باقی نمانده است. 
مقام معظم رهب��ری خطاب ب��ه نمایندگان مجلس 
فرمودند: مشکلات کشور راه حل دارد و 5 راه حل عملیاتی 

در این باره مطرح کردند. 
نخست اینکه س��راغ خود اتکایی بروید. دوم به جوانان 
اعتق��اد و اعتماد پیدا کنید. اعتماد به نفس��ی که جوانان 
دارند نقطه اتکای ما به سوی پیشرفت های شگرف است و 
همین به حل مشکلات کشور کمک می کند. سوم استفاده 
از بنیه قوی کشور، زیرا زیرساخت های فوق العاده بزرگی در 
کشور در سال های گذشته و در دولت های قبل ایجاد شده و 
امروز این زیرساخت ها کمک می کند تا هم به تولید، رونق 
بدهیم و هم جهش تولید ایجاد کنیم. چهارم اینکه به طور 
کلی از خارج از کشور قطع امید کنیم، زیرا هیچ کمکی از 
خارج به ما نخواهد رسید و هیچ خبری در غرب نیست و 
باید برای توسعه کشور به عزم و اراده ملت خود تکیه کنیم. 
و آخرین فرمول پرهیز از شرطی کردن اقتصاد کشور 
است؛ باید واقعیات کشور را در نظر گرفته و بر اساس آن 

برنامه ریزی کنیم.

اخبار

یادداشت

اقتصادی

 »وطن امروز« گزارش می دهد
  در سال هفتم ریاست جمهوری روحانی نرخ هر دلار آمریکا

 به ۲5 هزار تومان رسید؛ یعنی ۷ برابر نرخ دلار سال ۹۲!

7    دلار   
  یک روز مانده به پایان مهلت صادرکنندگان برای بازگرداندن ارز

 دلار   در بالاترین سطح قیمتی خود قرار گرفت
   برخی فعالان اقتصادی، تصمیم بانک مرکزی برای تعیین ضرب الاجل  

برای بازگرداندن ارز صادرات را عامل افزایش نرخ ارز می دانند

رشد 55 هزار واحدی بورس
شاخص کل بازار سرمایه روز گذشته با 55 هزار و 767 واحد افزایش به یک میلیون و 864 هزار و 94۱ واحد رسید. شاخص کل هموزن هم 
با ۱۳ هزار و ۳6۱ واحد افزایش به رقم 50۱ هزار و ۱88 واحد رسید. در جریان معاملات روز گذشته، ۱۳/5 میلیارد سهم به ارزش 22 هزار 

میلیارد تومان معامله شد. ارزش کل بازار سرمایه در پایان معاملات روز گذشته به رقم 7000 هزار میلیارد تومان نزدیک شد.

دوشنبه 30 تیر 13۹۹
وطن امروز     شماره ۲۹۷8

س�احل عباس�ی: معاون اسبق بانک 
مرکزی در گفت و گو ب�ا »وطن امروز« 
گفت: بنده معتقدم مجلس نباید منتظر اقدامات از س�وی 
دول�ت آقای روحانی باش�د، چ�را که بضاع�ت مدیریتی و 
عملکردی دولت آقای روحانی همین است که تاکنون نشان 
داده و اقتصاد را به این نقطه رسانده است. قطعا از مجلسی 
که با تغییرات ماهوی روی کار آمده و مدعی بهبود معیشت 

جامعه است انتظار می رود اهل عمل باشد.
نمایندگان مجلس یازدهم در نخستین دیدار]تصویری[شان 
با رهبر حکیم انقلاب، برنامه 4 سال آینده خود را با محوریت 
حل مس�ائل اقتصادی ارائه و تشریح کردند. رئیس مجلس 
در این جلس�ه از بسته ای با عنوان »بسته اقتصاد مردمی« 
ب�ا 5 محور اصل�ی اقتصادی رو نمایی کرد. اصلاح س�اختار 
بودجه، تحول نظام مالیاتی، بهبود معیشت اقشار کم درآمد، 
رونق کسب و کار و ایجاد اشتغال و احیای تجارت غیرنفتی 
5 محور بس�ته اقتصاد مردمی نماین�دگان مجلس یازدهم 
اس�ت. »وطن امروز« به همین بهانه در گفت و گویی با دکتر 
»حیدر مس�تخدمین حسینی«، اقتصاددان و معاون اسبق 
بانک مرکزی، چند مورد از مهم ترین وظایف مجلس شورای 
اسلامی ناظر بر مبانی اشاره شده در دیدار ویدئوکنفرانسی 

با رهبر معظم انقلاب را مورد واکاوی قرار داد.
* * *

 مهم ترین بخش هایی که مجلس فعلی برای اصلاح اقتصادی 
باید بدان ورود کند از نظر شما کدام حوزه هاست؟

همه ما باید قبول کنیم که اقتصاد ایران بیمار است، لذا این 
اقتصاد به اصلاح ساختاری جدی نیاز دارد. از این رو باید در 

زمینه های مختلف مورد واکاوی 
و درمان قرار گیرد. به هر حال 
مردم از مجلس تازه نفسی که 
بتازگ��ی روی کار آمده انتظار 
درمان اقتص��اد بیمار را دارند. 
مجلس باید از همین یک سال 
پیش رو هم ب��رای همکاری 
و همیاری دول��ت در عبور از 
مش��کلات اقتصادی بهره مند 

شود، لذا مجلس شورای اسلامی که با شعار انقلابی گری و تعهد 
به آرمان های انقلاب کار خود را آغاز کرده است، باید خود را 
محک بزند که تا چه میزان به آرمان ها و شعارهایی که در دوران 
انتخابات مطرح کرده پایبند است. اگر مجلس خود را انقلابی 
معرفی می کند و در وهله اول موضوعات کاری خود را حل 
مسأله معیشت مردم عنوان کرده و متعاقب آن مسائل اصلاح 
ساختار را در زمینه های بودجه، بانکداری و سایر زمینه های 
نیازمن��د اصلاح جدی و اساس��ی در اقتصاد کش��ور عنوان 
کرده، نباید همانند مجالس گذش��ته به دنبال حرف درمانی 
باش��د، بلکه باید به این برنامه ها عمل کند. برای تحقق این 
منظور، کمیسیون های مجلس باید فعال شوند و با استفاده از 
مشاوره های کارشناسان دانشگاهی به یک نتیجه برسند، نه 
مثل اصلاح ساختار بودجه که سال هاست از آن گفته می شود 

اما در عمل تکرار همان کارهای 
قبلی است. یا مثلا درباره اصلاح 
نظام بانکداری اظهارات بسیاری 
مطرح شده اما در عمل نه تنها 
تغییری نک��رده، بلکه همین 
نظام بانکداری خس��ارت های 
زیادی به اقتصاد کش��ور وارد 

کرده است.
 مردم از افزایش نرخ ارز گلایه 
می کنند. آیا مجلس برای این موضوع باید دست به کار شود؟

باید به این موضوع مهم توجه داش��ت که مجلس به این 
دلیل که کمتر از یک سال از عمر دولت آقای روحانی مانده، 
نباید معطل آغاز دولت بعدی شده و دست روی دست بگذارد 
و نظاره گر وضعیت بد اقتصادی کشور باشد، بلکه لازم است 
زمینه های اصلاح س��اختارهای مورد نظر را از همین الان با 
همین دولت آغاز کند. مجلس قانون وضع کند و دولت هم 
باید اهتمام جدی در عمل به قوانین داش��ته باشد. ما حتی 
در شرایط فعلی درباره افزایش نرخ دلار گلایه داریم که چرا 
مجلس تازه نفسی که اتفاقا انتظار بیشتری از آن می رود، درباره 
افزایش نرخ دلار وارد عمل نش��ده است. پس مجلس هم به 
نوعی مقصر است. مجلسی ها و دولتی ها باید بدانند که مردم 
دیگر از شنیدن حرف های زیبایی که به معیشت آنها ربط دارد 

اما در عمل هیچ خاصیتی نداشته، خسته شده اند. مردم به 
دنبال مجلس و دولت عمل  گرا هستند. اگر مجلس به دلیل 
ت��ورم از دولت خرده می گیرد باید برای کنترل و کاهش آن 
اقدام کند. مجلس باید برای مهار تورم راهکارهایی در قالب 
قانون به دولت ارائه کند و دولت موظف به  انجام آن باش��د 

و به صورت مستمر عملکرد دولت را مورد نظارت قرار دهد.
 پیشنهاد شما برای ادامه مسیر پیش روی مجلس یازدهم 

در حل مشکلات اقتصادی کشور چیست؟
بنده معتقدم مجلس نباید منتظر اقدامات از سوی دولت 
آقای روحانی باشد، چرا که بضاعت مدیریتی و عملکردی دولت 
آقای روحانی همین  اس��ت که تاکنون نشان داده و اقتصاد 
را به این نقطه رسانده است. قطعا از مجلسی که با تغییرات 
ماهوی روی کار آمده و مدعی بهبود معیش��ت جامعه است 
انتظار می رود اهل عمل باشد. همانگونه که مقام معظم رهبری 
در دیدار مجازی افتتاح کار مجلس یازدهم به این نکته اشاره 
کردند، کار مجلس ریل گذاری صحیح است، لذا مجلس در 
این ریل گذاری باید محور را بر توسعه اشتغال، سرمایه گذاری 
داخلی و خارجی و اصلاح امور اقتصادی بگذارد و اهل عمل 
باشد، بنابراین وقتی رهبر معظم انقلاب در روز افتتاح مجلس 
یازدهم به این شفافی جهت گیری کاری مجلس را بیان کردند 
ما دیگر نیازی به شنیدن حرف های زیبا و سخنرانی های دولت 
و مجلس نداریم، چرا که نقشه راه مجلس از سوی رهبر معظم 
انقلاب داده شده و مجلسی ها باید حرف و  وعده را کنار بگذارند 
و اهل عمل باشند، چرا که شرایط فعلی کشور زمان خوبی 
برای سخنرانی زیبا نیست، بلکه اقتصاد ایران نیازمند اقدام و 

عمل جدی است.

نمایندگان در نشست علنی روز گذشته  
مجلس شورای اسلامی در جریان بررسی 
2 فوریت طرح الحاق یک بند به تبصره یک قانون بودجه سال 
۱۳99 کل کشور با 2۱8 رأی موافق، ۱5 رأی مخالف و ۳ رأی 
ممتنع از مجموع 246 نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند. 
کاظم دلخوش اباتری به عنوان طراح الحاق یک بند به تبصره 
یک قانون بودجه سال 99 گفت: در ادوار گذشته موضوع قیر 
رایگان در بند »ه�« تبصره یک قانون بودجه لحاظ می ش��د و 
سالانه قیر رایگان به روستاها، شهرها، بنیاد مسکن، راه و ترابری، 

آموزش و پرورش و مالش پاشی کویر اختصاص می یافت. 
وی ادامه داد: اما س��ال گذش��ته به دلیل شرایط کرونایی، 
کمیسیون بودجه با محدودیت هایی که داشت این بند را حذف 
کرد، در حالی که یکی از نیازهای ضروری کشور آسفالت راه های 
روستایی و بهسازی مدارس است.  این نماینده مجلس توضیح 

داد: در طرح مذکور 2 میلیون تن قیر رایگان در نظر گرفته شده  
است که از محل خوراک تأمینی به پالایشگاه ها تهیه می شود. از 
آنجایی که قیمت قیر از تنی 400 هزار تومان به 4 تا 5 میلیون 
تومان افزایش یافته است، در جزئیات مبلغی برای قیر رایگان 
در نظر گرفته نش��ده چرا که ممکن بود افرادی از این موضوع 
سوءاس��تفاده کنند و قیمت قیر را افزایش دهند.  محمدرضا 
صباغیان بافقی در مخالفت با طرح قیر رایگان گفت: در سنوات 
گذشته 4 میلیون تن قیر رایگان تخصیص داده می شد، از این 
جهت مخالف طرح هستم، در عین حال قیر رایگان کمک کننده 
و راهگش��ای مناطق محروم است.  محمدحسین فرهنگی در 

موافقت با طرح مذکور هم اظهار داشت: فصل کاری 6 ماه اول 
سال است، زمان در حال سپری شدن است و فرصت مناسب 
برای کارهای عمرانی رو به اتمام است، باید هر چه زودتر قیر 
رایگان برای کارهای عمرانی در کشور لحاظ شود. در جزئیات، 
کمیس��یون می تواند عدد و رقم را تغییر دهد.  حسن نوروزی 
در مخالفت با طرح الحاق یک بند به تبصره یک قانون بودجه 
سال 99 کل کشور گفت: اگر دولت و کمیسیون برنامه و بودجه 
ضرورت قیر رایگان را احساس می کرد موضوع را در دستور کار 
قرار می داد، نمایندگان اگر نظری دارند مباحث را برای بودجه 
سال ۱400 به سازمان برنامه و بودجه ارائه دهند.  جعفر قادری 

نیز در موافقت با این طرح گفت: تمام فعالیت های ارگانی به قیر 
وابسته است و اگر قیر رایگان تأمین نشود تمام زیرساخت هایی 
که تا امروز فراهم شده در فصل بارندگی از بین می رود، بنابراین 
انتظار می رود این امکان برای مناطق روستایی و محروم فراهم 
شود.  محمدباقر قالیباف پس از رأی موافق صحن علنی مجلس 
ب��ا 2 فوری��ت طرح الحاق یک بند به تبصره یک قانون بودجه 
س��ال ۱۳99 کل کشور گفت: از کمیس��یون برنامه و بودجه 
انتظار می رود این موضوع را با مشورت کمیسیون های فرعی از 
جمله عمران و امور داخلی و شوراها بررسی کند و با انجام کار 
دقیق و کارشناسی موضوع را به صحن ارجاع دهد. وی تأکید 
کرد: در عین اینکه تأمین قیر رایگان ضروری و اجتناب ناپذیر 
است اما در اجرای آن شاهد آسیب هایی بوده ایم. در کمیسیون 
ضمن پرداختن به مزایای طرح قیر رایگان برای حل مشکلات 
روستایی و شهری، از میزان مشکلات حاشیه ای آن کاسته شود. 

معاون اسبق بانک مرکزی در گفت و گو با »وطن امروز«:

مجلس منتظر دولت نماند

مجلس ۲ فوریت طرح تأمین قیر رایگان برای پروژه های عمرانی و مناطق محروم را تصویب کرد

وم قیر   رایگان برای مناطق محر

مجلس

بودجه

 
بانک مرکزی بازار ارز را رها کرده است

 
صعود بی وقفه نرخ ارز مسأله رها کردن این بازار توسط 
بانک مرکزی را تقویت کرده است. کارشناس اقتصاد در 
تش�ریح علل افزایش قیمت ارز در روزهای اخیر گفت: 
بانک مرکزی نرخ ارز را رها کرده و با افزایش قیمت ارز 
طبیعی است بقیه بازارها نیز متاثر شوند و قیمت ها در 

سایر بازارها مانند مسکن افزایش  یابد. 
آلبرت بغزیان با طرح این سوال که چرا بانک مرکزی 
اجازه داد قیمت دلار از 1۲ هزار تومان به ۲5 هزار تومان 
افزایش یابد، بیان داش�ت: واقعا چ�ه اتفاقی افتاده که 
قیمت ارز در حال افزایش اس�ت؟ تحریم ها سنگین تر 
شده یا ارز منتقل نشده است؟ بانک مرکزی قیمت ارز 
را در تابلوی صرافی افزایش می دهد و طبیعی است که 
با افزایش قیمت ارز در تابلوی صرافی بانک مرکزی، در 
بازار آزاد هم قیمت ارز افزایش یابد، وقتی رئیس بانک 

مرکزی حریف بازار نیست، بهتر است کنار برود. 
وی با بیان اینکه تحریم به قوت خود باقی است، گفت: 
بنابراین بانک مرکزی باید در این شرایط سیاست های 
درستی اتخاذ کند. سال گذشته قیمت هر دلار 11 هزار 
تومان بود، تحریم هم بود، برخی صادرکنندگان هم ارز 
خود را به چرخه اقتصادی بازنگردانده بودند، به عبارتی 
ش�رایط همین وضعیت کنونی بود، لذا باید پرسید چه 
دلیلی دارد که بدون تغییر شرایط، قیمت ارز از 11 هزار 
تومان سال گذشته به ۲5 هزار تومان افزایش یافته است؟ 
وی در پاسخ به این سوال که آیا نظر برخی کارشناسان که 
معتقدند دولت نرخ ارز را افزایش می دهد تا از سود حاصل 
از آن بدهی های خود را پرداخت کند درس�ت اس�ت؟ 
گفت: اگر دولت بخواهد بدهی خود را با افزایش قیمت 
ارز تسویه کند، دوباره بدهی بر بدهی افزوده می شود، 
زی�را با افزایش نرخ ارز تورم نیز افزایش می یابد، آنگاه 
باید رضایت مردم جلب شود، بنابراین باید ۲ نرخ برای 
ارز تعریف و حمایت های از مردم را بیشتر کرد که همه 
اینها هزینه بر است.  بغزیان اظهار داشت: بنابراین بعید 
می دانم دولت با وجود این همه کارشناس اقتصادی برای 
پرداخ�ت بدهی کار موقتی انجام دهد و به عنوان مثال 
ارز را گران کند که کسری بودجه را برطرف کند یا برای 
رفع کسری بودجه سهام عرضه کند. وی بیان داشت: این 
اقدامات کسری بودجه ایجاد می کند و دوباره باید کسری 
بودجه را جبران کند. وی با بیان اینکه بانک مرکزی دائما 
اعلام می کند خبر خوش دارد، گفت: بیان این مطلب باعث 

می شود قیمت ارز افزایش یابد.



  حل مشکلات ساکنان چابهار
و قصرقند توسط بنیاد مستضعفان

معاون بنیاد مستضعفان از واریز ۳۰ میلیارد تومان به 
حساب کمیته امداد امام خمینی)ره( برای حل مشکلات 
مددجویان این کمیته در ۲ شهرستان چابهار و قصرقند و 
همچنین توزیع ۲۰ هزار بسته معیشتی میان خانواده های 
نیازمند این ۲ شهرستان خبر داد. محسن منصوری افزود: 
این مبلغ قرار اس��ت برای تامین لوازم ضروری از جمله 
یخچ��ال، کولرگازی و تانکر آب، تامین مس��کن، کمک 
به ازدواج جوانان تحت پوش��ش، ارتقای ش��اخص های 
بهداشتی، خرید لپ تاپ برای دانشجویان تحصیلات عالی 
و همچنین کمک به تامین تجهیزات و تأمین هزینه های 
درمان بیماران خاص تحت پوشش کمیته امداد، در این 
۲ شهرس��تان هزینه شود. وی با بیان اینکه بخش قابل 
توجهی از این مبلغ قرار اس��ت برای حل مشکل مسکن 
مددجویان کمیته امداد در شهرستان های قصرقند، چابهار 
و حاشیه این شهرستان هزینه شود، اضافه کرد: با دستور 
رئیس بنیاد مستضعفان مقرر شد بخشی از ۳۰ میلیارد 
تومان واریز شده به حساب کمیته امداد، برای تأمین هزینه 
اجاره بها، تعمیر مسکن، خرید خانه و تکمیل خانه های در 
حال احداث مددجویان این ۲ شهرستان تخصیص یابد. 
منصوری خاطرنشان کرد: همچنین طی روزهای گذشته 
و در قالب اجرای مرحله دوم پویش ایران همدل، ۱۰ هزار 
بسته معیشتی، ارزاق و اسباب بازی کودکان و همچنین ۱۰ 
هزار کارت هدیه از سوی بنیاد مستضعفان به خانواده های 
نیازمند این ۲ شهرستان اهدا شد. به گزارش روابط عمومی 
بنیاد مستضعفان، این حمایت ها، دومین اقدام فوری بنیاد 
مستضعفان برای حل مشکلات ساکنان چابهار و قصرقند 
بعد از سفر اخیر فتاح به این مناطق است. در نخستین 
اقدام، هفته گذش��ته مبلغ ۱۵ میلیارد تومان به حساب 
بهزیس��تی برای خانوارهای تحت پوش��ش این سازمان 

واریز شده بود. 

 تیراندازی در عروسی
13 نفر را راهی بیمارستان کرد

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان مرکزی از 
مصدومیت ۱۳ نفر به علت شادی نامتعارف و تیراندازی 
س��هوی به سمت میهمانان با سلاح شکاری در مجلس 
عروسی در یکی از روستاهای شهرستان خنداب خبر داد. 
بر اساس اعلام پلیس استان مرکزی، سرهنگ »محمود 
خلجی« در این باره گفت: بامداد دیروز گزارش��ی از یک 
مورد تیراندازی منجر به مصدومیت تعدادی از میهمانان 
مراسم عروسی در یکی از روستاهای شهرستان خنداب 
به مرکز فوریت های پلیس ۱۱۰ اعلام شد. وی در ادامه 
افزود:   بر اثر این بی احتیاطی، ۱۳ نفر از افراد حاضر در این 
مراسم عروسی به علت اصابت ساچمه های پخش شده در 
این تیراندازی، از نواحی مختلف دچار مصدومیت شدند 
که بلافاصله جهت مداوا به مراکز درمانی انتقال داده شدند. 

کارت  بلیت الکترونیک رایگان برای 
مددجویان کمیته امداد و بهزیستی

اعضای ش��ورای ش��هر تهران به رایگان شدن کارت 
بلیت الکترونیک برای افراد تحت پوشش کمیته امداد و 
بهزیستی رای مثبت دادند. به گزارش ایلنا،  بهاره آروین 
گفت: در بند »یک« تبصره »یک« این طرح جهت تکریم 
والدین و همسران شهدا و جانبازان، ۲۵ درصد به آنها بلیت 
الکترونیک رایگان اختصاص داده شده است اما در بند »4« 
برای افراد تحت پوشش بهزیستی و کمیته امداد ۵۰ درصد 
تخفیف در نظر گرفته ایم. محسن هاشمی در واکنش به 
این پیشنهاد با اشاره به حدود 4۲ پیشنهاد درباره طرحی 
که یک ماده واحده دارد و وقت زیادی از صحن می گیرد و 
ضمنا ممکن است به لحاظ رسانه ای بازخوردهای مناسبی 
نداشته باشد،  خواستار پس گرفتن پیشنهادات و واگذاری 
مسؤولیت به کمیسیون تخصصی ش��د. در ادامه آروین 
گفت: این طرح به نیازمند ۵۰ درصد تخفیف می دهد و 
برای کسی که قرار است صرفا تکریم شود، کارت بلیت 
رایگان می دهد. درنهایت پیشنهاد آروین مبنی بر رایگان 
شدن کارت  بلیت الکترونیک حمل و نقل عمومی برای افراد 
تحت پوشش بهزیستی و کمیته امداد با موافقت اکثریت 

اعضای شورای شهر به تصویب رسید. 

 تعطیلی طرح های شهرداری
برای حناچی دردسرساز شد

عضو شورای ش��هر تهران به دلیل تعطیلی طرح های 
معمول شهرداری به بهانه انجام طرح های محله محوری به 
حناچی تذکر داد. به گزارش فارس، احمد مسجدجامعی در 
تذکری به شهردار تهران به دلیل تعطیلی طرح های معمول 
شهرداری به دنبال اجرای سیاست های محله محور گفت: 
رفع مشکلات محلی رویکرد نوینی محسوب می شود، چرا 
که به دغدغه مردم در س��طح محلات از این طریق توجه 
می شود. وی افزود: از آنجا که نوع نگرانی و دغدغه ها در مردم 
محلات متفاوت است، لازم است مدیریت شهری به رفع این 
دغدغه ها به صورت متفاوت بپردازد ولی باید توجه داشت که 
نباید اجرای طرح های محلی سبب توقف طرح هایی شود 
که هر ساله آن را انجام می دادیم. عضو شورای شهر تهران 
با تأکید بر اینکه اجرای طرح های محلی نباید متوقف شود، 
خاطرنش��ان کرد: زمانی که اهالی محلات سوال می کنند 
چرا طرح های معمولی و روتین هر ساله متوقف شده است، 
شهرداری اعلام می کند این موضوع باید بررسی شود، مثلا 
لکه گیری یک معبر امر معمولی است و قرار نیست مردم 
را با وعده »در حال بررسی هستیم« سر کار بگذاریم، چرا 
که به نظرم این مسأله سلب مسؤولیت از مدیریت شهری 
است و نگران هستند که مناسب عمل نکردن مدیران شهری 
س��بب زیر سوال رفتن سیاس��ت های محله محوری شود. 
مسجدجامعی گفت: در منطقه ۱۲ که طر ح های پرهزینه و 
بزرگ اجرا می شود، کوچه ای در نزدیکی میدان حسن آباد 
قرار دارد که مردم از ریختن زباله در آن در پی رفت و  آمدها 
شکایت دارند و اینکه چرا این مسأله رفع نمی شود، در حالی 
که مردم هم پیگیر آن هستند. وی خاطرنشان کرد: نباید با 
عملکرد غلط شهرداری ها سیاست محله محوری زیر سوال 
برود. من بارها این مشکل را به شهردار و معاونانش اعلام 
کرده ام اما باید توجه داشت وقتی حرف ما به جایی نمی رسد 

پس حرف مردم کوچه و بازار هم شنیده نمی شود.

اخبار

اجتماعی

کرونا هر روز قربانیان بیشتری می گیرد و برای مصون ماندن 
از تیر بلای آن چاره ای جز رعایت بهداشت فردی و پروتکل های 
بهداشتی اعلامی وجود ندارد. یکی از این پروتکل ها که این روزها 
در هر گوش��ه و کنار شهر به هر زبانی به شهروندان یادآوری 
می شود استفاده از ماسک است؛ وسیله ای که از همان روزهای 
ابتدایی ورود کرونا به ایران، به قول قدیمی ها تخمش را ملخ 
خورد و به یکباره شاهد افزایش قیمت بسیار شد. فقدان ماسک 
در داروخانه ها باعث شد شهروندان برای تهیه آن در روزهای 
کرونایی دست به دامن دلالان شده و نیاز خود را با ۳ تا 4 برابر 
قیمت حقیقی تامین کنند. بعد که کم کم تولید کنندگان آستین 
بالا زدند و در قالب تولید کنند ه های جهادی و غیرجهادی نسبت 
به تولید ماسک اقدام کردند، کمی از تب و تاب بازار آن کاسته 
ش��د اما این به معنای حل تمام مشکلات این بخش نبوده و 
نیست، چرا که هنوز هم باید برای تهیه یک ماسک استاندارد و 

اصولی بین 4 هزار تا 7 هزار تومان هزینه کرد. 
با اوج گیری دوباره شیوع ویروس کرونا، مردم از ترس تکرار 
تجربه روزهای نخست این بحران، برای خرید ماسک به بازار 
هجوم بردن��د و دولت برای کنترل بازار اعلام کرد قیمت هر 
ماس��ک بین ۱۳۰۰ تا ۱۵۰۰ توم��ان خواهد بود. خبری که 
تولید کنندگان این بخش را ش��وکه کرد؛ تولید کنندگانی که 
امروز با افزایش هر روزه قیمت مواد اولیه برای تولید ماس��ک 

روبه رو هستند. 
انس��یه محمدی از شهروندان تهرانی در این باره می گوید: 
تقریبا ۲ ماه پیش موضوع عرضه ماسک در ایستگاه های مترو 
مطرح ش��د. آن زمان دولت اعلام کرده بود قیمت هر ماسک 
8۳۰ تومان است اما در مترو ماسک ها به قیمت ۲ هزار تومان 
عرضه می شد، البته مردم چاره ای نداشتند و تهیه می کردند. 
حکایت این ماسک ها هم حکایت دلار 4۰۰۰ تومانی دولت بود 

که در بازار ۲ برابر این نرخ عرضه می شد. 
ماسک کنار ماست ■

علیرضا محبی، یکی دیگر از شهروندان تهرانی در حالی که در 

یک سوپر مارکت نسبت به تهیه ماسک اقدام می کند، می گوید: 
»جالب است باید کنار ماست ماسک هم بخریم و جای تأسف 
است در هیچ داروخانه ای نمی توانیم ماسک سه لایه استاندارد 
پزشکی تهیه کنیم در حالی که این ماسک ها در شبکه های 
مجازی در قالب بسته های ۵۰ تایی و به قول دولت دارای مهر 
و نشان استاندارد به وفور با قیمت های بین ۱8۰ تا ۲۲۰ هزار 

تومان خرید و فروش می شود«.
او با انتقاد از عملکرد دولت در عرضه ماسک می گوید: »دولت 
هر از گاهی یک قیمت برای ماس��ک اعلام می کند و جالب 
اینجاس��ت که شما بر اساس این قیمت های اعلامی از سوی 
مس��ؤولان در رسانه ملی نمی توانید هیچ ماسک استانداردی 

تهیه کنید«.
از کدام ماسک استاندارد در داروخانه  ■

صحبت می کنید؟
همین چند روز پیش بود که انتش��ار 
خبری مبنی بر ورود ماسک های دست دوم 
به چرخه مصرف موجب نگرانی و تشویش 
شهروندان تهرانی شد. درست است خیلی 
از مسؤولان دولتی و شهری چنین خبری 
را تکذیب و س��عی کردند این مس��أله را 
توجیه کنن��د اما هنوز این خبر دهان به 
دهان در میان شهروندان نگران می چرخد 
و این نگرانی زمانی بیشتر شد که از سوی 

مس��ؤولان وزارت بهداش��ت اعلام شد مردم باید نیاز ماسکی 
خود را از داروخانه ها تهیه کنند تا کالای تهیه شده هم جعبه 
داشته باش��د هم مهر استاندارد! ویژگی هایی که هیچ یک از 
بسته های ۵ تایی ماسک عرضه شده در داروخانه ها ندارد. این 
مس��اله حاکی از نبود نظارت دقیق کارشناسان حوزه وزارت 
بهداشت و درمان بر بازار ماسک است. علی رهنورد، یکی دیگر 
از شهروندان تهرانی در حالی که برای خرید ماسک استاندارد 
سه لایه به یکی از داروخانه های شهر مراجعه کرده، می گوید: 
»تمام داروخانه ها بسته های ۵ تایی ماسک را به قیمت 8 تا ۱۰ 
هزار تومان می فروشند؛ ماسک های نیمه صنعتی و کارگاهی که 

نه مهر استاندارد دارد نه جعبه و نام و نشانی!«

او با انتقاد از مصاحبه مسؤولان وزارت بهداشت درباره عرضه 
ماسک های ارزان می گوید: »بد نیست آقایان کمی از وزارتخانه 
خارج ش��وند، به مرکز شهر بیایند و ببینند ماسک را باید به 
جای داروخانه در کف خیابان و بساط دستفروشان و دلالانی 
که در سایت دیوار مشغولند یا بازار ناصرخسرو پیدا کنیم«. به 
همان اندازه که مصرف کنندگان ماسک در پایتخت این روزها 
با چالش تهیه ماسک استاندارد روبه رو هستند، تولید کنندگان 
این بخش هم در بازار اقتصادی فعلی دل ش��ان خون است و 
می گویند دولت با چه حسابی قیمت خرید یک ماسک استاندارد 
س��ه لایه را ۱۳۰۰ تا ۱۵۰۰ تومان اعلام کرده است در حالی 
که قیمت تمام شده ماسک استاندارد سه لایه با تمام شرایطی 
که وزارت بهداش��ت برای تولید کنندگان 
برشمرده است خیلی بیشتر از اینهاست. 
رضا که این روزها برای فروش ماسک های 
خود با مشکل روبه رو است، می گوید: »ما 
برای فروش ماسک های خود مجبوریم به 
هزار و یک ریسمان پوسیده آویزان شویم 
تا بتوانیم ماسک های تولیدی مان را وارد 
ب��ازار کنیم و تنها گزینه این روزهای مان 
سایت های مجازی و کانال های تلگرامی 

است«.
او ادام��ه می دهد: » ه��ر روز با افزایش 
قیمت دلار قیمت ک��ش، پارچه و دیگر 
وسایل دوخت ماسک گران می شود و قیمت های امروز با فردا 
متفاوت است. یک تولید کننده که پشتش به هیچ سازمان و 
ارگانی گرم نیست نمی تواند در این بازار مکاره دوام بیاورد، مگر 
تولید ی هایی که به نوعی وابستگی خاصی با دولت دارند«.یک 
بانوی تولید کننده ماسک هم می گوید: »من یک تولید کننده 
ماس��ک کارگاهی هس��تم و در  شرایط سخت ماسک تولید 
می کنم اما با وجود داشتن همه مجوزها و رعایت قانون، اجازه 
فروش ماسک را به من نمی دهند و نزدیک صد میلیون تومان 
س��رمایه ام تبدیل به ماسک و انبار شده است. واقعا نمی دانم 

باید چکار کنم«.
یکی دیگر از تولید کنندگان می گوید: »برای راه اندازی سامانه 

فروش، همه ماسک های تولیدی ها را با قیمت دلاری ۱8 هزار 
تومان از سطح بازار جمع کردند و امروز تولید کننده با دلار ۲۳ 
هزار تومان چطور می تواند مواد اولیه تهیه کند؟ کسی از قیمت 
پارچه، ملت بلون، کش و... خبر دارد؟ مسؤولان می دانند یک 
ماسک استاندارد که پرس الترا و فیکسر ضدحساسیت داشته 

باشد چقدر برای تولید کننده در بازار کنونی آب می خورد؟«
مدت  هاست ماسک در داروخانه ها نیست ■

نایب رئیس انجمن داروس��ازان ایران هم گفته های مردم 
مبنی بر نبود ماسک استاندارد در داروخانه ها را تایید می کند و 
می گوید: »این مسأله باعث شده مردم برای تهیه نیاز خود به 
دستفروشان مراجعه و از ماسک های غیر استاندارد و غیر ایمن 

استفاده کنند«.
علی فاطمی با بیان اینکه مدت هاست ماسک در داروخانه ها 
توزیع نش��ده است، اظهار می دارد: »به نظر می آید اگر شبکه 
توزیع بدرستی کار کند مردم می توانند ماسک استاندارد خود 
را از داروخانه ها تهیه کنند. وقتی وزارت بهداشت اعلام می کند 
ما از لحاظ ذخیره ماسک مشکلی نداریم انتظارات مردم هم 

بالا می رود«.
او با اش��اره به فروش ماس��ک توس��ط دستفروشان هم 
می گوید: »اغلب این ماسک ها تقلبی است و با توجه به اینکه 
لای��ه میانی آنها که به عن��وان فیلتر عمل می کند از جنس 
ملت بلون و پلیمر نیس��ت، نمی توان از آنها به عنوان ماسک 
اس��تاندارد یاد کرد. ماسک های اس��تاندارد سه لایه باید در 
فضای کاملا بهداشتی تهیه، بسته بندی و استریل شود، این 
در حالی است که هیچ کدام از ماسک های کنار خیابان این 

ویژگی ها را ندارد«.
نایب رئیس انجمن داروسازان ایران در ادامه از وفور عرضه 
ماسک های استاندارد به اصطلاح پزشکی در شبکه های مجازی 
اظهار گلایه کرده و می گوید: »ماسک های استاندارد صنعتی 
ک��ه این روزها نه در داروخانه ها پیدا می ش��ود و نه در مراکز 
عرضه وسایل پزشکی و درمانی، براحتی در شبکه های مجازی 
توسط دلالان با قیمت های بسیار بالا خرید و فروش می شود؛ 
ماسک هایی که به طریقی از شبکه های رسمی خارج و به بازار 

وارد شده  است«.

 ه�ر روز ب�ا افزای�ش قیم�ت دلار 
قیمت کش، پارچه و دیگر وسایل 
دوخت ماس�ک گران می ش�ود و 
قیمت ه�ای امروز با ف�ردا متفاوت 
است. یک تولید کننده که پشتش 
به هیچ سازمان و ارگانی گرم نیست 
نمی تواند در این ب�ازار مکاره دوام 
بی�اورد، مگ�ر تولید ی هایی که به 
نوعی وابس�تگی خاصی به دولت 

دارند

توزیع داروی »رمدسیویر« در روزهای آتی
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت ضمن هشدار نسبت به مصرف خودسرانه »فاویپیراویر« در درمان کرونا، گفت: »فاویپیراویر« اکنون در داخل 
کشور تولید شده و در چرخه توزیع است و »رمدسیویر« نیز در روزهای آتی توزیع خواهد شد. دکتر کیانوش جهانپور گفت: پیش از این تعداد محدودی از این دارو و 
داروی رمدسیویر برای مطالعات بالینی و تحقیقاتی وارد کشور شد و در مراکز تحقیقاتی و بیمارستان های آموزشی وابسته به دانشگاه علوم پزشکی استفاده می شد. 

دوشنبه 30 تیر 1399
وطن امروز     شماره 2978

اسدالله خسروی: ارائه خدمات به افراد 
آسیب دیده اجتماعی روز به روز کمتر 
می شود و شهرداری هر ساله بخشی از خدمات خود را که 
در دوره قالیباف ارائه می کرد کم می کند، آخرین نمونه آن 
هم بسته شدن یکی از مددسراهای پرکار غرب تهران است. 
به گزارش »وطن امروز«، مددس��رای »س��یمای سبز 
رهای��ی« که در منطقه تهرانس��ر کمک زی��ادی به بهبود 
یافتن معتادان کرده بود، از س��وی شهرداری منطقه ۱9 

تعطیل شد. 
مدیرعامل موسس��ه کاهش آسیب سیمای سبز رهایی 
گفت: این موسسه بیش از یک دهه است در راستای کاهش 
آس��یب های اجتماعی به معتادان کارتن خواب بی خانمان 
خدمات ارائه می کند تا آس��یب های ناش��ی از سوء مصرف 
م��واد مخ��در در جامعه کاهش یابد.  حبی��ب بهرامی در 
گفت وگو با »وطن امروز« خدمات این موسسه به بیماران 
ناشی از سوء مصرف مواد مخدر را شامل تامین غذا، دارو، 
مکان استراحت و مشاوره رایگان کارشناسان روانشناسی 
عنوان کرد و افزود: نتیجه چنین خدماتی به این قش��ر از 
جامعه نه تنها موجب پیشگیری از رو آوردن آنها به مصرف 

دوباره مواد مخدر می ش��ود بلکه از گس��ترش آسیب های 
اجتماعی در س��طح شهر جلوگیری می کند. وی به مرکز 
نگهداری معتادان کارتن خواب در حوالی تهرانسر که حدود 
۱۰۰ بیمار در آن نگهداری می ش��ود، اش��اره کرد و افزود: 
این مرکز مدت هاست به بیماران مواد مخدر خدمات دهی 
می کند اما جمعه گذشته شهرداری منطقه ۱9 بدون اطلاع 
قبلی اقدام به برچیدن این مرکز کرد و باعث شد تا برنامه 
درمانی این ۱۰۰ بیمار مختل ش��ود و مش��کلاتی را برای 

نگهداری آنها به وجود آورد. 
بهرامی با بیان اینکه این مرکز دارای پروانه ثبت است 
و تحت نظر سازمان بهزیستی و وزارت بهداشت و درمان 
فعالی��ت می کند، افزود: معتادان در ای��ن مراکز از داروی 
خاص برای جایگزینی مواد افیونی استفاده می کنند و اگر 
این دارو قطع ش��ود به احتمال زیاد دوباره سمت مصرف 

مواد مخدر می روند. 

این فعال اجتماعی افزود: با فروپاشی این مرکز توسط 
شهرداری منطقه ۱9، مددجویان نیز به دلیل نبود داروی 
جایگزین مواد مخدر احتمالا رو به اعتیاد می آورند و چون 
تهیه مواد مخدر از قیمت بالایی برخوردار اس��ت، بنابراین 

زمینه بزهکاری ها در جامعه افزایش خواهد یافت. 
بهرام��ی به مزای��ای فعالیت مراکز نگه��داری معتادان 
بی خانمان اشاره کرد و افزود: این مراکز در خدمات رسانی به 
معتادانی که نمی خواهند بیش از این از مواد افیونی استفاده 
کنند، با آموزش های لازم و مشاوره های کارشناسانه موجب 
شده اند آمار معتادان تزریقی در جامعه بشدت کاهش یابد. 
از س��ویی با توجه به این آموزش ها دیگر چون گذشته از 
سرنگ مشترک استفاده نمی شود و چنین رویکردی باعث 
شده است انتقال و شیوع بیماری اچ آی وی در میان معتادان 

و از طریق آنها کاهش یابد. 
وی در پاسخ به این سوال که شهرداری منطقه ۱9 به 

چ��ه دلیل اقدام به برچی��دن این مرکز نگهداری معتادان 
کارتن خ��واب کرد، افزود: بهانه ش��هرداری اعتراض مردم 
اهالی تهرانسر به وجود این مددسرا در این منطقه بود، در 
حالی که این مرکز دور از شهر و مناطق مسکونی است و 

اهالی تهرانسر هیچ ترددی در آن منطقه ندارند. 
بهرامی اضافه کرد: ش��هرداری قبلا مدیریت مددسرای 
محل نگهداری معتادان را به ما سپرده بود و در قبال آن نیز 
طبق قرارداد 8۰ میلیون تومان )در سال 98( از ما گرفته 
بود اما اکنون با برچیدن این مرکز نه پول ما را پس می دهند 
و نه اینکه می خواهند مرکز نگهداری در آنجا فعالیت کند. 
شهرداری تهران از سال 96 با این استدلال که خدمات 
اجتماعی و کم کردن آسیب های اجتماعی در حوزه وظایف 
بهزیستی و وزارت بهداشت است، فعالیت هایی را که در دوره 
۱۲ ساله قالیباف برای خدمت به آسیب دیدگان اجتماعی 
توس��عه یافته بود، کم کرد. ح��الا اما این روند، به محدود 
کردن س��ازمان های مردم نهاد فع��ال در این حوزه ها هم 
رسیده است. »وطن امروز« پیگیر این موضوع از مسؤولان 
شهرداری شد اما معاونت اجتماعی شهرداری و مسؤولان 

شهرداری منطقه ۱9 ما را بی جواب گذاشتند.

آمار فوتی های ناشی از بیماری »کووید-۱9« 
باز هم عدد ۲۰۰ در یک ش��بانه روز را رد 
کرد تا نگرانی ها در جامعه و کادر پزشکی بیش از پیش شود. 
به گزارش »وطن امروز« آمارها نشان می دهد بیش از نیمی 
از فوت شدگان کرونایی تهرانی بوده و در بهشت زهرا به خاک 
سپرده شده اند؛ ویروس مهاجم بی رحمی که این روزها کوچک 
و بزرگ نمی شناس��د و خیلی از مبتلایان را راهی دیار باقی 
می کند. اکنون که موج دوم این بیماری کشنده در کشور شروع 
ش��ده است، کارشناسان بهداشت برای رهایی از این بیماری 
خطرناک بر استفاده بی قید و شرط از ماسک و رعایت اصول 

بهداشتی و فاصله گیری اجتماعی تاکید دارند. 
در این باره سخنگوی وزارت بهداشت دیروز آخرین موارد 
ابتلا و فوتی ناش��ی از کروناویروس را تشریح کرد و گفت: از 
دیروز ۲9 تیر و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۲ هزار 
و ۱8۲ بیمار جدید مبتلا به »کووید-۱9« در کشور شناسایی 
شدند که یکهزار و ۳۲4 نفر از آنها بستری شدند تا مجموع 
 بیم��اران »کووید-۱9« در کش��ور به ۲7۳ ه��زار و6۵6 نفر

 برسد. 
دکتر سیما سادات لاری افزود: متاسفانه در طول ۲4 ساعت 
گذشته، ۲۰9 بیمار »کووید-۱9« جان خود را از دست دادند و 
مجموع جان باختگان این بیماری به ۱4 هزار و ۱88 نفر رسید.

وی افزود: ۳۵۵6 نفر از بیماران مبتلا به »کووید-۱9« در 

وضعیت ش��دید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند. لاری 
درباره ضرورت استفاده از ماسک گفت: بعد از پویش همگانی 
ماس��ک، شاهد افزایش استفاده از ماسک در بین شهروندان 

تهرانی هس��تیم به طوری که میزان اس��تفاده از ماسک در 
تهران به 6۰ درصد در عموم مردم رس��یده اما برای کنترل 
بیماری انتظار آن است که استفاده از ماسک به ۱۰۰ درصد 

نزدیک شود. 
در این میان رئیس کمیته س��لامت شورای شهر تهران با 
اشاره به اینکه در یک ماه اخیر ۱4 هزار نفر به دلیل ابتلا به 
کرونا در بیمارستان  بستری شده اند، گفت: تاکنون 7۱67 نفر 

از متوفیان کرونا در بهشت زهرا)س(  دفن شده اند. 
ناهید خداکرمی، عضو شورای شهر تهران افزود: متأسفانه در 
یک ماه گذشته ۱4هزار نفر در پایتخت به دلیل کرونا بستری 
شده اند. خداکرمی ادامه داد: مطابق بررسی های انجام شده، 
هیچ منطقه ای در تهران موفق به کنترل ویروس نشده است. 
اواسط اردیبهشت روزانه 9 مرگ در تهران داشتیم ولی دیروز 
)ش��نبه( ۱۰۱ مورد مرگ در پایتخت ثبت ش��د و این نشان 

می دهد سطح ابتلا رو به افزایش است. 
رئیس کمیته سلامت شورای شهر تهران ادامه داد:  بیشترین 
مراجعه افراد به دلیل سرفه و تب بوده و در میان فوت شدگان، 
مهم ترین دلیل مراجعه شان تنگی نفس گزارش شده است. 

وی با بیان اینکه بیش��تر مبتلایان در تهران سابقه فشار 
خون داشتند، گفت: 67 درصد افراد مبتلا سابقه شرکت در 

اجتماعات را داشته اند.
 وی تصریح کرد: برای مدیریت امروز و فردای شهر تهران 
در شرایط اپیدمی باید برنامه ریزی کرد. ویروس »کووید-۱9« 
امنیت بهداشتی و درمانی تهران 8 میلیونی با بیشترین تعداد 

پزشک و پرستار را در معرض آسیب قرار داده است. 

بستن مددسرای معتادان توسط شهرداری منطقه 19 تهران

شهرداری، توسعه دهنده آسیب های اجتماعی؟

ثبت 101 مورد مرگ بر اثر کرونا در تهران طی روز شنبه

ونا در  بهشت زهرا دفن ۷۱۶۷ جان باخته کر

شهر

کرونا

فاطمهعسکرینیا
خبرنگار

وزهای عزاداری مردم          جشن تولد بهشت  زهرا  در   ر
در حالی که در چن�د ماه اخیر افزایش 
تعداد جان باختگان کرونایی در بهشت زهرا 
باعث پرکاری کارکنان این آرامگاه شده و 
جامعه از حوادث اخیر ناراحتند، جشن تولد 
۵0 سالگی بهشت زهرا)س( تهران روز جمعه 
27 تیرماه با حضور پیروز حناچی شهردار 
تهران، سیدحس�ن خمین�ی تولیت حرم 
حضرت امام خمین�ی)ره(، محمود دعایی  
مدیرمسؤول روزنامه اطلاعات، سعید خال 
مدیرعامل بهش�ت زه�را)س( و جمعی از 
شخصیت ها و مدیران شهری همچون علی 
اشراقی و احمد مسجد جامعی برگزار شد.

در حالی که دولت از کنترل بازار خبر می دهد، افزایش  قیمت دلار و مواد اولیه  باعث شده  است 
تفاوت بهای تمام شده ماسک با قیمت اعلامی دولت  زیاد  باشد

ماسک ۱۳۰۰ تومانی داریم؟!



فرهنگورسانه
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شماره2978 وطنامروز

عباساسماعیلگل: مدتی پیش بود که قطع پخش شبکه 
الکوثر توس��ط ش��رکت ماهواره ای یوتل س��ت و همچنین 
قطع پخش ش��بکه سحر از روی ماهواره  پاک ست به دلیل 
بدهی های انباشته س��ازمان صداوسیما به این شرکت های 
ماهواره ای خبرس��از ش��د. با این اتفاق دسترسی مخاطبان 
در کش��ورهای عربی آسیا و ش��مال آفریقا به شبکه الکوثر 
و صدها میلیون مخاطب به ش��بکه سحر اردویی در منطقه 
شبه قاره قطع شده است. پخش شبکه عرب زبان بین المللی 
الکوثر روی ماهواره یوتل س��ت، امکان دسترسی مخاطبان 
در کش��ورهای عربی در غرب آس��یا و ش��مال آفریقا را به 
برنامه های این شبکه فراهم می کرد که حدود یک ماه است 
با توقف پخش آن روی ماهواره یوتل س��ت، این ش��بکه در 

حوزه عربی غرب آس��یا و شمال آفریقا قابل دریافت نیست. 
اما بد نیست بدانید الکوثر شبکه عرب زبان جمهوری اسلامی 
برای کشورهای عربی است که از سال 84 تاکنون در حوزه 
ترویج معارف و سبک زندگی اسلامی و در قالب یک شبکه 
عمومی فعالیت داش��ته و مورد توجه و اقبال مخاطبان در 
کشورهای عربی بوده است؛ شبکه ای عمومی و 24 ساعته که 
در همه حوزه های سرگرمی، معارفی، سیاسی، سبک زندگی 
و... برنامه دارد و با ش��عار »خانواده سالم« فعالیت می کند. 
این شبکه برنامه های متنوع برای مخاطبان منطقه ای خود 
پخش می کند و از محبوبیت قابل توجهی هم در بسیاری از 
کش��ورهای عربی برخوردار است. الکوثر که از سابقه پخش 
چند دهه ای برخوردار است تا سال 84 به عنوان شبکه سحر 

عربی فعالیت می کرد و از آن زمان، با افزایش برنامه ها و تبدیل 
آن به یک ش��بکه 24ساعته مستقل، تحت عنوان »الکوثر« 
به فعالیت خود ادامه داد. ش��بکه الکوثر بویژه در کشورهای 
عراق، عربستان، لبنان، بحرین و نیز کشورهای شمال آفریقا 
مخاطبان فراوانی را جذب کرده است. در این مدت یک ماه 
نه تنه��ا اخباری مبنی بر تلاش مس��ؤولان دولتی برای حل 
مشکل و تامین ارزی این شبکه ها منتشر نشد، بلکه خبرهای 
ناگواری مبنی بر قطع سایر شبکه های برون مرزی صداوسیما 
به خاطر انباشت بدهی های ارزی به شرکت های ماهواره ای 
منتشر شد که با تخصیص نیافتن بودجه ارزی از سوی دولت 

به رسانه ملی، این روند می تواند شدت بیشتری یابد. 
در واق��ع باید گفت هم��ه این موارد به خاطر کمبود منابع 

مالی اس��ت؛ منابعی که قاعدتا باید از س��وی دولت به رسانه 
ملی تزریق شود که متاسفانه با تعلل مسؤولان مربوط، پخش 
برنامه های شبکه های مختلف برون مرزی یکی پس از دیگری 
متوقف می ش��ود. اصل ماجرا اما حکایت از لج و لجبازی  دارد! 
از سویی مس��ؤولان دولت و مسؤولان اجرایی تصمیم گیرنده 
مدعی اند بخشی از بودجه  صداوسیما را در این باره تخصیص 
داده اند و مش��کلات مالی صداوس��یما به خاطر عدم همکاری 
مس��ؤولان رسانه ملی با دستگاه نظارتی دولتی به وجود آمده 
اس��ت اما از سوی دیگر، مسؤولان صداوس��یما با رد این ادعا 
اس��ناد و مدارکی ارائه می دهند که حکایت از عدم تخصیص 
بودجه ارزی آنها بویژه در 2 س��ال گذشته دارد. به  دلیل عدم 
تخصیص بودجه ارزی از سوی دولت به رسانه  ملی که همواره 

در سالیان گذشته رخ داده، بدهی های خارجی صداوسیما در 
دفاتر خارجی و شبکه های برون مرزی به حدود 90 میلیون دلار 
رسیده است. اما نکته ای که فارغ از این هیاهو باید در اولویت 
توجه قرار گیرد، به خطر افتادن منافع جمهوری اسلامی ایران 
در پی توقف پخش ش��بکه های اس��تراتژیک برون مرزی برای 
مخاطبان خارجی اس��ت؛ شبکه هایی که در دوران حساس با 
تولید و پخش برنامه های مختلف، بازویی مهم برای حضور در 
جنگ نرم برابر دش��منان محسوب می شوند که با این اوصاف 
دست های شبکه های برون مرزی بیش از همیشه خالی تر شده 
است. به همین بهانه »وطن امروز« با 2 کارشناس سرشناس 
عرصه رس��انه بین الملل درباره اهمیت و جایگاه ش��بکه های 

برون مرزی ایران در منطقه گفت وگو کرده است.

بهعنواننخستینسؤالبفرماییدفعالیتشبکهالکوثرراطیسالهایاخیر
چگونهارزیابیمیکنید؟

ش��بکه الکوثر که قبلا آن را با عنوان کانال اول ش��بکه س��حر می شناختیم، 
برنامه های عقیدتی و دینی خوبي به زبان عربي تهیه مي کند؛ شبکه ای که مي توانم 
از آن به عنوان شبکه مجاهدان، شبکه انقلاب اسلامی، شبکه وحی و شبکه اسلام 
یاد کنم. الکوثر رسانه ای است که می تواند ارتباط میان جمهوری اسلامی و مردم 
عراق و سایر ملت های عربی و اسلامی را برقرار کند و در واقع پل ارتباطی مسلمانان 
منطقه است. الکوثر شبکه  ای است که برنامه های ارزشمندی تهیه و پخش می کند 
و حاوی نظرات فقها، علمای اسلام، شخصیت های فرهنگی و تحلیلگران سیاسی 
است. این رسانه به معنای حقیقی کلمه به مقابله علیه دسیسه های آمریکا می پردازد 

و اقدامات خطرناک آنها را افشا می کند. 
الکوثر در صف اول رسانه هایی ایستاده که بیشترین خدمت را از نظر فرهنگی 
به جهان اس��لام و نیز مقاومت ارائه می دهند. بنابراین هر نوع تلاشی برای قطع 
یا کاهش س��اعات پخش شبکه الکوثر، اختلال در انتشار برنامه های آن یا ایجاد 
فاصله و جدایی میان این رسانه و ملت عراق بشدت محکوم است و امیدوارم این 

شبکه با همان قدرت سابق به فعالیت خود ادامه دهد. 
بهنظرشماشبکههايبرونمرزيایرانمانندالعالم،
آيفیلمعربيوالکوثرچگونهبایدتحولاتوحوادث
عراقرابازنمایيکنندکهبراي2کشورمفیدباشد؟

رویکرد ش��بکه های ایرانی ب��ه دلیل اینکه مفاهیم 
ارزشمندی را به زبان عربی برای مردم عراق بیان می کند 
قطعا مثبت است. شبکه هاي ایراني با برنامه های اجتماعی 
و مذهبی تلاش کرده اند تا عراق را از فتنه و خطراتي که 
دشمنان در صدد ترویج آن هستند دور کنند. از این رو 
موجب همگرایي 2 ملت مي شوند، مهم تر آنکه با چنین 
فعالیت هایي مي توان تهدیدات فرهنگي آمریکا، انگلیس 

و اسرائیل را از مردم شیعه دور کرد. البته شبکه هاي برون مرزي از تبلیغ دین اسلام 
و روایتگري سیاسي نیز غافل نبوده اند و این هم اهمیت دیگر براي فعالیت آنهاست. 

بنابراین نقطه قوت شبکه هاي ایراني تنوع موضوعي و رویکرد مثبت آنهاست. 
فعالیت هایی که این رسانه ها در موضوعات متنوع انجام می دهند، دارای اهمیت 
فراوان است. برای مثال پرداختن به تاریخ کشور عراق، بررسی مشکلات سیاسی و 
اجتماعی آن، اخلاق مثبت عراقی ها مانند سخاوت و کرم این ملت )مانند پذیرایی 
از زوار اربعین( و نیز مناظره ها و گفت وگو با جوانان، خانواده های عراقی، فعالیت های 
زنان، آداب و رس��وم ازدواج، غذاهای سنتی و صنایع دستي عراق و... توانسته در 
میان مردم پذیرفته شود. در عین حال مسائلي که به سرگرمي و تفریح مرتبط 
باشد مانند سریال هاي ایراني مي تواند براي مردم عراق بیش از این هم جذاب باشد. 
تلویزیونهايایرانيچگونهميتوانندمخاطبانبیشتريدرکشورهايعربي

مانندعراقداشتهباشند؟
با توجه به 2 رویکرد مي توان بر جمعیت مخاطبان عراقي ش��بکه هاي ایراني 
افزود؛ رویکرد اول اینکه برنامه هاي متنوعي براي طبقات و اشخاص مختلف در 
جامعه تهیه شود؛ برنامه هایي متفاوت که براي هر یک از گروه هاي مردان، زنان، 

اساتید دانشگاه ها، اشخاص مسن تا کودکان جذاب باشد. 
همچنین میزگردها با حضور شیوخ عشایر بسیار مهم است چون هر عشیره 

بیشتر از 150 هزار نفر جمعیت دارد. 
رویکرد دوم نیز باید بر اساس همکاري و مصاحبه با رهبران فرهنگی، سیاسی، 
دانشجویی، جوانان، سازمان هاي محلی و اندیشمندان جامعه، درباره فعالیت هاي 
آنها و بررسي تحلیلي تحولات منطقه باشد تا هم نیازهاي مردم برآورده شود و هم 
با آنها آشنا شوند. به این صورت شما مي توانید به شکل روزافزون بر تعداد مخاطبان 
و سپس بر تأثیرگذاري خود بیفزایید. نکته مهم اینکه حوادث و اتفاقات سیاسی، 
اجتماعی و فرهنگی که در عراق روی می دهد و نیز فعالیت های دانشجویان و طلاب 

عراقی باید مورد توجه قرار گیرد تا برای اقشار مختلف جذاب باشد. 
آیاميتوانیدش�بکههايوابس�تهبهآمریکا،انگلیسوسعوديمانندالحره،
الحدث،العربیه،الش�رقیه،بيبيس�يعربيوس�يانانعربيراباشبکههاي

ایرانيمقایسهکنید؟
شبکه های آمریکایي و تلویزیون هایي که با غرب مرتبط هستند، مانند 
الدجله، الحره و... به دلیل هزینه های بسیار سنگینی که برای آنها پرداخت 
می ش��ود بشدت به دنبال نفوذ بیشتر از ش��بکه های ایرانی در میان مردم 
عراق هستند. در حقیقت تأمین مالی هنگفت آنها قابل مقایسه با بودجه 

شبکه های ایرانی نیست. 
یکی از دلایل نفوذ بالای آنان در فتنه های عراق هم همین حقوق های بالایی 
اس��ت که این شبکه های غربی به کارکنان خود می پردازند؛ سطح درآمد برخی 
از آنها به 5 هزار دلار و بعضی دیگر به 10 هزار دلار در ماه می رسد و این جدا از 
بسته های حمایتی شامل تأمین بهترین خودروها و خانه های لوکس برای آنهاست.  
بخش دیگر این نفوذ به ابزارها و تجهیزات بازمی گردد؛ آنها برای فعالیت بهترین 
استودیوها، فناوری های روز و تجهیزات سمعی و بصری امروزی را در اختیار دارند، 
حت��ی به هر میهمان برای حض��ور در برنامه هاي این 
شبکه ها پول می پردازند، براي مثال براي میهماني که 
فقط در یک برنامه آنها ش��رکت مي کند بین 200 تا 
500 دلار هدیه مي دهند که رقم بالایی است.  امکانات 
این شبکه ها به حدی وس��یع است که برای ارتباط با 
متخصصان، خبرنگاران و متفکران هیچ مشکلی نداشته 
باشند. کافي است به دارایي اولیه یکي از این تلویزیون ها 
اشاره کنم؛ شبکه الدجله با بیش از 150 میلیون دلار 

فعالیت خود را شروع کرد. 
شبکه آمریکایي الحره و بی بی سی عربي متعلق به 
انگلیس نیز از نظر تعداد خبرنگاران، برنامه های اجتماعی، 
ورزشی، فرهنگي و... قابل مقایسه با سایر شبکه ها نیستند.  بنابراین اگر تلویزیون هاي 
عرب  زبان غربي موفق ظاهر شده اند به علت همین هزینه های سنگین بوده است، نه 
آنکه مفاهیم و صداقت در آنها دیده شود. قطعا امکانات مالي آنها هرگز با امکانات 

ایران و سایر شبکه هاي اسلامي قابل مقایسه نیست. 
اینفعالیتهایرسانهایپرهزینهچهتأثیريدرایجادفتنهوناامنيدرعراق

دارند؟
بر اس��اس تحقیقات انجام ش��ده، هدف اصلی ش��بکه های وابسته به غرب و 
صهیونیس��م جدایی انداختن میان جوانان عراقی با احزاب اس��لامی، حوزه های 
علمیه، ایران و در نهایت اسلام است.  شبکه هایي مانند الشرقیه، الدجله، الحره و 
بی بی سی عربي نقش مخرب در عراق بازي مي کنند و به استکبار وابسته اند اما 
بشدت فعال هستند. با قدرت عظیم مالی که بیان شد آنها برنامه های متعدد ارائه 
می کنند و توانس��ته اند در میان نخبگان، اهل فرهنگ و جوانان نفوذ کرده و در 
نتیجه با یارگیری در بین مردم، خیابان های عراق را به محل فتنه تبدیل کنند. به 
بیان دیگر، این شبکه ها جوانان عراقي را فریب می دهند تا خود را به دشمنان شان 
بفروشند و علیه امت اسلامي و بویژه ضد جمهوری اسلامی ایران تظاهرات کنند. 
غیرازشبکهالکوثرکهبهصورتمبسوطتوضیحدادید،سایرتلویزیونهاي

فعالدرعراقچهوضعیتيدارند؟
در مقابل آن هجوم وسیع شبکه هاي غربي، شبکه هاي عراقي آفاق، العهد، النجبا، 
الاتجاه، الغدیر و الفرات براي شیعیان فعالیت مي کنند و حامي ارتباط قوي میان 
2 ملت شیعه ایران و عراق هستند اما از نظر مالی ضعیف هستند و اداره درستی 
ندارند، بنابراین نتوانسته اند برنامه هاي جذابي ارائه کنند. حتی فعالیت شبکه الفرات 
آثار منفي هم داشته است. شبکه العالم هم در سال هاي اخیر بشدت ضعیف شده 
و بیشتر به مسائل سیاسي مي پردازد، حال آنکه لازم است به مسائل فرهنگی و 

اجتماعی عراق هم توجه بیشتری مبذول کند. 

شبکههایبرونمرزیهمچون»الکوثر«چهتاثیریبهعنوانزبانگویاي
ایراندرارتباطباکشورهایعربیواسلامیدارند؟

می دانیم کش��ورهای همسایه غرب و جنوب ایران، عرب زبان هستند و 
مش��ترکات فراوان دینی و فرهنگی با ایران دارند. همچنین در استان های 
جنوبی کش��ور ما نیز اقوام عرب زبان بس��یاری زندگی می کنند. بر همین 
اساس شبکه الکوثر در سال های اخیر توانسته با این جمعیت کثیر در غرب 
آسیا و شمال آفریقا ارتباط برقرار کند به گونه ای که بسیاری از شهروندان 
کشورهای عربی برنامه های این تلویزیون مانند فیلم و سریال، گفت وگوها 

و... را با ذائقه خود مناسب می بینند. 
البتهدراینمیانازاهمیتترویجیاینش�بکههانیزنبایدبهآس�انی

گذشت.
در حال حاضر مخاطبان بسیاری شیفته مبانی اسلامی خوب هستند و 
باید برای ملت های مسلمان برنامه هاي معارف انقلابی، عزت آور، حرکت بخش 
و جنبش آفری��ن را تولید و پخش کنیم. در حقیقت اگر به این مهم همت 
نگماریم، عرصه را به دشمن واگذار کرده ایم. به بیان دیگر چنانچه شبکه های 
خوبی مانند الکوثر را حفظ نکنیم، در اصل به معنی پذیرش شکست است.
فعالیتشبکههایبرونمرزیبویژهالکوثرآیامیتواندبهتقویتمحور 

مقاومتدرمنطقهبهسودایرانیاریرساند؟
ای��ران نقطه قوت، امید و پش��تیبان فرهنگی و 
سیاس��ی برای عناصر انقلابی محور مقاومت است. 
تا زمانی که چراغ رسانه های پشتیبان روشن باشد، 
آنها می توانند دلگرم و امیدوار باشند. اگر این چراغ 
خاموش شود، این منبع حمایت و پشت  گرمی نیز 

از میان می رود. 
ب��ا قط��ع ش��دن پیام ه��ای حمای��ت کننده، 
هدایت پذیری و جهت گیری عناصر محور مقاومت 

کاسته خواهد شد. 
مدت�یاس�تبهعلتانباش�تبدهیبهبرخی

ش�رکتهایماهوارهای،سیگنالش�بکههایالکوثرو»العالم«دربرخی
مناطقبهمشکلبرخوردهاست؛رفعنشدناینمشکلچهتبعاتیبرای

کشورماندارد؟
 نبود شبکه های برون مرزی ایرانی مثل الکوثر، العالم و... این تصور را ایجاد 
می کند که جمهوری اسلامی در لاک خود فرو رفته و دیگر از مقاومت حمایت 
نخواهد کرد. بنابراین رسانه می تواند در شکل دهی و هدایت افکار عمومی 
محور مقاومت در کشورهای مختلف نقش بسیار بزرگی داشته باشد. روشن 
است که یکی از ابزارهای مهم در جنگ نرم همانا رسانه ها هستند. شاید بدون 
تردید بتوان گفت رسانه در جهت دهی افکار عمومی و سپس جریان سازی 

در جهان نقشي اساسی دارد. 
مسلمادراینشرایطشبکههایوابستهبهقدرتهایاستکباریباانگیزه

بیشتریبهکارخودادامهمیدهند.
بله! متاسفانه همین طور خواهد بود و اگر نتوانیم بر اساس مبانی اسلامی 
از رسانه به عنوان عامل تاثیرگذار استفاده کنیم، قطعا جنگ نرم را خواهیم 
باخت. از طرف دیگر کانال های متعدد ماهواره ای و بین المللي سعي می کنند 
بر فرهنگ مردمان ایران تاثیرگذار باشند. در چنین شرایطی، هم باید با 
تهدید آنان مقابله و هم مواضع رسمی و انقلابی خود را به جهانیان اعلام 
کنیم. علاوه بر این نباید فراموش کنیم که شبکه های عربی وابسته به غرب 
با آن هزینه های هنگفت در تلاشند مخاطبان شبکه های بین المللی ایرانی 

را جذب کنند. 
بهنظرشمافعالیتشبکههایبرونمرزیمانندالکوثرچهتاثیریدرمیان

مردمغربآسیامانندلبنانوعراقدارد؟
به دلیل ارتباطي که با جهان عرب و نیز نخبگان آنها مانند اساتید دانشگاه،  
مدیران نهادهاي مردمي و شخصیت هاي دیني دارم، دریافته ام آنها به جمهوري 

اسلامي ایران و شبکه های برون مرزی ایران به چشم امید نگاه مي کنند. 
حتی در این کش��ورها می توان اشخاصی را یافت که بیش از رسانه های 

کشور خودشان،  به تلویزیون های جمهوری اسلامی توجه می کنند. 
حاصلاینس�طحتأثیرگذاریش�بکههایبرونمرزیدرکش�ورهای

عربزبان،نشرفرهنگیانقلاباسلامیاست.
 اگر در میان مردم کشورهاي عربي جست وجو کنیم خواهیم دید رگه هایي 

از انتشار فرهنگ انقلاب اسلامي میان آنها به وجود آمده است. 
برای مثال زمانی که یک سریالي در ایران ساخته و سپس به زبان عربي 
دوبله مي شود و مورد استقبال مردم کشورهاي عربي قرار مي گیرد، به این 
معناست که ما توانسته ایم آن پیام خالص انقلاب اسلامي را عرضه کنیم و مورد 
قبول قرار گیرد. در نتیجه این فرصت بسیار بزرگي است و وجود شبکه هاي 
برون مرزي صداوسیما به مفهوم خط انتقال مفاهیم انقلاب اسلامي است که 
اگر مسدود شود، این ارتباط کشورهاي منطقه با ایران نیز متوقف خواهد شد. 
قطعا کار ماندگار و دائمي و تأثیرگذار 100 درصدي روندي مس��تمر را 
مي طلبد و اگر همین مقدار فعالیت شبکه هاي برون مرزي نیز وجود نداشته 

باشد به یقین به زیان جمهوري اسلامي خواهد بود. 
تقابلش�بکههایبرونمرزیایرانمانندالکوثربارسانههايوابستهبه
آمریکا،انگلیسوعربستانراچگونهميبینید؟

باید قبول کنیم انقلاب اس��لامي در هر عرصه 
و زماني دش��مناني دارد که از هر وس��یله اي برای 
مسدود کردن پیام رساني و یارگیري انقلاب اسلامي 
جلوگیري مي کنند، این هج��وم که در همه ابعاد 
سیاسي و اقتصادي دیده مي شود، در بخش رسانه اي 
نیز وجود دارد تا ابزارها را از ایران بگیرند و ما را براي 

انتقال پیام انقلاب دچار مشکل کنند. 
من فکر می کنم شرکت هاي ماهواره اي که به هر 
دلیل پخش کردن برنامه هاي شبکه هاي برون مرزي 
مانند الکوثر را قطع مي کنند؛ یا از طریق دشمنان 
انقلاب اسلامي تحت فشار قرار می گیرند یا پرداخت هاي بیشتري از رقباي 
ما دریافت مي کنند. براي مثال اگر قرار اس��ت در ازاي در اختیار قرار دادن 
کانالي در ماهواره خود از ما 100 هزار دلار دریافت کنند، به آنها پیشنهاد 
یک میلیون دلار داده مي شود؛ طبعا براي آنهایي که فقط به فکر منافع خود 

هستند، پیشنهاد مالی بالاتر قابل پذیرش است. 
البتهدراینمیاننبایدازامپراتوریرسانهایغربیهاهمغافلشویم.

درست است! بخشي نیز تحت فرمان امپراتوري رسانه اي دشمنان قرار 
دارند. بنابراین ما هم با امپراتوري رسانه اي غرب و هم با مزدوران آنها همزمان 
مواجه هستیم.  با توجه به این تنگناها همین اندازه از پیام رساني که توسط 
شبکه هاي برون مرزي ایران انجام شده، مانند یک معجزه است و باید از آنها 

نهایت مراقبت را کرد و رشدشان داد. 
بهنظرشمادرصورتمهیاشدنامکانات،راهاندازیچندشبکهجدید
برونمرزیدرشرایطفعلیمیتواندکارسازباشدومعادلاترسانهایرادر

اینجنگنرمبهنفعکشوربرهمبزند.
معتقدم با وجود فعالیت قابل قبول شبکه های الکوثر،  العالم و آي فیلم عربي، 
هنوز هم ما در رسانه های برون مرزی به لحاظ تعداد کمبود داریم. برای مثال 
باید شبکه های بیشتری با رویکرد های تخصصی دیگر مانند کودک و نوجوان،  

اندیشه و فکر و... برای مخاطبان جهان عرب به وجود آوریم. 
وسخنپایانی؟

در حقیقت ما در یک کارزار بسیار بزرگ قرار داریم؛ بخشي از این نبرد 
را در ابعاد نظامي در سوریه،  یمن و... مي توان مشاهده کرد، از این  رو ادبیات 
مقاومت لازم است که به فرهنگ غالب جهان اسلام تبدیل شود و در این 
زمینه تنها مي توان از کمک رسانه استفاده کرد. بنابراین شبکه هاي برون مرزي 

مي توانند ملت ها را با ایمان و باور مقاومت همراه کنند. 

الهاشمي،مدیرمرکزتحقیقاتراهبرديعراقدرگفتوگوبا»وطنامروز«تشریحکرد

ریخت و پاش های لاکچری آمریکایی ها برای نفوذ رسانه ای در خاورمیانه
دانشیاردانشگاهتهراندرگفتوگوبا»وطنامروز«:

ون مرزی شبیه معجزه است با شرایط فعلی، فعالیت شبکه های بر
دریكس�الاخیرکش�ورهايعربيبویژهعراقعرصهفعالیتهاي
گس�تردهشبکههايمحليوبینالملليبودهاستکهنتیجهآننیز
درتحولاتخیابانيوسقوطدولتعبدالمهديدیدهشد.درچنین
شرایطيخوباستنگاهيبهماهیتبرخيشبکههايغربيیامرتبط
باغربداش�تهباشیم.ایننوش�تارضمناینکهنظریكکارشناس
مطرحعربرادربارهرس�انههایعربزب�انایرانیوغربیفعالدر
فضایعراقجویامیشود،بهیكحقیقتمهماشارهمیکندکهلزوم

تقویتش�بکههایایرانینظیرالعالم،الکوث�روآیفیلمعربیبرای
مردمعراقاست.

اگرخوش�بینانههمنگاهکنیم،بایدناآگاه�یوغفلتراعللاصلی
اتفاقاتاخیربرایشبکههایبرونمرزیصداوسیمادانستکهبهدلیل
عدمتخصیصوتزریقبودجهمنجربهقطعپخشماهوارهایبرخی
ازاینش�بکههاشد.بههمینمنظوربادکترمحمدصادقالهاشمي،
مدیرمرکزتحقیقاتراهبرديعراقدربغدادبهگفتوگونشستیم.

مس�عودفکری،رئیسمرکززبانعربیدانش�گاهام�امصادق)ع(،
مدی�رگ�روهزبانوادبیاتعربیدانش�گاهته�رانومدیرکلدفتر
سیاس�تگذاریوبرنامهری�زیفرهنگیواجتماع�یوزارتعلوم،

تحقیقاتوفناوریاست.
اوبخشعمدهایازعمرشرابهمطالعهفرهنگکشورهایعربیسپری

کردهوتالیفوترجمه46کتابدرارتباطبازبانوادبیاتعربتنها
بخشیازفعالیتهایعلمی�فرهنگیفکریاست.

اودربس�یاریازبرنامههایشبکههایعربزباننیزحضورداشتهواز
نزدیكباعملکردآنهاآشناست،ازاینروبامسعودفکریدربارهجایگاه

شبکههایبرونمرزیصداوسیمادرجهانگفتوگوکردیم.

پرونده»وطنامروز«دربارهعواقبقطعپخششبکههایبرونمرزیبهخاطرانباشتبدهیدرگفتوگوبا2کارشناسمطرحرسانه
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طارمی؛ تسخیر کننده 
روح لیگ پرتغال!

ریوآوه در شب درخشش مهاجم ایرانی اش نتوانست 
مقابل سانتاکلارا به برتری برسد و به تساوی رضایت داد. 
به گزارش ورزش س��ه، در دیدار آغازین هفته سی و سوم 
و ماقب��ل پایانی فصل ۲۰-۲۰۱۹ لیگ برتر پرتغال، تیم 
ری��وآوه که همانند ۲۱ بازی اخی��رش مهدی طارمی را 
در ترکیب اصلی و راس خط حمله داش��ت، در ورزشگاه 
خانگی خود به مصاف تیم رده دهمی س��انتاکلارا رفت. 
طارمی که هفته های متوالی با گلزنی، پاس گل یا گرفتن 
پنالتی می درخشید، در بازی قبل مقابل ماریتیمو نتوانست 
به غیر از یک شوت خارج از چارچوب کار خاصی انجام 
دهد اما در دیدار برابر سانتاکلارا باز هم توانست در قامت 
مدعی آقای گلی، خودی نش��ان ده��د. ماتئوس ریس، 
مدافع چپ برزیلی ریوآوه که در این فصل یک پاس گل 
به طارمی داده بود، در دقیقه ۱۳ بازی مقابل سانتاکلارا 
نیز یک ارسال خطرناک زمینی از جناح چپ انجام داد تا 
ستاره ایرانی تیمش با شوت تک ضرب موفق شود دروازه 
را باز کند. سانتا کلارا در لحظات پایانی نیمه اول کار را به 
تساوی کشید و در دقیقه ۶۹ توسط فابیو کاردوسو گل 
دوم را زد تا ریوآوه در آستانه شکست قرار بگیرد اما اعلام 
یک پنالتی در دقیقه ۷۹ موجب ش��د تا یاران طارمی از 
باخ��ت خانگی نجات پیدا کنند. مهدی طارمی که تمام 
پنالتی ه��ای هفته های اخیر ریوآوه را گرفته بود، این بار 
در محوطه جریمه سانتاکلارا صاحب توپ شد که پاس 
او در موقعیت خوب گلزنی به گلسون موجب شد مدافع 
حریف روی این بازیکن تعویضی خطا کند و تیم میزبان 
را به پنالتی برساند. مهاجم ایرانی ریوآوه با شوت زمینی 
به س��مت چپ خود و خلاف جهت دروازه بان سانتاکلارا 
توانست پنالتی تیمش را تبدیل به گل کند تا امیدوار به 
گرفتن ۳ امتیاز ش��وند. در ادامه تلاش ریوآوه برای زدن 
گل س��وم و برتری ثمری نداشت تا در نهایت به تساوی 
۲ - ۲ مقابل سانتاکلارا رضایت دهد. یاران طارمی با این 
نتیجه ۵۲ امتیازی شدند و با تفاضل گل بهتر نسبت به 
فامالیس��ائو که یک بازی کمتر از آنها دارد، به رده پنجم 
ج��دول لیگ برتر پرتغال صعود کردند. مهدی طارمی با 
دبل مقابل سانتاکلارا تعداد گل های این فصل خود را به 
عدد ۱۶ رساند تا در جدول گلزنان لیگ برتر پرتغال پشت 
سر ۳ بازیکن ۱۷ گله این فصل که یک بازی کمتر از او 
انجام داده اند، قرار بگیرد ولی با این وجود س��تاره ایرانی 
ریوآوه امیدوار است با لغزش رقبایش، در هفته آینده باز 
هم ۲ و حتی ۳ گل برابر بواویس��تا بزند تا به کفش طلا 
برس��د. شرایطی که طارمی دارد، درست مثل آزمون در 
لیگ برتر روسیه است؛ سردار نیز همانند مهاجم ایرانی 
ریو آوه در این فصل ۱۶ گل به ثمر رسانده و درست یک 
بازی تا پایان فصل دارد تا بتواند اختلاف یک گله با آرتم 
زیوبا را جبران کند. هواداران فوتبال ایران امیدوارند زوج 
خط حمله تیم ملی با نمایش درخشان در باشگاه های شان 

بتوانند به این مهم برسند. 

پنجره پرسپولیس بسته نشده است

معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و 
جوانان درباره مسائل مطرح شده مبنی بر بسته شدن پنجره 
نقل و انتقالاتی ۲ باشگاه استقلال و پرسپولیس توضیح داد. 
به گزارش ایسنا، مهدی علی نژاد با اشاره به مسائل مطرح 
ش��ده درباره بسته شدن پنجره نقل و انتقالاتی ۲ باشگاه 
استقلال و پرسپولیس تهران به دلیل بدهی ها و شکایات 
انجام ش��ده، اظهار کرد: پرسپولیس هنوز حکمی در این 
رابطه دریافت نکرده است و من نیز جایی چنین مساله ای 
را ندیده ام، همچنین با یکی از اعضای هیات مدیره باشگاه 
صحبت کردم که موضوع مطرح شده را رد کرد. وی ادامه 
داد: پرسپولیس��ی ها فرصت دارند با توجه به ابلاغیه دوم 
CAS ظرف ۳ هفته پول برانکو و دستیارانش را پرداخت 
کنند. معاون توسعه ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش 
و جوانان در گفت و گویی تلویزیونی، همچنین درباره وضعیت 
باشگاه استقلال تهران نیز بیان کرد: همان گونه که مدیرعامل 
باشگاه توضیح داده است باید مبلغی در این زمینه پرداخت 
شود که بخش عمده آن مهیا شده و تصور می کنم ظرف 
چند روز آینده بتوانند این پرداخت را بلافاصله انجام دهند. 
علی نژاد افزود: زمانی که پرداخت ها انجام شود، پنجره ها باز 

خواهد شد و نگرانی از این بابت نخواهیم داشت. 

مخالفت هیأت اجرایی کمیته ملی 
المپیک با اعزام حدادی به آلمان

هیأت اجرایی کمیته ملی المپیک با درخواست احسان 
ح��دادی مبنی ب��ر اعزام به آلمان برای درمان خار پاش��نه 
مخالف��ت کرد. فدراس��یون دوومیدانی و احس��ان حدادی 
ملی پوش دوومیدانی ایران از کمیته ملی المپیک درخواست 
کرده بودند حدادی به آلمان اعزام شود تا خار پاشنه خود را 

در این کشور جراحی کند. 
 این درخواست در جلسه دیروز هیأت اجرایی کمیته ملی 
المپیک مورد بررسی قرار گرفت و در نهایت اعضای هیأت 

اجرایی مخالفت خود را اعلام کردند. 
 به این ترتیب کمیته ملی المپیک هزینه ای برای اعزام 

حدادی به آلمان پرداخت نمی کند. 
عمل خار پاشنه یک جراحی ساده است که در ایران هم 

می شود آن را انجام داد. 

اخبار

ورزشی
گنجینه ورزش ایران در ۹۷ سالگی درگذشت

استاد کیومرث ابوالملوکی که از او به عنوان پدر کشتی نوین ایران یاد می شد، در منزلش دار فانی را وداع گفت. ابوالملوکی متولد ۱۳۰۲ در تهران بود. از کیومرث 
ابوالملوکی به عنوان یکی از اصلی ترین رواج دهندگان کشتی نوین در ایران )پس از حمید محمودپور( یاد می کنند. او نخستین مربی ایرانی تاریخ کشتی آزاد ایران 
در رقابت های جهانی نیز به شمار می رود و جز عرصه مربیگری، در امور مدیریتی، اجرایی و حتی داوری نیز از چهره های مطرح تاریخ کشتی ایران محسوب می شود. 

وقتی با تکنیک خارق العاده اش در منطقه اشتهارد همه 
را میخکوب می کرد،  کمتر کس��ی حضور او در تیم  ملی و 
پشت سر گذاشتن این مسیر سخت را تصور می کرد اما او 
با همان سرعت خارق العاده اش تمام رده های ملی را پشت 
سر گذاشت تا اکنون جایگاه ویژه ای در فوتبال ایران برای 
خود دست و پا کند؛ بازیکنی که بیشتر از اینکه با زبانش 
کارش را جلو ببرد سعی دارد با ساقش جادو کند. او اکنون 
به ویترین فوتبالی و ورزشی شهرستان اشتهارد که به معنی 
س��رزمین مقدس است تبدیل شده اس��ت. وجود پدری 
فرهنگی باعث ش��ده بود از همان ابتدا با حجب و حیای 
خود خیلی زود در دل فوتبال دوستان جا بیفتد و کم حرفی 
یکی از خصیصه های جالب او محس��وب می ش��ود. بعد از 
روزهای پرخاطره رفت و برگشت های ۱۰۰ کیلومتری از 
تهران تا اش��تهارد برای حضور در سایپا،  در نهایت توسط 
مجتبی تقوی در س��ال ۹۱ عضو تیم نارنجی پوشان شد. 
در نخس��تین بازی خود مقابل مس کرمان به زمین رفت 
و با تکنیک نابش چشم ها را خیره کرد. با همین تکنیک 
توانس��ت به تیم امید راه یابد و س��تاره ایران در تیم ناکام 
مقدماتی المپیک لقب گرفت. این ناکامی تیمی و موفقیت 
 فردی اما برای او با حضور در تیم  ملی و در ترکیب مدنظر

کارلوس کی روش همراه شد. نورچشمی کی روش حتی با 
پای شکسته هم عضوی از تیم آقای سی کیو بود و نخستین 

گل ملی اش را برابر ازبکستان به ثمر رساند. 
آمار خارق العاده در لیگ برتر ■

مهدی ترابی، س��تاره خط حمله تیم پرس��پولیس در 
هفته بیست وچهارم لیگ برتر از روی نقطه پنالتی دروازه 
ماشین س��ازی را ب��از کرد و دهمی��ن گل فصل را به ثمر 

رساند. در حالی که پرسپولیسی ها با بدشانسی و کم دقتی 
از گلزنی به ماشین سازی ناکام مانده بودند،  پنالتی اتابک 
زارعی روی علی علیپور باعث ش��د تا س��رخ ها در آستانه 
گلزن��ی قرار بگیرند. در حالی که ش��اید بس��یاری تصور 
می کردند علیپور خودش پش��ت توپ قرار بگیرد اما این 

اتفاق رخ نداد و ترابی به عنوان پنالتی زن معرفی شد. 
او که با ۹ گل بهترین گلزن سرخ ها در فصل جاری 
محسوب می شد،  این ضربه را برخلاف جهت حرکت 

حامد لک زد و توپ را در گوش��ه دروازه 
ماشین سازی جای داد و طلسم دروازه 
او را شکست تا پرسپولیس با همین 
گل به پیروزی برس��د و ترابی نیز به 
عنوان گلزن تری��ن هافبک ایران،  به 
رتب��ه دوم برترین گلزنان لیگ صعود 
کند. نکته جالب اینکه پرسپولیسی ها 
در بازی رفت هم صاحب یک ضربه 
پنالتی شدند اما آن شب علی علیپور 

پنالت��ی را به ص��ورت چیپ زد و حامد 
ل��ک نیز با آرام��ش در درون دروازه باقی ماند و 

موفق به مهار آن ش��د و در نهایت نیز س��رخ ها از 
پیروزی باز ماندند. ولی این بار پنالتی پرسپولیسی ها 

به ثمر نشس��ت و شاگردان گل محمدی ماشین سازی را 
در تبریز مغلوب کردند. حالا با این گل ترابی تنها ۲ قدم 
ت��ا صدر جدول گلزنان فاصله دارد. همچنین او اگر یک 
گل دیگ��ر در ۶ بازی آینده بزند،  بهترین فصل فوتبالی 
خود را رقم خواهد زد. این در حالی اس��ت که وی با ۵ 
پاس گل شانس خوبی برای کسب عنوان آقای پاس گل 

لیگ برتر را دارد. او بعد از گلزنی مقابل ماشین سازی هم 
به ش��کلی جالب مقابل دوربین خوش��حالی کرد و فریم 
خاصی را در کنار همبازی هایش به ثبت رس��اند؛ نگاهی 
آمیخته به غرور و شادی همه جانبه که ۵۶ امتیازی شدن 
را جش��ن می گرفت. نکته مهم درباره ترابی این اس��ت 
ک��ه از ای��ن ۱۰ گل،  ۷ گلش ۳ امتیازی بوده و این 
ارزش س��تاره سرخ ها را بیش��تر کرده است؛ او در 
مقابل ماشین س��ازی،  ش��اهین،  گل گهر،  فولاد،  
پیکان و پارس جم )رفت و برگش��ت( گل 
پیروزی بخش سرخ ها را به ثمر رسانده و 
حالا برای دومین بازی متوالی،  ۶ امتیاز را 
به خزانه پرسپولیسی ها واریز کرده است. 
۷ گل ۳ امتی��ازی به منزله کس��ب 
۲۱ امتیاز برای پرسپولیسی هاست که 
او را به ارزش��مندترین بازیکن این تیم 
تبدیل کرده و البته شاید در ادامه این 

تعداد بیشتر و بیشتر هم شود. 
مان�دن تراب�ی، بزرگ تری�ن دغدغه  ■

قرمزها
مهدی ترابی هافبک خوش تکنیک تیم 
پرسپولیس با پیشنهاداتی از خارج کشور 
روبه رو ش��ده و احتمال دارد از پرسپولیس 

جدا شود. 
کسب دو گانه در نخستین فصل حضور در 
پرسپولیس اتفاقی بود که برای مهدی ترابی 
و دیگر خریدهای پرس��پولیس رخ داد و سبب 
شد آنها شروع خوبی در تیم سرخپوش پایتخت 

داشته باشند. او در حالی به پرسپولیس پیوست که گفته 
ش��د قرارداد ۲/۵ ساله با س��رخ ها بسته است و به همین 
خاطر هواداران پرس��پولیس خیال شان حداقل از حضور 
این بازیکن تا پایان لیگ بیس��تم راح��ت بود اما حالا به 
نظر می رس��د اتفاقات دیگری در حال رقم خوردن است. 
تراب��ی که یک��ی از بهترین بازیکنان ج��وان فوتبال ایران 
محسوب می ش��ود،  با پیشنهادات جدی از فوتبال اروپا و 
آس��یا روبه رو شده است. ش��نیده ها حاکی از آن است که 
یکی از تیم های لیگ اردیویسه هلند خواهان مهدی ترابی 
شده و پیشنهاداتی از لیگ ستارگان قطر نیز برای او وجود 
دارد. یکی از تیم های لیگ هلند که با توجه به درخشش 
جهانبخش،  ن��گاه مثبتی به بازیکنان ایرانی دارد،  امیدوار 
است بتواند مهدی ترابی را جذب کرده و او را به بازیکنی 
در قواره فوتبال اروپا تبدیل کند اما این تمام ماجرا نیست و 
در تهران نیز پرسپولیسی ها به هیچ وجه نمی خواهند ستاره 
ش��ماره ۹ خود را از دست بدهند. در قرارداد این بازیکن 
 بندی گنجانده ش��ده که بتواند در صورت وجود پیشنهاد 
خارجی از پرسپولیس جدا شود و به همین خاطر سرخ ها 
برای حفظ این بازیکن باید دوباره با او وارد مذاکره شوند. 
ترابی که علاقه زیادی به تداوم حضور در پرسپولیس دارد،  
با مشکلات مختلفی مواجه است و به این دلیل،  ماندنش در 
پرسپولیس به فاکتورهای مختلفی بستگی دارد و به نوعی 
س��رخ ها باید موانع پیش رو در ادامه حضور این بازیکن را 
حل و فصل کنند. در نهایت باید دید تکلیف معادله پیچیده 
مهدی ترابی و پرسپولیس چه خواهد شد؛ بازیکنی که مهره 
ارزش��مندی برای پرسپولیس محسوب می شود و مدیران 

پرسپولیس باید به هر شکل او را حفظ کنند. 

چگونه فرزند اشتهارد تأثیرگذارترین بازیکن لیگ شد 

چقدر تو خوبی پسر

مهدی ترابی، هافبک پرسپولیس این روزها در ترکیب تیمش 
خوش می درخشد و بارها با گل های ۳ امتیازی اش قرمزها را 
به پیروزی رسانده است. ترابی در این فصل با ۱۰ گل  زده در 
جدول برترین گلزنان در رده دوم و با ۵ پاس گل در رده سوم 
بهترین پاسورهای لیگ ایران قرار دارد. عملکرد درخشان مهدی 

ترابی سبب شد »وطن امروز« با او گفت وگویی داشته باشد.
***

  راه س�ختی برای پوش�یدن پیراهن پرسپولیس داشتی، 
بستن قرارداد داخلی با تراکتور در ابتدای فصل گذشته هم 

برایت کمی دردساز شد تا نیم فصل دوم به پرسپولیس بیایی. 
موضوع قرارداد من با تراکتور در آن زمان این بود که اگر قرار 
بر سرباز شدن من باشد، در این تیم بازی کنم اما قسمت نشد 
در آن مقطع سرباز شوم و تصمیم گرفتم ادامه تحصیل بدهم 
و به دانشگاه بروم. هیج اتفاقی هم نیفتاد و موضوع همان موقع 
تمام شد. خدا را شکر می کنم که بعد از این ماجرا توانستم با 
پرسپولیس قرارداد ببندم، چون تیمی بود که از بچگی آرزوی 
پوشیدن پیراهنش را داشتم. همه تلاشم را هم می کنم تا زمانی 
که در تیمم هستم، بهترین عملکرد را داشته باشم و با کمک 

بچه ها برای هواداران و باشگاه جام بیاوریم. 
  به دلیل ش�یوع کرونا لیگ ۴ ماه تعطیل ش�د، برای شما و 
تیمت که روند خوبی در لیگ داش�تید و در صدر بودید، این 

دوری سخت نبود؟
شرایط خیلی س��خت بود. همه دلتنگ فوتبال بودیم. در 
حال حاضر، هم وضعیت خودم و هم وضعیت تیم خوب است 
و ان شاءالله بتوانیم در دیدارهای بعدی با تمرکز بیشتر، عملکرد 
خیلی بهتری داش��ته باشیم. همه تلاش ما این است که دل 
هواداران مان را شاد کنیم و یک جام دیگر به آنها هدیه بدهیم. 
  شیوع کرونا به فوتبال ما هم مانند همه جای دنیا آسیب هایی 
زد و تیم هایی مثل اس�تقلال و ف�ولاد چند بازیکن کرونایی 

داشتند؛ با توجه به این شرایط موافق برگزاری لیگ بودی؟
نظر من برای شروع لیگ مثبت بود، چون فوتبال می تواند 
شادابی خاصی به جامعه بدهد. مردم در این شرایط نمی توانند به 
ورزشگاه بیایند ولی حداقل می توانند از طریق تلویزیون بازی تیم 
محبوب شان را تماشا  کنند. به هر حال با پیروزی هایی که تیم 
ما به دست می آورد، ۵۰ میلیون هوادار خوشحال می شوند. این 
ارزشمند است که با وجود شرایط سخت کشور، آنها برای یک 
ساعت هم که شده خوشحال باشند. امیدوارم ما هم بتوانیم دل 
طرفداران مان را شاد کنیم. ان شاءالله این بیماری هر چه سریع تر 
از بین برود و مردم در کنار هم به زندگی عادی خود بازگردند. 

  کار با یحیی گل محمدی چطور است؟
کار با آقا یحیی خیلی خوب و لذت بخش است. به نظر من 

ایشان یکی از بهترین مربیان حال حاضر ایران است. امیدوارم 
با پرسپولیس سالیان سال کار کند و جام های زیادی به دست 
آورد. انصافا آقا یحیی لیاقتش را دارد و همه بچه ها دوس��ت 

دارند با او کار کنند. 
  با توجه به اختلاف امتیازی که پرسپولیس با رقبا ایجاد کرده  

است، بازیکنان مغرور نشده اند؟ 
ما به هیج عنوان دچار غرور نمی شویم. همه بچه ها این را 
می دانند که اگر بی اهمیت وارد زمین شوند، توسط فوتبال تنبیه 
می شوند. تمام هدف مان این است که اول قهرمانی را مسجل 
کنیم و بعد بازی های باقیمانده را پیروز شویم. چون هواداران با 
برد ما خیلی خوشحال می شوند، بنابراین ما هم تلاش می کنیم 

آنها را شاد کنیم. 
  شنیده ایم پیشنهاد از تیم های خارجی داری؛ فصل بعد در 

پرسپولیس می مانی یا به فکر لژیونر شدن هستی؟
ب��ه نظ��رم زود اس��ت از الان برای فص��ل بعد صحبت 
کنیم، چون ۵ بازی تا پایان فصل مانده اس��ت. به هر حال 
تمام تمرکزم این اس��ت که بخوب��ی لیگ را تمام کنم و با 
پرس��پولیس قهرمان شوم. ان شاءالله آخر فصل در این باره 
تصمی��م می گیرم؛ تصمیمی که به هم به نفع خودم و هم 

به نفع باشگاهم باشد. 

مهدی ترابی، ستاره این روزهای پرسپولیس در گفت وگو  با »وطن امروز«:

ور  شویم مغر
فوتبال تنبیه مان می کند

دوشنبه 30 تیر 13۹۹
وطن امروز     شماره 2۹۷8

ابراهیم صادقی * : یادم هس��ت با 
آم��دن آقای مجی��د جلالی، تیم 
س��ایپا یک مقداری جوان تر شد و 
مهدی ترابی به بزرگسالان دعوت 
ش��د. البته فصل قبلش که آقای 
تق��وی بود، چند دقیق��ه ای ترابی 
مقابل گهردورود بازی کرد اما آقای 

جلالی بیشتر به او فرصت و میدان داد. ترابی سال اول خیلی 
نتوانست عملکرد موفقیت آمیزی داشته باشد اما پایان آن 
سال به تیم  ملی امید دعوت و آرام آرام اعتماد به نفسش 
بیشتر شد. سال دوم خیلی عملکرد خوبی داشت و حتی چند 
گل هم برای سایپا زد و رفته رفته پیشرفت کرد. به غیر از 

مسائل فنی، از نظر اخلاقی هم پسر 
خوبی بود. همیشه به بزرگ ترهای 
تیم احترام می گذاش��ت. در عین 
حال که درون زمین محکم فوتبال 
بازی می کرد ام��ا بیرون زمین به 
هم تیمی ها و بازیکنان رقیب احترام 
می گذاشت. خیلی خوشحالم که 
یک جوان از باش��گاه سایپا رشد کرد و حالا در تیم بزرگی 
مثل پرسپولیس بازی می کند. ترابی در حال حاضر بهترین 
بازیکن لیگ ما است. امیدوارم بیشتر از اینها پیشرفت کند 

و یک روز او را در تیم های بزرگ اروپایی ببینیم. 
* همبازی سابق در سایپا

روزب�ه شاه علیدوس�ت*: مهدی 
ترابی قبل اینکه فوتبالیست لایق 
و توانمندي باش��د، پسر خوب و 
مؤدب و بامعرفتي است. با اینکه 
به درجات بالاي فوتبال رس��یده 
)که البته باز هم پتانس��یل بهتر 
شدن دارد( ولي کماکان متواضع 

اس��ت و خودش رو گم نکرده و سایپا همیشه به داشتن 
چنین محصولي به خ��ودش مي بالد. زمان حضورش در 
س��ایپا همیش��ه در مواقع بحرانی به تیم کمک می کرد 
و زحمات��ش را هرگز فرام��وش نمی کنیم. به عنوان یک 
هم تیمي سابق برایش آرزوي موفقیت دارم و از پیشرفتش 
لذت مي برم. او به هر تیمي برود باز هم نماینده سایپاست 
و امیدوارم همیشه بدرخشد و الگوي خوبي براي جوان هاي 
س��ایپا باشد تا این بچه ها ببینند فاصله بین یک بازیکن 

معمولی تا یک ستاره آنقدر هم زیاد نیست.
ترابی چند سالی در تیم جوانان ما حضور داشت. زمان 
آقای حسین فرکی یکی از مهره های تأثیرگذار ما بود و در 

خط حمله روی او حساب ویژه ای 
باز کرده بودیم. یادم هست مهدی 
در بازی با ف��ولاد در هوای گرم 
اه��واز، ی��ک ش��وت زد و دروازه 
فولادی ها باز ش��د. مهدی چون 
پسر نماز خوانی است و نمازهای 
طولانی می خواند، موقع بازگشت 
در فرودگاه به شوخی به او گفتیم مهدی عصای جادویی 
را در دست گرفته، مدافعان حریف از هم باز می شوند و 
او گل می زن��د. بعد از آن تیم ما در هر بازی کارش گره 
می خ��ورد به مهدی می گفتیم »عصا را در بیاور و کاری 
کن«. یادم هس��ت موقع رفتنش از س��ایپا به او گفتیم: 
 »داری میری برو! اما عصایت را بده به جوان  ترهای تیم 
تا وقتی تو نیس��تی، آنها جایت را پر کنند«. الان هم در 
پرس��پولیس خیلی موفق است و فکر می کنم عصایش 
 را ب��ا خودش برده که گل های ۳ امتیازی برای این تیم

می زند.
* همبازی سابق در سایپا

مجید جلالی*: تازه به س��ایپا آمده بودم. به تمرین امیدها 
و جوان��ان این تیم رفتم. چند بازیکن را گفتم بیایند و در 
تمرینات بزرگسالان شرکت کنند. یکی از آنها مهدی ترابی 
بود. یادم هست مدیرعامل وقت سایپا، دکتر سبحانی به من 
گفت واقعا مهدی ترابی در تمرینات بزرگسالان حاضر شود؟ 
گفتم بله! او گفت مربی قبلی که خارجی بوده به من گفته 
این پسر فوتبالیست نمی شود. ترابی پسر خیلی ساکت و 
گوشه گیری است و فوتبال، چنین آدم هایی را نمی خواهد. 
به دکتر سبحانی در جواب این صحبت گفتم این پسر حتما 
می تواند بازیکن خوبی شود. اجازه بدهید به تمرینات ما بیاید 
و ۲ هفته تمرین کند. مهدی تمریناتش را با ما شروع کرد و 
هر روز که می گذشت من بیشتر به او امیدوار می شدم. یک 
روز به دکتر سبحانی گفتم بازیکنانی که من از پایه  ها به 
سایپا آوردم، مثل محمدرضا اخباری، علی قلی زاده، مهدی 
ترابی، ماهان رحمانی و... بزودی سرمایه های باشگاه می شوند 
و ترابی برای شما بازیکن میلیاردی می شود. نمی دانم حرف 
من را دکتر باور کرد یا نه! اما از چهره ا ش مشخص بود که 
به حرفم گوش کرد. ترابی برای تیم ما در س��ال اول چند 
بازی انجام داد و خوب هم بود. رفته رفته بهتر هم می شد. 
روزه��ای اول که در ترکیه اردو بودیم، فوق العاده به ترابی 
امیدوار شدم و در هر پستی مثل دفاع راست، هافبک و... 
او را می گذاشتم عملکرد خوبی داشت. پسر بسیار ساکت، 
آرام و کم حرفی بود. حتی روزی که صدایش کردم و گفتم 
مهدی به باش��گاه می روی، قراردادت ۵ س��اله است. او در 
جواب فقط یک کلمه گفت: چش��م. ترابی به باشگاه رفت 
و قرارداد ۵ ساله اش را امضا کرد. من هر تیمی که می روم 

سعی می کنم، با جوانان قرارداد بلندمدت ببندم. 
یادم هست مهدی پایان سال اول فعالیتش در سایپا 
به تیم  ملی دعوت ش��د و نخستین گلش را هم به ثمر 
رساند. آن روز من در یک همایش کانون مربیان در شهر 
اراک بودم و در زمین داشتیم کار می کردیم که بچه ها 
آمدند و گفتند: آقا، مهدی ترابی ۱۰ دقیقه پایانی بازی 
به زمین رفت و گل زد. آنجا همه به من تبریک گفتند 

و من هم خیلی خوشحال بودم. 
قرارداد ترابی در سال اول حضورش تنها ۱۵ میلیون بود. 
برای سال دوم با صحبت های زیادی که با مدیرعامل جدید 
باشگاه سایپا کردم، قراردادش را با ۱۵۰ میلیون بستیم. 
درخش��ش ترابی شروع شد و خیلی خوب رشد کرد. 
هم��واره حواس��ش به تمرین و نکاتی ک��ه در تمرینات 
می گفتیم، بود. از همه لحاظ این پسر نمونه است. از نظر 
رفتار، منش، قدرشناسی و... او ۵ سال قرارداد داشت و به 
تیمش وفادار بود. ۶ ماه آخر قراردادش با باشگاه  همکاری 
کرد تا آنها با انتقال او به تیم پرسپولیس بهره مند شوند. 
ترابی را حالا در تیم پرس��پولیس داریم می بینیم که 
روز به روز بیش��تر می درخش��د. مطمئن باشید در آینده 
خیل��ی نزدیک فرازهای بی نظی��ری از فوتبال مهدی را 
خواهید دید. چون همواره او در حال پیش��رفت است و 
بزودی یک مهره بی بدیل برای تیم  ملی ما خواهد شد. 
* مربی اسبق سایپا

وپاست لایق حضور در ار

فوتبالیستی با عصای جادویی

 پسری که می گفتند 
فوتبالیست نمی شود

زهره فلاح زاده
خبرنگار ورزشی



گروه بین الملل: بدبیاری، حادثه یا ...؛ سلسله حوادث زنجیره ای در 
آمریکا را حتی اگر ترامپ و دولتش بگویند اتفاق مهمی نیفتاده، 

نباید از نظرها دور داشت. 
پنهانکاری درباره فجایع، تخصص آمریکایی هاست. دولت های 
آمریکا اگر تاکنون توانسته اند ابعاد شکست خود در ویتنام را پنهان 
کنند، باید پذیرفت که ابعاد واقعی انفجار هفته گذشته ناو جنگی شان 

یا کارخانه بزرگ فولاد و... را راحت تر می توانند پنهان کنند. 
اگ��ر با واقع نگری به حوادث اخیر آمریکا بنگریم، هیچ کدام از 
چند حادثه اخیر را نمی توان »اتفاقی« دانست. در پشت این حوادث 
چه جریانی پنهان است؟ هنوز کسی جوابی برای آن ندارد. دولت 
آمریکا هم وقتی به عنوان مثال آتش سوزی ناو جنگی کرسارج در 
بندر نورفورلک را در حد یک آتش سوزی ساده عنوان می کند، نباید 
انتظار داشت گزارشی از تحقیقات درباره علل و آسیب های وارده به 

آن به بیرون درز کند. 
این حوادث هر علتی داشته باشد و هر کسی آن را طراحی کرده 
باشد یک پیام برای دنیای بیرون دارد و آن »آمریکای آسیب پذیر« 
است. آمریکای امروز حتی اگر بزرگ ترین بودجه نظامی تاریخ را 
داشته باشد - که دارد - قابل مقایسه با آمریکای قبل نیست. آمریکای 
امروز از همه جهات آسیب پذیرتر از همیشه است. فقط کافی است 
اخبار این روزهای آمریکا را پیگیری کنید تا به عمق ماجرا پی ببرید.  
 وقوع آتش سوزی در ناو جنگی کرسارج در ویرجینیای آمریکا 
در کنار اخبار مربوط به انفجارها و آتش سوزی های مکرر این هفته 
س��بب شد بار دیگر مساله ضعف س��اختاری رژیم ایالات متحده 
در مدیریت بحران  به ش��کل جدی مورد بحث قرار گیرد.  ترامپ 
که با ش��عار »اول آمریکا« توانست در انتخابات ریاست جمهوری 
ایالات متحده در س��ال 2016 پیروز ش��ود، این روزها  در آستانه 
انتخابات ریاست جمهوری 2020 با موج شدیدی از انتقادات درباره 
ضعف عملکرد دولت و شخص رئیس جمهور مواجه است؛ مساله ای 
که سبب شده رئیس جمهوری آمریکا با اتخاذ رفتار تهاجمی تر سعی 

در سرکوب معترضان و منتقدان داشته باشد. 
به گزارش »وطن امروز«، روز گذشته »روری اوکانر« سخنگوی 
فرماندهی سامانه های ناوبری دریایی آمریکا با اعلام این خبر که یک 
کشتی جنگی دیگر در آمریکا دچار آتش سوزی شده است، گفت: 
کشتی جنگی آبی - خاکی »یواس اس کرسارج« )ال اچ دی-۳( در 
بندر »نورفورلک« در ایالت ویرجینیا دچار آتش سوزی شد. به نوشته 
پایگاه »دیفنس نیوز«، اوکانر افزود: از آنجا که این کشتی جنگی 
در اسکله مربوط به شرکت کشتی سازی »جنرال دینامیک ناسکو« 
قرارگرفته بود، باید مشخص شود آیا این شرکت از دستورالعمل های 
ایمنی استفاده کرده است یا خیر. وی در ادامه گفت: روز 1۷ جولای 
)2۷ تیر( نیروی دریایی از وقوع آتش سوزی در ناو کرسارج مطلع 

ش��د. نیروی دریایی در پاس��خ به این سانحه، دستور توقف کار را 
برای همه کشتی های مستقر در اسکله این شرکت صادر کرد تا 
از تبعیت آنها از همه پروتکل ها و رویه های مربوط به آتش سوزی 
اطمینان حاصل شود. سخنگوی شرکت کشتی سازی ناسکو نیز 
مدعی شد: آتش سوزی در کشتی کرسارج به صورت جزئی بوده و 
بر اثر افتادن جرقه روی مواد پلاستیکی رخ داده که سریعاً توسط 
مأموران آتش نشانی مهار شد. وقوع این آتش سوزی در حالی بود 
که نیروی دریایی آمریکا بامداد جمعه از مهار آتش سوزی کشتی 
بونهام ریچارد  بعد از 4 روز خبر داد. ناو »بونهام ریچارد« در پایگاه 
نیروی هوایی »سن دیه گو« در ایالت کالیفرنیا پهلو گرفته بود و در 

لحظه حادثه 160 سرنشین داشت. کشتی بونهام ریچارد نیز در 
زمان آتش س��وزی، تحت قرارداد شرکت ناسکو بود. پایگاه خبری 
»بیزنس اینسایدر« در گزارشی پیرامون این حادثه نوشت: نیروی 

دریایی آمریکا هنوز علت دقیق وقوع این آتش سوزی را نمی داند.
تابستان پرحادثه آمریکا ■

وقوع حوادث مکرر برای ارتش آمریکا و برخی مراکز صنعتی این 
کشور در تابستان امسال سبب شده مقامات کاخ سفید تابستان 
داغ��ی را تجربه کنند. از 12 جولای )22تیر( تاکنون 5 حادثه به 
شکل رسمی  در بخش های نظامی و صنعتی داخل آمریکا ثبت 
شده است. این حوادث شامل انفجار ناو هواپیمابر بونهام ریچارد، 

انفجار کارخانه فولاد آرس��لور میت��ال )بزرگ ترین کارخانه فولاد 
آمریکا(، آتش سوزی نیروگاه برق در ایندیانا، آتش سوزی کارخانه مواد 
شیمیایی و آتش سوزی در ناو کرسارج در ایالت ویرجینیاست. علاوه 
بر این حوادث، وقوع آتش سوزی پارک های جنگلی و شهربازی ها 
هم موارد مشکوکی است که منشأ انسانی و عمدی داشته است. در 
این بین وقوع آتش سوزی در 2 ناو آبی - خاکی ایالات متحده  در 
کمتر از یک هفته بیش از همه مورد توجه قرار گرفته است. نکته 
مهم آنکه آتش سوزی  ناوها در 2 بندر شرقی و غربی آمریکا رخ داده 
است. به عبارت دیگر اوایل هفته قبل ناو بونهام ریچارد در اقیانوس 
آرام و اواخر هفته ناو کرسارج در اقیانوس اطلس دچار حادثه شدند. 
علاوه بر ناوهای آمریکایی، آتش سوزی در بزرگ ترین کارخانه  فولاد 
آمریکا و انفجار در نیروگاه برق ایندیانا که روز پنجشنبه رسانه ای 
شد، ابعاد دیگری از وضعیت اسفبار امنیتی در آمریکا را نمایان کرد. 

حوادث مشکوک با منشأ نامشخص و پنهان کاری آمریکایی ها ■
نکته مشترک در میان این حوادث این است که جز حادثه ناو 
کرسارج که آتش سوزی صورت گرفته در آن بر اثر حادثه در زمان 
تعمیرات عنوان شده، باقی موارد یا حوادث مشکوکی است که منشأ 
آن مشخص نیست یا صرفا گمانه  های غیررسمی درباره شان مطرح 
شده است. با گذشت نزدیک به یک هفته از وقوع انفجار در ناو بونهام 
ریچارد هنوز علت این حادثه مشخص نیست. همچنین انفجار در 
2 کارخانه فولاد و مواد شیمیایی نیز مشکوک ارزیابی شده است. 
سکوت معنادار مقامات ایالتی و فدرال در قبال حوادث در این مدت 
هم سبب شده گمانه زنی ها پیرامون این اتفاقات و شایعات پیرامون 
آن قوت بگیرد. اتخاذ موضع ابهام و پنهان کاری مقامات آمریکایی 
در ای��ن حوادث تبدیل به یک رویه ش��ده و س��ابقه ای به قدمت 
چندین دهه دارد. بررسی مستندات تاریخی نشان از پنهان کاری 
آمریکایی ها از زمان جنگ ویتنام دارد که در ادامه درباره حوادث 
مکرر نظامی در افغانستان، عراق و دیگر  موارد نیز سیاست سکوت 

و ابهام را در پیش گرفتند.
تداوم اعتراضات و افزایش ناامنی در آمریکا ■

در حالی که از شرق تا غرب آمریکا درگیر حوادث آتش سوزی 
و انفجارهای مکرر است، شهرهای مختلف آمریکا هم همچنان 
صحنه درگیری بین مردم و نیروهای امنیتی است. در این بین 
ایالت اورگان و شهر پورتلند تاکنون بیشترین میزان جنبش های 
اعتراضی و درگیری را ثبت کرده اند. اعتراضات در شهر پورتلند 
آمریکا که طی هفته های اخیر ادامه داشته، روز شنبه در اطراف 
س��اختمان های دولتی برگزار شد. معترضان ضد نژادپرستی در 
ساعات پایانی شنبه شب به اعتراضات خود ادامه دادند و به یکی 
از مقرهای انجمن پلیس محلی در پورتلند حمله کرده و آن را 
به آتش کشیدند. حضور ماموران فدرال در این ایالت بدون مجوز 
فرماندار اورگان سبب شده خسارات ناشی از اعتراضات دوچندان 
شود.  این در حالی است که اسناد و مدارک وزارت امنیت داخلی 
آمریکا نشان می دهد ماموران فدرال مستقر در پورتلند برای مقابله 
با اعتراضات سراس��ری در این شهر و کنترل آشوب و ناآرامی ها 
آموزش ندیده اند. روزنامه نیویورک تایمز به اسناد و مدارکی در 
وزارت امنیت داخلی آمریکا دست یافته است که نشان می دهد 
ماموران فدرال مستقر در شهر پورتلند ایالت اورگان برای کنترل 
ناآرامی و آش��وب های ش��هری آموزش ندیده اند. دادستان کل 
ایالت اورگان آمریکا دیروز دادخواس��تی را علیه دولت فدرال به 
دلیل بازداشت غیرقانونی معترضان ضد نژادپرستی در این ایالت 

تنظیم کرد.
تشدید رفتارهای تهاجمی ترامپ در آستانه انتخابات ■

حضور نیروهای فدرال در بعضی ایالت ها که با هدف سرکوب 
معترضان صورت گرفته است، عمدتاً با مخالفت فرمانداران و تحت 
تاثیر فرمان مس��تقیم رئیس جمهوری انجام شده است. ترامپ از 
زمان آغاز این اعتراضات بارها با توهین به معترضان و تهدید آنها 
به سرکوب با استفاده از نیروهای ارتش و گارد ملی، خشم مردم را 
برانگیخته است. کارشناسان معتقدند وی قصد دارد در فاصله  110 
روز باقی مانده تا زمان انتخابات با اتخاذ استراتژی تهاجمی علیه 
مخالفان خود، هر طور شده اقتدارش را به عنوان یک رئیس جمهور 
نشان دهد. در همین رابطه چند مقام آمریکایی دست اندرکار در 
مذاکرات مربوط به بسته کمکی بعدی کنگره این کشور برای بحران 
شیوع کرونا اعلام کردند دولت دونالد ترامپ تلاش می کند جلوی 
اختصاص میلیاردها دلار برای تلاش های مربوط به تخفیف تبعات 
ش��یوع کرونا از جمله ردیابی تماس ها، آزمایش گیری مضاعف و 
اقدامات دیگر را بگیرد. این منابع خبری به واشنگتن پست گفتند 
دولت دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا همچنین تلاش دارد از 
اختصاص میلیاردها دلار دیگر به مرکز پیشگیری و کنترل بیماری 
)CDC( این کش��ور جلوگیری کند، در حالی که س��ناتورهای 
جمهوری خواه به دنبال دادن این بودجه به این نهاد در ضمن تداوم 
مبارزه آن با شیوع »کووید - 1۹« در خطوط مقدم هستند. دولت 
ترامپ در یک مورد دیگر قصد دارد اختصاص میلیاردها دلار دیگر 
به پنتاگون و وزارت خارجه کشورش برای تقویت تلاش های آنها 
در مبارزه با همه گیری بیماری چه در سطح داخل و چه در سطح 

بین الملل را مسدود کند.

اذعان مرکل به احتمال شکست 
مذاکرات اروپایی

صدراعظ��م آلم��ان در آغاز س��ومین روز مذاکرات 
کش��ورهای اروپایی برای تدوین برنامه ای برای نجات 
اقتص��اد ای��ن ق��اره،  از احتم��ال به نتیجه نرس��یدن 
گفت وگوه��ا خبر داد. آنگلا مرکل در این رابطه گفت: 
اراده خوبی برای به نتیجه رسیدن مباحث وجود دارد 
اما به طور همزمان مس��ائل زیادی نیز وجود دارد. من 
تم��ام تلاش خود را به کار می گیرم اما ممکن اس��ت 
این گفت وگوها نتیجه ای در بر نداش��ته باش��د. مرکل 
دیروز در آغاز روز سوم نشست سران کشورهای عضو 
اتحادیه اروپایی،  این روز را روزی سرنوشت س��از برای 
اروپا توصیف و اعلام کرد مواضع سران اتحادیه اروپایی 
درباره رقم کلی کمک مالی بس��یار متفاوت اس��ت و 
ب��ه همین دلیل نمی توان با قطعی��ت از امکان یافتن 
راه حلی برای حصول توافق سخن گفت. هلند به همراه 
اتریش،  دانمارک،  سوئد و فنلاند حامی تصویب بسته 
کوچک تری از کمک  مالی به اقتصادهای آس��یب دیده 
از شیوع ویروس کرونا هستند ولی آلمان و فرانسه به 
عن��وان قدرت های اصلی اتحادی��ه اروپایی بر تصویب 
مح��رک مال��ی ۷50 میلیارد یورویی تأکی��د دارند. با 
افزای��ش دامنه اختلاف میان س��ران اتحادیه اروپایی،  
آنگلا مرکل و امانوئل ماکرون،  رئیس جمهوری فرانسه 

به نشانه اعتراض جلسه عصر شنبه را ترک کردند. 

 تداوم اعتراضات علیه نتانیاهو
در اراضی اشغالی

عده ای از ساکنان صهیونیست سرزمین های اشغالی 
ب��ار دیگر با تجمع مقابل منزل نخس��ت وزیر این رژیم، 
برکناری وی را خواس��تار ش��دند. پلیس اسرائیل تلاش 
کرد معترضان را که مقابل منزل بنیامین نتانیاهو تجمع 
کرده بودند، متفرق کند. تظاهرات علیه فساد نتانیاهو و 
همچنین سوء مدیریت دولتش در برخورد با بحران کرونا 
و بویژه تبعات آن در اراضی اشغالی ادامه دارد. در جریان 
این اعتراضات پلیس ش��ماری از معترضان را در تل آویو 

دستگیر کرد. 

 افزایش ۲ برابری دزدی دریایی
در آسیا

در 6 ماه نخست سال جاری میلادی تعداد دزدی های 
دریایی انجام ش��ده در آس��یا 2 برابر تع��داد دزدی های 
انجام شده در این منطقه در دوره مشابه سال 201۹ بوده 
است. در حالی که در 6 ماه اول سال 201۹ دزدی دریایی 
در آب های این قاره 25 مورد بود،  در 6 ماه اول سال جاری 
میلادی 50 دزدی دریایی در منطقه اتفاق افتاده است. بر 
اساس آمارهای موجود،  بین ماه های ژانویه تا ژوئن فقط در 
تنگه سنگاپور که یکی از شلوغ ترین مسیرهای کشتیرانی 
است 16 فقره دزدی دریایی اتفاق افتاده است. این گزارش 
6 ماهه را سازمانی به نام »پیمان همکاری منطقه ای برای 
مبارزه با دزدی دریایی و سرقت های مسلحانه از کشتی ها« 

منتشر کرده است. 

رژیم صهیونیستی استاندار قدس را 
بازداشت کرد

نیروهای اش��غالگر ظهر دیروز استاندار قدس اشغالی 
را در پی یورش به منزلش در ش��هرک بلده س��لوان در 
جنوب مسجدالاقصی بازداش��ت کردند. استاندار قدس 
از زمان تصدی این پس��ت در سال 201۸ از سوی رژیم 
صهیونیستی در معرض اذیت و آزار و پیگردهای متعدد از 
جمله بازداشت های مکرر،  احضار برای بازجویی،  ممانعت 
از ورود به کرانه باختری و ارتباط با رهبران و چهره های 

فلسطینی قرار گرفته است. 

بحران بیماران غیرکرونایی در انگلیس
بنا بر آمار نهادهای بهداشتی انگلیس،  بحران کرونا در 
این کش��ور 4 میلیون نفر را که از بیماری های دیگر رنج 
می برند،  در صف انتظار برای دریافت معالجه قرار داده که 
این مسأله به وخامت شرایط جسمی و روانی آنها منجر 

شده است. 

عمل جراحی موفقیت آمیز امیر کویت
علی جراح الصباح،  وزیر دیوان سلطنتی کویت اعلام کرد 
صباح الاحمد الجابر الصباح،  امیر این کشور صبح دیروز 
عم��ل جراحی انجام داد. وی در این باره گفت این عمل 

موفقیت آمیز بوده است. 

توضیحات روسیه درباره یک رزمایش
معاون وزیر دفاع روسیه  در جمع خبرنگاران توضیحاتی 
را درباره رزمایش »آمادگی سریع جنگی« که از تاریخ 1۷ 
جولای با دستور ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه  
آغاز ش��ده اس��ت،  ارائه کرد. به گفته الکس��اندر فومین،  
روسیه از طریق کانال های ارتباطی نظامی و دیپلماتیک،  
کش��ورهای منطقه را در جریان ای��ن رزمایش قرار داده 
اس��ت. در ای��ن رزمایش 15 هزار نفر از پرس��نل ارتش 
روسیه،  400 هواپیمای جنگی،  26 هزار نوع تسلیحات و 
سخت افزارهای نظامی و بیش از 100 دستگاه خودروی 

زرهی شرکت دارند. 

 نظامی آمریکایی 
به جاسوسی متهم شد

یک افسر نیروی دریایی آمریکا به انتقال ایمیلی حاوی 
مطالب محرمانه به یک شهروند روس متهم شد. این اتهام 
علیه »چارلز بریگز« از افسران نیروی دریایی آمریکا مربوط 
به ژانوی��ه 201۹ در پایگاه نیروی هوایی اوفوت واقع در 
نبراسکاست که در آنجا  وی مشغول به خدمت بود. وی ۹ 
ژانویه همان سال با دسترسی به کامپیوتر دولتی، اسناد و 
مدارک محرمانه را با ایمیل به یک شهروند روس که نامی 
از او نیس��ت،  ارسال کرده است. بر اساس پرونده اتهامی 
علیه وی،  این فرد چنین مدارک و اس��ناد محرمانه ای را 
به یک ش��هروند روس داده اما نام این شهروند روس در 

اسناد نیامده است.

دور دنیا

بین الملل

انتشار اخباری درباره آتش سوزی در یک ناو جنگی دیگر آمریکا

وز در آتش آتش افر
 در یک هفته گذشته علاوه بر ۲ ناو آمریکایی بونهام ریچارد و کرسارج، ۲ کارخانه بزرگ فولاد و مواد شیمیایی

 و یک نیروگاه برق هم دچار حادثه شدند

هشدارهای سفیر چین به انگلیس
لیو شیائو مینگ،  سفیر چین در لندن در گفت وگو با نشریه تایمز هشدار داد  اینکه انگلیس اقدام به استقرار ناو »اچ ام اس کوئین الیزابت« خود در شرق دور کند 

»اقدامی بسیار خطرناک« است. وی خاطرنشان کرد: پکن چنین اقدامی را به عنوان تصمیم انگلیس برای »باند تشکیل دادن با آمریکا علیه چین« تفسیر می کند. 
لیو شیائو مینگ تصریح کرد: من فکر می کنم انگلیس بعد از برگزیت همچنان می خواهد نقش مهمی در جهان ایفا کند اما این راه ایفای یک نقش مهم نیست. 

دوشنبه 30 تیر 1399
وطن امروز     شماره ۲978

گروه بین الملل: هزاران نفر از مردم سوریه 
دیروز برای انتخاب نمایندگان ش��ان در 
س��ومین انتخابات پارلمانی این کشور پای صندوق های رای 

رفتند. 
انتخابات پارلمانی سوریه دیروز با رقابت میان 165۸ نامزد 
از جمله برخی افرادی که اخیرا توسط آمریکا تحریم شده اند،  بر 

سر کرسی های پارلمان سوریه برگزار شد. 
این سومین انتخابات پارلمانی در سوریه از آغاز بحران در این 
کش��ور است. رأی دهندگان سوری در ۷400 مرکز در مناطق 
تحت کنترل ارتش سوریه پای صندوق های رای رفتند. همچنین 
مراکزی ویژه رای دهندگان در مناطق تحت اشغال گروه های 

مسلح نیز ایجاد شده بود. 

رأی گیری از ساعت ۷ صبح دیروز به وقت محلی آغاز شد و 
تا ۷ عصر ادامه داش��ت. در این دور از انتخابات 165۸ نامزد بر 
سر 250 کرسی رقابت کردند. همچنین تمام تدابیر بهداشتی 
لازم اتخاذ شده بود و تمام شهروندان سوری بالای 1۸ سال از 
جمله نظامیان می توانستند در انتخابات شرکت کنند. انتخابات 
پارلمانی سوریه تاکنون 2 مرتبه به خاطر شیوع ویروس کرونا 
به تأخیر افتاده بود. همچنین بشار اسد، رئیس جمهور سوریه و 
همسرش اسما اسد با حضور در یکی از حوزه های رأی گیری،  

آرای خود را به صندوق انداختند. حسین عرنوس، نخست وزیر 
سوریه هم در مرکز انتخاباتی در ساختمان وزارت خارجه رأی 

خود را به صندوق انداخت. 
ولید معلم،  وزیر خارجه سوریه هم دیروز تأکید کرد: انتخابات 
امروز نشان داد سوریه بر تحقق حاکمیت خود و مخالفت با هر 
مداخله خارجی مصمم است. وی ادامه داد: برگزاری انتخابات 
پیروزی برای س��وریه و یکی از گام های مطلوب برای بازسازی 

کشور است.

گروه بین الملل: با گذشت بیش از 6 ماه 
از ترور سردار شهید حاج قاسم سلیمانی 
و شهید ابومهدی المهندس توسط آمریکا، دیروز شورای عالی 
قضایی عراق اعلام کرد تحقیقات درباره جنایت ترور سردار 

سلیمانی و ابومهدی المهندس همچنان ادامه دارد. 
در این بیانیه آمده است: تحقیقات از همان لحظه نخست 
وقوع حادثه آغاز شده و سیستم قضایی عراق با این حادثه به 
عنوان یک جنایت که در خاک این کشور انجام شده برخورد 
کرده است. بر اساس این بیانیه، اقدامات انجام شده بر اساس 
قوانین موجود در سیستم جزایی عراق انجام شده به طوری 
که صحبت های نماینده قانونی سفارت ایران نیز در این باره 
ثبت ش��ده اس��ت. در ادامه این بیانیه نوشته شده است: ما 
درباره جزئیات این جنایت با وزارت خارجه عراق و دبیرخانه 

نخست وزیری مکاتبه داشته ایم. 
این بیانیه در حالی منتش��ر شده است که عراق تاکنون 

جزئیات��ی از تحقیقات خود 
درب��اره این ترور را منتش��ر 

نکرده است. 
گزارش سازمان ملل درباره  ■

ترور
2۳ تیرماه گزارشگر ویژه 
س��ازمان ملل ت��رور فرمانده 
س��ابق نیروی قدس س��پاه 
پاس��داران انقلاب اسلامی را 

نقض حقوق بین الملل برشمرد و گفت: ترور ژنرال سلیمانی قتل 
خودسرانه ای بود که واشنگتن مسؤولیت آن را بر عهده دارد. 

اگنس کالامارد در گفت وگو 
با ش��بکه خب��ری المیادین 
افزود: آمریکا با ترور سپهبد 
قاسم سلیمانی، منشور ملل 
متحد را نقض کرد. وی افزود: 
ادعای آمریکایی ها مبنی بر 
اینکه ترور ژنرال سلیمانی برای 
دفاع از خود بوده است، ثابت 
نمی کند وی در صدد حمله 
یا برنامه ریزی برای حمله قریب الوقوع بوده اس��ت. گزارشگر 
ویژه سازمان ملل افزود: معتقدم آمریکا در اثبات اینکه حمله 

این کشور دفاع از خود بوده است نیز شکست خورد. کالامارد 
گفت: آمریکا اصل حاکم بر روابط بین المللی و حقوق بین الملل 

را خدشه دار کرد. 
وی خاطرنشان کرد: جامعه بین الملل با یک احتمال بسیار 
خطرناکی روبه رو است مبنی بر اینکه حمله به سپهبد سلیمانی 
سرآغاز حملات علیه مسؤولان کشورها باشد. گزارشگر ویژه 
سازمان ملل افزود: ما با این واقعیت روبه رو هستیم که ادامه 
این قبیل حملات به جنگ بینجام��د. کالامارد گفت: ترور 
ژنرال سلیمانی تحولی مهم در عرصه حقوق بین الملل و روابط 
بین الملل بود و اگر مسؤولی مانند وی در یکی از کشورهای 
غربی هدف چنین حمله ای قرار می گرفت، آن کشور این اقدام 
را اعلان جنگ تلقی می کرد. وی در پاسخ به پرسشی درباره 
سرانجام این گزارش و به نتیجه رسیدن آن گفت: نقش من 
ارائه حقیقت به مس��ؤولان ذی ربط است. من اختیاری برای 

اعمال تحریم علیه حکومت ها ندارم. 

صبح دیروز بشار اسد و همسرش رأی خود را به صندوق انداختند

انتخابات پارلمانی سوریه برگزار شد

شورای عالی قضایی عراق اعلام کرد

ور شهدای بزرگ مقاومت ادامه تحقیقات درباره تر

سوریه

عراق

حوادث در بخش نظامی آمریکا طی ۲ ماه اخیر
سقوط 8 فروند جنگنده از اردیبهشت تا تیرماه شامل  یک فروند جنگنده اف۲۲ رپتور، یک فروند اف3۵ لایتنیگ ۲، یک فروند جنگنده اف 3۵، یک فروند جنگنده مک 
دانل داگلاس اف1۵ از نوع »سی ایگل«، یک فروند جنگنده اف 18 مدل اف، یک فروند جنگنده اف 1۶ مدل سی ام، یک فروند جت سبک و یک فروند جنگنده اف1۶ مدل سی

کاروان آمریکایی شامل 3 تریلر و خودروی سنگین حامل تجهیزات نظامی که بین سماوه و دیوانیه در عراق در حال تردد بود، هدف حمله مسلحانه قرار گرفت و منهدم شد.
انفجار در ناو هواپیمابر بونهام ریچارد که در بندر سن دیه گو در کالیفرنیا در حال تعمیر و به روزرسانی بود.

وقوع آتش سوزی در ناو کرسارج در ویرجینیا

    آخرین نظرسنجی ها درباره انتخابات آمریکا     
به نظر می رسد وقوع حوادث مذکور و رفتار غیرمسؤولانه ترامپ دست 
به دست هم داده است تا رئیس جمهوری آمریکا با یک چالش چشمگیر 
برای پیروزی مجدد در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا روبه رو باشد، چرا که  
بایدن موفق شده در نظرسنجی های ملی به پیشتازی دورقمی دست یابد. 
البته ۴ س�ال پیش هم در همه نظرس�نجی ها ترامپ از هیلاری کلینتون 
عقب تر بود اما در نهایت پیروز شد. تازه ترین نظرسنجی شبکه »ای بی سی« 
و روزنامه »واشنگتن پست« از برتری »جو بایدن« نامزد دموکرات انتخابات 
۲0۲0 بر دونالد ترامپ حکایت دارد. در این نظرسنجی تازه، بایدن توانست 
۵۵ درصد آرا را به خود اختصاص دهد، در حالی که ترامپ توانس�ت ۴0 

درصد آرای شرکت کنندگان را به نام خود ثبت کند. به گزارش سی ان ان، جو بایدن از بخت و اقبال مساعدتری در حومه های 
ایالتی  آمریکا برخوردار است به طوری که در نظرسنجی شبکه  ای بی سی و  روزنامه واشنگتن پست، بایدن توانست در حومه ها 
۵۲ درصد آرا را به خود اختصاص دهد، در حالی که این رقم برای ترامپ ۴3 درصد بود. جمع آوری آرای اهالی حومه  یک برتری 
قابل توجه برای بایدن محسوب می شود، زیرا در انتخابات ۴ سال گذشته ترامپ توانسته بود در نظرسنجی شبکه  ای بی سی و 
روزنامه واشنگتن پست با برتری ۴۵ درصدی رقیب آن زمان خود »هیلاری کلینتون« را که 3۵ درصد آرا را کسب کرده بود، 
شکست دهد. هفته گذشته نیز نظرسنجی  در ۶ ایالت کلیدی آمریکا از پیش افتادن جو بایدن از دونالد ترامپ  حکایت داشت. 
نظرسنجی مشترک شبکه خبری »ان بی سی« و موسسه نظرسنجی »Change Research« نشان می دهد شرکت کنندگان 
در این نظرسنجی در ۶ ایالت مهم آمریکا امتیاز پایین تری را به ترامپ در زمینه نحوه مدیریت طیفی از موضوعاتی کنونی این 
کشور داده اند. جو بایدن، معاون سابق ریاست جمهوری آمریکا در این نظرسنجی برتری کمی بر ترامپ در ایالت های آریزونا، 
فلوریدا، میشیگان، پنسیلوانیا و ویسکانسین داشت، در حالی  که  در ایالت کارولینای شمالی این دو خیلی نزدیک به هم بودند.



فرهنگوهنر
حضرتامیرالمؤمنین)ع(:

فرصت، چون ابر مى  گذرد. پس، فرصت هاى كار خوب را 
غنيمت شمريد. 

گروهفرهنگوهنر:شکایت هایی که از جوکر به خاطر مسأله 
گروه سنی، در بریتانیا شده است، دوباره نام این فیلم سینمایی را 
بر سر زبان ها انداخته است. جوکر یکی از پرحرف و حدیث ترین 
فیلم های 2019 بود که رویکرد خاصی به مسأله خشونت داشت. 
این فیلم موافقان و مخالفان فراوانی هم در میان نخبگان داشت 
و تاویل و تفس��یرهای فراوانی در موعد اکرانش در سینماهای 
جهان وجود داشت. جوکر عنوان خشن  ترین فیلم یک میلیارد 
دلاری را در برهه ای که به این عدد فروش رسید، از سوی برخی 
رس��انه ها گرفت. البته عدد فروش جوکر بیشتر از این هم شد. 
بتازگی اما 20 شکایت کتبی از این فیلم در هیأت مجوز فیلم 
بریتانیا به خاطر مسأله رده بندی و گروه سنی مطرح شده است. 
سازمان هیأت صدور مجوز فیلم بریتانیا اعلام کرد 20 شکایت 
کتبی بابت فیلم »جوکر« و رده بندی گروه س��نی آن دریافت 
کرده اس��ت. هیأت طبقه بندی و صدور مجوز فیلم بریتانیا که 
درجه بندی فیلم ها را تعیین می کند، اعلام کرد »جوکر« ساخته 
»تاد فیلیپس« بیشترین شکایت را از سوی مردم داشته است. 
این فیلم در آمریکا به دلیل خشونت با درجه بندی R به نمایش 
درآمد و در انگلس��تان درجه 1۵ را دریافت کرد )قابل نمایش 
برای تماشاگران بالای 1۵ سال( اما عده ای معتقدند این فیلم 
بای��د درجه 18 دریافت می کرد و برای تماش��اگران بالای 18 
س��ال درجه بندی می ش��د. بر این اساس سازمان هیأت صدور 
مج��وز فیلم بریتانیا اعلام کرد 20 ش��کایت کتبی بابت فیلم 

»جوکر« و رده بندی گروه س��نی آن دریافت کرده است. البته 
رکورد شکایت درباره »جوکر« به پای شکایت از فیلم »شوالیه 
تاریکی« ساخته کریستوفر نولان نمی رسد که گفته شده بیش از 
۳۵0 شکایت برای آن ثبت شده است. جوکر یکی از خشن ترین 
فیلم های پرفروش تاریخ سینما حالا در معرض این شکایت ها 
قرار گرفته است. بیشتر شکایت کنندگان ابراز داشته اند این فیلم 
به دلیل وجود صحنه های خشونت آمیز و لحن آن نباید مجوز 
نمایش رده سنی 18 سال به بالا را دریافت کند. حتی عده ای از 
شکایت کنندگان که تعدادشان البته اندک بود، خواستار ممنوعیت 
کلی نمایش فیلم »جوکر« بودند. »جوکر« در آمریکا توانست 
لقب پرفروش ترین فیلم درجه R را به دست آورد. این فیلم یک 
میلیارد دلار فروش جهانی داشت و نامزد 11 جایزه اسکار و برنده 
2 جایزه اسکار بهترین موسیقی متن و هنرپیشه نقش اصلی مرد 
با بازی »واکین فینکس« شد. جوکر ) Joker(، یک فیلم سینمایی 
آمریکایی در ژانر تریلر روان شناختی به نویسندگی، تهیه کنندگی 
و کارگردانی تاد فیلیپس است که سال 2019 اکران شد. داستان 
فیلم در سال 1981 و شهر گاتهام سیتی رخ می دهد و زندگی 
کمدین شکست  خورده ای به نام »آرتور فلک« را روایت می کند 
که بعد از تجربه های تلخ متعدد وارد دنیای جرم و جنایت شده 
و با لقب »جوکر« به شهر بازمی گردد.  سابقه شکایت از خشونت 
یا رفتارهای نامتعارف در سینماهای دنیا البته محدود به جوکر و 
شوالیه تاریکی نیست. سال گذشته بود که انجمن »یک میلیون 

مادر« نسبت به برخی تولیدات هالیوود و مغایرت آن با اخلاقیات 
کمپینی گسترده راه انداخت. تیرماه سال گذشته پویش جهانی 
»یک میلیون مادر« اعلام کرد به دلیل محتوای همجنس گرایانه، 
فیلم سینمایی داستان اسباب بازی های ۴ را تحریم کرده است. 
این پویش خواستار ممنوعیت پخش این فیلم شده  بود. در این 
فیلم، یک زوج همجنس گرا وجود داش��تند به طوری که یک 
کودک با 2 مادر در بخش��ی از این انیمیشن به تصویر کشیده 
می شود. معترضان می گفتند فهمیدن و درک چنین محتوایی 
برای کودکان زود و البته نامناس��ب است. این والدین معتقدند 
تبلیغات نامناسب برای کودکان می تواند طرز تفکر آنها نسبت به 
مسائل را تغییر دهد، در حالی که هنوز به طور کامل آمادگی و 
شرایط درک این مسائل را ندارند. همچنین آنها عقیده دارند این 
یک تلاش حیله گرانه است تا کودکان را تشویق به این کار کند. 
چندماه بعد از واکنش به »داستان اسباب بازی۴«، انجمن »یک 
میلون مادر« که متعلق به سازمان »انجمن خانواده آمریکایی 
)AFA(«، است، این بار - اسفندماه سال گذشته - نسبت به 
فیلم سینمایی »جاودانان« از مارول که در آن نیز اشاره به محتوای 
همجنس گرایانه می شود، واکنش نشان داد. در بیانیه  این انجمن 
آمده بود: »مارول تصمیم گرفته »نزاکت سیاسی« را رعایت کند 

به جای اینکه محتوایی مناسب خانواده به تولید برساند«. 
»کوین فایگی« تهیه کننده مارولی در مصاحبه هایش اشاره 
کرده بود که قصد دارد در ادامه فیلم های سینمایی خود باز هم 

به همجنس گرایان اشاره کند و شخصیت های جدیدی از آنان را 
در فیلم هایش معرفی کند. او در کامیک-کان سال 2019 گفت: 
»هر بار که فیلمی می سازیم، امیدواریم موفق شود که بتوانیم 
فیلم دیگری بسازیم. هدف همیشه همین است. اما مشخصا با 
فیلم های »پلنگ سیاه« و »کاپیتان مارول«، ما می خواستیم 
دنیای��ی  را که در آن زندگی می کنیم نمایندگی کنیم. جالب 
اینجاست که هر دوی آن فیلم ها چنان پرفروش شدند که تمام 
موانع را کنار زدند. امیدوارم الهام بخش دیگر کمپانی ها باشیم تا 
همین کار را بکنند و انواع مختلف داستان ها را روایت کنند«. این 
رفتار اما با مخالفت خانواده های آمریکایی مواجه شد و تصمیم 
این تهیه کننده و کمپانی را اشتباه تلقی کرده و به مقابله با آن 
پرداختند. فارغ از نوع متفاوت واکنش ها به خشونت در جوکر و 
ناهنجاری های اجتماعی در آثار دیگری که انجمن های فعال در 
حوزه خانواده با آن مخالفت کردند، مسأله ای که دارای اهمیت 
است، مسأله مراقبت و توجه به مسأله »خانواده« از سوی برخی 
خانواده هاست. در کنار تلاش سازمان یافته ای که از سوی برخی 
مجامع سیاسی و گروه های مصرف گرا برای تغییر سبک زندگی 
در نظم س��رمایه داری ش��ده است و حتی هالیوود با تایید این 
ناهنجاری ها و تبدیل آنها به مسائل عرفی و عادی تلقی کردن 
مسائلی مانند همجنس بازی، به کمک این تغییر سبک زندگی 
می آید، خانواده ها و برخی نهادهای اجتماعی نگران مس��ائل 

مهم تری مانند فروپاشی بنیان خانواده هستند. 

شکایتخانوادههایبریتانیاییازجوکر
دوبارهناماینفیلمپرحرفوحدیثرابرسرزبانهاانداخت

ترس از نقاب جوکر
سابقهشکایتازخشونتیارفتارهاینامتعارفدرسینماهایدنیا

البتهمحدودبهجوکروشوالیهتاریکینیست.سالگذشتهبودکهانجمن»یکمیلیونمادر«
نسبتبهبرخیتولیداتهالیوودومغایرتآنهابااخلاقیاتکمپینیگستردهبهراهانداخت

سخنگوی شورای سیاس��ت گذاری نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران از مصوبه این  شورا مبنی بر 
لغو برگزاری نمایشگاه در سال جاری خبر داد. به 
گزارش »وطن امروز«، ایوب دهقانکار، سخنگوی 
شورای سیاست گذاری نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران با اشاره به جلسه غیرحضوری این شورا در 
روز شنبه 28 تیرماه گفت: »بنا بر اعلام صریح دولت 
جمهوری اسلامی ایران مبنی بر تکلیف همگانی 

در پیشگیری از ش��یوع ویروس کرونا و در راستای مصوبات 
س��تاد ملی مقابله با کرونا، توصیه های وزارت بهداشت مبنی 
بر ضرورت رعایت فاصله گذاری اجتماعی و پرهیز از برگزاری 
هرگونه تجمع در س��طح کشور و همچنین نبود چشم انداز 
روش��ن در امکان برگزاری نمایشگاه در ماه های آتی، شورای 

سیاست گذاری نمایشگاه کتاب تهران برگزاری 
این دوره از نمایش��گاه را در سال جاری منتفی 
دانس��ت«. دهقانکار با اش��اره به اهمیت و ابعاد 
مختلف فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی نمایشگاه 
کتاب تهران به عنوان بزرگ ترین رویداد فرهنگی 
کشور گفت: »شورای سیاست گذاری علاقه مند 
بود حتی الامکان این نمایش��گاه در سال جاری 
برگزار شود. دلیل اصلی طمأنینه و تأمل شورا در 
اعلام لغو نمایشگاه نیز امید به برگزاری آن در ماه های اخیر 
بود. اعضای شورا در این جلسه ابراز امیدواری کردند دولت و 
مجلس محترم در حمایت مادی و معنوی از صنعت نشر کشور 
به عنوان یکی از صنایع مادر و اثرگذار عرصه فرهنگ از هیچ 

کوششی دریغ نکنند«. 

۴ اثر مزین به تقریظ رهبر حکیم 
انقلاب با همکاری کانون پرورش فکری 
کودکان و انتشارات سوره مهر ترجمه 
شد. به گزارش »وطن امروز«، مصطفی 
مؤمنی، رئیس کانون زب��ان ایران، با 

اشاره به ترجمه آثار جدید گفت: کتاب های »آزادی خرمشهر« 
خاطرات شهید سپهبد علی صیاد شیرازی تدوین شده از سوی 
احمد دهقان، »پابه پای باران« ش��امل 2 گزارش از هدایت الله 
بهبودی و مرتضی سرهنگی، »زنده باد کمیل« نوشته  محسن 
مطلق و »پروانه در چراغانی« از مجموعه  قصه  فرماندهان اثر 
مرجان فولادوند آثاری است که به عنوان منابع کمک آموزشی 
در کانون زبان ایران به انگلیسی ترجمه شده است. این ۴ کتاب  
از جمله آثاری است که پیش از این، از سوی مقام معظم رهبری 
مزین به تقریظ ش��ده اس��ت. کتاب های »آزادی خرمشهر«، 
»پابه پ��ای باران«، »زنده باد کمیل« و »پروانه در چراغانی« در 
تمام مراکز آموزشی و فروشگاه های کانون زبان ایران در سراسر 
کشور در دسترس زبان آموزان و علاقه مندان قرار خواهد گرفت. 

این کتاب ها در قالب طرح »ترجمه 
سربلندی« که شامل 12 جلد است، 
ب��زودی به صورت مجازی رونمایی 
خواهد شد. نسخه فارسی کتاب های 
»آزادی خرمشهر«، »پابه پای باران«، 
»زنده باد کمیل« و »پروانه در چراغانی« در انتشارات سوره مهر 
به چاپ رسیده است. »زنده باد کمیل« نخستین کتاب محسن 
مطلق و دربردارنده خاطرات وی از س��ال های ابتدایی جنگ 
عراق علیه ایران است که با زبانی ساده و گاه طنز نوشته شده  
است. کتاب »پا به پای باران« اثر هدایت الله بهبودی و مرتضی 
سرهنگی است و 2 گزارش موجود در این کتاب از تأثیرگذارترین 
گزارش هایی است که درباره 8 سال جنگ تحمیلی نگاشته  شده 
است. »آزادی خرمشهر« حاصل مصاحبه سعید فخرزاده با سردار 
شهید علی صیادشیرازی با تدوین احمد دهقان است. »پروانه در 
چراغانی« داستان هایی از مقاطع مختلف زندگی شهید حسین 
خرازی،  فرمانده لشکر امام حسین)ع( اصفهان را در ایام جنگ 

ایران و عراق برای گروه سنی نوجوان روایت می کند. 

سخنگویشورایسیاستگذارینمایشگاهکتابتهرانخبرداد

امسال خبری از نمایشگاه کتاب تهران نیست
اماواگربرایاکرانجهانیفیلمسینماییمحمدرسولالله)ص(ادامهدارد

ممنوعیت اکران اینترنتی فیلم پیامبر  در  هند

ترجمه۴اثرمزینبهتقریظرهبرانقلاببرایمخاطبانغیرفارسیزبان

از »آزادی خرمشهر« تا »پابه پای باران« 

»دخترم نرگ��س« نام مجموعه ای تلویزیونی از تولیدات 
امور استان های صداوسیماست که از مدتی پیش روی آنتن 
شبکه اول سیما رفته است. کارگردانی و نویسندگی سریال 
»دخت��رم نرگس« را باقر حبیب پیران بر عهده دارد و داوود 
سلیمان پور و سیدحسن فرخی به طور مشترک آن را تهیه 
کرده اند. سازندگان این مجموعه که از تولیدات مرکز آذربایجان 
غربی است سعی کردند با استفاده از ترکیبی از بازیگران بومی 

و غیربومی حرفه ای، اثری درخور توجه را خلق کنند. 
روایت این درام اجتماعی در بستر قصه ای پلیسی به 

تصویر کشیده می شود؛ قصه ای پرفراز و نشیب که در 
آن به موضوعاتی از جمله همزیستی اقوام و ادیان، 

قاچاق کالا و ارز و تولید ملی پرداخته می شود. 
»نرگس« شخصیت اصلی قصه سریال، فرزند 
س��وم خانواده صادقی و دانشجوی ممتاز 
دانشگاه ارومیه اس��ت که مراحل انتهایی 
پایان نام��ه خود را س��پری می کند. او که 
همواره یک پای حل مشکلات خانواده، بویژه 
برادر بزرگ ترش نادر بوده، حالا با برملا شدن 
اسرار یک راز مهم، درگیر اتفاقاتی تازه شده 

است. نکته مهم در ارتباط با قصه سریال »دخترم نرگس« 
اینکه سازندگان این مجموعه توانستند از ظرفیت مهم استان 
آذربایجان غربی به عنوان اس��تانی ک��ه در آن پیروان ادیان 

مختلف حضور دارند، بدرستی استفاده کنند. موضوع اصلی 
داستان این سریال همزیستی مسالمت آمیز ادیان مختلف 
در این اس��تان اس��ت. این استان مهد ادیان است و ساکنان 
استان نیز ارتباط بسیار خوبی با هموطنان ارمنی، مسیحی و 
آشوریان دارند. از سوی دیگر بحث مهم قاچاق کالا و ارز که 
در سال های اخیر ضربات بسیاری بر پیکره اقتصاد کشور  وارد 
کرده است نیز در این سریال مورد توجه قرار گرفته است. از این 
نظر این سریال را باید هم جهت با برنامه ریزی و ماموریت های 
شبکه های استانی رسانه ملی دانست. مسأله ترکیب بازیگران 
بومی و حرفه ای نیز نکته مهمی است که در این سریال مورد 

توجه قرار گرفته است. 
محمود پاک نیت، حس��ین س��حرخیز، مهوش صبرکن، 
رحیم نوروزی، مریم خدارحمی، فریبا طالبی، امیرحس��ین 
صدهزاری، هاشم چاووشی، جمال ذوالقدر، پدرام رحمانی، 
ماهرخ رفیع زاده و کامیار شکیبایی از بازیگران این مجموعه 
تلویزیونی ان��د؛ ترکیب��ی که در آن از بازیگ��ران حرفه ای و 
پیشکسوت تا بازیگران بومی دیده می شوند که هم می تواند 
زمینه ساز رشد بازیگران کمتر شناخته شده باشد و هم وزن 
و جذابیت اثر را برای نمایش در شبکه ای ملی همچون شبکه 

یک افزایش می دهد. توجه به همین نکات بوده که باعث شده 
در تازه ترین نظرسنجی اعلام شده از سوی رسانه ملی در ارتباط 
با میزان مخاطبان مجموعه های نمایشی تلویزیون در تیرماه 
سال جاری، سریال »دخترم نرگس« که از شبکه یک سیما 
پخش می شود با 26/۵ درصد، پربیننده ترین سریال سیما در 
نیمه دوم تیرماه باشد. همچنین سریال »آخر خط« با 18/9 
درصد در رتبه دوم پربیننده ترین سریال ها قرار دارد. این سریال 
از ش��بکه ۳ سیما روی آنتن می رود. سریال های »شاهرگ« 
شبکه 2 سیما و »افسانه هزارپایان« شبکه نسیم نیز با 8/2 

درصد و ۵/۳ درصد در رتبه های بعدی قرار دارند.
بر اس��اس آنچه از نگاه مخاطبان اعلام ش��ده، 6۴ درصد 
بینندگان سریال »دخترم نرگس« در حد زیاد از این سریال 
راضی بوده اند. 7۴/۵ درصد بینندگان سریال »دخترم نرگس« 
معتقدند این سریال از نظر آموزنده بودن، موفق عمل کرده 
اس��ت. 72 درصد نیز از بازی بازیگران س��ریال در حد زیاد 
راضی بوده اند. ۵9 درصد از مخاطبان، داستان سریال »دخترم 
نرگس« را جذاب دانس��ته اند و 62/1 درصد نیز اعتقاد دارند 
س��ازندگان سریال در باورپذیر کردن شخصیت های سریال 

»دخترم نرگس« موفق بوده اند.

چرا»دخترمنرگس«پربینندهترینسریالتیرماهرسانهملیشد؟

توجه به وحدت و  همزیستی اقوام
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»دادستان«مسعوددهنمکی
با120بازیگرکلیدمیخورد

س��ریال »دادستان« به کارگردانی مسعود ده نمکی و 
تهیه کنندگی محمد خزاعی که در مرکز سیمافیلم تهیه  
می شود، بزودی با حضور 120 بازیگر کلید می خورد. به 
گزارش »وطن امروز«، مس��عود ده نمکی در جدیدترین 
فعالیت هنری خود سراغ ساخت سریالی تلویزیونی رفته 
اس��ت؛ سریالی که محمد خزاعی تهیه کنندگی آن را به 
عهده دارد و در مرکز سیمافیلم تهیه و تولید خواهد شد. 
این سریال که پربازیگرترین سریال مسعود ده نمکی به 
ش��مار می رود، بزودی در ته��ران کلید می خورد. در این 
س��ریال 20 بازیگر حرفه ای س��ینما و تلویزیون و 100 
بازیگر تئاتر ایفای نقش می کنند. پیش تولید کار به صورت 
کامل انجام شده و لیست عوامل پشت دوربین نیز تکمیل 
شده است و اسامی بازیگران نیز بزودی اعلام خواهد شد. 
فیلمنامه این سریال که فضایی پلیسی و معمایی دارد، بر 
اس��اس طرحی از مسعود ده نمکی به سرپرستی مسعود 
ده نمکی و تیم نویسندگان کریم خودسیانی و پدرام کریمی 

به نگارش درآمده است. 

تصویرابوالفضلپورعربدر»شرم«
فیلمبرداری سریال شرم به کارگردانی 
احمد کاوری در تهران ادامه دارد. به 
گزارش »وطن امروز«، سریال شرم 
به تهیه  کنندگی امیرپورزیری و به 
کارگردانی احمد کاوری مدتی است 
جلوی دوربین رفته و فیلمبرداری آن با رعایت پروتکل های 
بهداشتی در تهران ادامه دارد. این سریال ملودرام که قرار 
است پاییز امسال از شبکه ۳ سیما پخش شود، بر اساس 
فیلمنامه ای از سعید فرهادی جلوی دوربین رفته و تاکنون 
بازیگرانی چون ابوالفضل پورعرب، فاطمه گودرزی، فریبا 
متخصص، نس��یم ادبی، س��یدمهرداد ضیایی و مرحوم 
سیروس گرجستانی جلوی دوربین سریال شرم رفته اند 
و چند بازیگر دیگر نیز به این پروژه اضافه خواهند ش��د. 
علیرضا رجایی مقدم مدیر فیلمبرداری، فرخ فدایی مدیر 
صدابرداری، وحید معدنی مجری طرح، حس��ن لفافیان 
برنامه ریز و مش��اور پروژه، رضا کردبچه تدوینگر، مهدی 
جمش��یدیان مدیر صداگذاری، مسعود سخاوت دوست 
موسیقی، داوود معدنی مدیر تولید، معین باقری عکاس و 

علی مرادخانی مشاور رسانه ای این پروژه هستند. 

انتقادازبلاتکلیفیسریالهایخانگی
انجمن صنفی شرکت ها و موسسات فیلمسازی ایران 
)آیفیک(، طی بیانیه ای درباره روند جدید سریال س��ازی 
در شبکه نمایش خانگی با مجوز صداوسیما، سوالاتی را 
مطرح کرده و از صداوسیما و سازمان سینمایی خواهان 
پاسخگویی شده است. به گزارش »وطن امروز«، در بخشی 
از بیانیه این انجمن آمده است: »انجمن صنفی شرکت ها 
و موسسات فیلمسازی ایران بر این باور است که تولیدات 
فعلی نه تنها برای مخاطب داخلی کافی نیس��ت، بلکه با 
حداقل کف استاندارد تامین محتوا فاصله بسیاری دارد. 
لذا این انجمن از سازمان سینمایی و امور سمعی و بصری 
و سازمان صداوسیما می خواهد برخلاف وظایف قانونی 
خود، در بازار محصولات فرهنگی و هنری دخالت نکند و 
اجازه دهد صنوف و مناسبات عرضه و تقاضا، تعیین کننده 
تولید یا عدم تولید سریال های نمایش خانگی باشند. قطعا 
اصرار و ادامه تصمیمات غیرکارشناسانه در این باره می تواند 
در ماه های آینده منجر به بیکاری گس��ترده بیش از 1۵ 
هزار نفر از فعالان حوزه صنعت کشور شود. انتظار می رود 
دس��تگاه های فرهنگی مرتبط با ای��ن صنعت، با دقت و 

وسواس بیشتری در این باره اقدام کنند«.

برایبهبودحالروحانی
زندانیامکنید!

ابوالقاس��م طالبی، کارگردان س��ینما ضمن استقبال از 
انتصاب محسن یزدی به مدیریت شبکه »مستند« سیما، 
پیشنهاداتی برای مردمی تر شدن این شبکه تلویزیونی ارائه 
کرد. به گزارش مهر، ابوالقاسم طالبی، کارگردان سینما درباره 
انتصاب محسن یزدی به مدیریت شبکه مستند سیما گفت: 
آقای محسن یزدی جوان بسیار خوش ذوقی است. خودش 
مستند ساخته و در عرصه مستند فعال بوده، او یک جوان 
بسیار معتقد، انقلابی، پرشور و پرکار است. با توجه به اینکه 
مدتی در ش��بکه ۳ و حوزه هنری فعالیت داشته تجربیات 
خوبی هم دارد، ضمن اینکه آقای یزدی در رسانه هم بوده، 
بنابراین هم رسانه و هم فضای مستند را بخوبی می شناسد. 
محس��ن یزدی جوانی است که می تواند تحولی در شبکه 
مس��تند ایجاد کند. امیدواریم ش��بکه مستند با کسی که 
خودش مستندساز است به رسانه ای تبدیل شود که مورد 
استقبال جوانان قرار بگیرد، بنابراین ما منتظر طرح های خوب 
او هستیم تا این شبکه را مردمی تر کند و مردم مستندات 
خود را به شبکه مستند بفرستند یعنی جوانان کشور حتی 
با گوش��ی خود مستند بسازند و به این شبکه ارائه بدهند، 
به طوری که شبکه مس��تند تنها پخش کننده صرف آثار 
مستندس��ازان خارجی و حرفه ای نباشد. انتخاب محسن 
یزدی یک انتخاب خوب اس��ت و باید برای این موضوع به 
آقای میرباقری تبریک گفت. طالبی که این روزها کارگردانی 
س��ریال تلویزیون »طلاق« را با موضوع فساد اقتصادی در 
دست تولید دارد، در پایان درباره سرنوشت پرونده شکایت 
حسن روحانی، رئیس جمهور از خود، بیان کرد: از تجدیدنظر 
این پرونده هنوز خبری نشده است و منتظر نتیجه هستیم 
اما امیدوارم من را زندانی کنند تا در وضعیت این دلار 2۵ 

هزار تومانی، حداقل حال آقای روحانی بهتر شود!

تلویزیون

نمایش خانگی

خبر

در حالی که قرار بود از 2 روز آینده، فیلم سینمایی »محمد 
رسول الله)ص(« ساخته مجید مجیدی در یکی از سامانه  های 
اینترنتی هندوستان به نمایش در آید، از اکران این فیلم در همه 
شبکه های مجازی هند جلوگیری شد. به گزارش فارس، پس از 
درج شکوائیه سازمان اهل سنت رضا آکادمی، »انیل دشمخ« 
وزی��ر داخلی ایالت مهاراش��ترا در نامه ای خطاب به وزیر امور 
الکترونیک و تکنولوژی دولت مرکزی هند از وی درخواست کرد 
از اکران فیلم محمد رسول الله)ص( در همه شبکه های مجازی 
ممانعت به عمل آید. طبق گزارش سازمان فرهنگ و ارتباطات 
اس��لامی، در بندهای این نامه آمده است که دولت مهاراشترا 
شکوائیه ای را از سوی سازمان رضا آکادمی دریافت کرده است 
که در آن خواستار ممنوعیت اکران فیلم محمد رسول الله)ص( 
شده اند. در این شکایت ادعا می شود که این فیلم بشدت باعث 
جریحه دار شدن احساسات مردم مسلمان هند می شود و این 
جماع��ت خاص، این فیلم را موهن اعلام کرده اند! »این فیلم 
بالقوه می تواند باعث جریحه دار ش��دن احساسات شهروندان 
مسلمان در کشور شود و ممکن است باعث تنش های مذهبی 

و پیامدهای آن در کش��ور شود.  بدین 
 69A وس��یله ما با اس��تناد به م��اده 
فناوری اطلاعات مورخ سال 2000 از 

شما درخواست مسدود کردن یا 
تعلیق شبکه اجتماعی مذکور را 
که قرار بوده در تاریخ 21 ژوئیه 

2020 این فیلم را اکران کند، داریم و همچنین خواستار صدور 
بخش��نامه ای خطاب به مسؤولان همه شبکه های اجتماعی 
همانند یوتیوب، فیسبوک، توئیتر، تلگرام، واتس آپ، اینستاگرام، 
اسنپ ش��ات و... برای ممنوع کردن اکران این فیلم هستیم«.

بر ای��ن مبنا دپارتمان س��ایبری مهاراش��ترا که گروهی 
ب��رای بررس��ی موضوع های س��ایبری دارد، از ریاس��ت کل 
وزارت الکترونی��ک و فن��اوری اطلاعات )ایالت مهاراش��ترا( 
در نام��ه ای م��ورخ 1۵ ژوئی��ه 2020 درخواس��ت ک��رد ت��ا 
ای��ن فیل��م در تم��ام ش��بکه های اجتماع��ی اک��ران   از 

 ممانعت به عمل آید. 
مجید مجیدی، کارگردان ایرانی فیلم سینمایی »محمد 
رس��ول الله« را در سال 9۴ با محوریت کودکی پیامبر اسلام 
س��اخته است. ش��یطنت های رسانه ای موجب ش��د اکران 
بین المللی این فیلم در کشورهای عربی با مخالفت  الازهر مصر 
مواجه شود. همچنین از اکران فیلم در کشور هند با جمعیت 
۳00 میلیونی مس��لمانان به علت فتاوای صادره علیه فیلم 
جلوگیری شد. اکنون با گذشت ۵ سال از این موضوع، همچنان 
مخالفت ها با این فیلم کمرنگ نشده و غیر از ترکیه و عراق، 
توفیق چندانی برای اکران نداشته است. این در حالی است 
که قرار بود این فیلم در زمینه اکران جهانی بویژه 
در کشورهای اسلامی مسیری متفاوت را طی 
کند اما مانع تراشی جریان های تندرو در برخی 
از این کش��ورها مانع روند اکران جهانی آن شد. 


